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زاکانی، پاسخگو نیست که نیست
شهرداری تهران به مطالبه اعضای شورا درباره »شفافیت قرارداد چین« هنوز پاسخی نداده است

حدود دو هفته از برگزاری جنجالی ترین جلسه دوره ششم شورای شهر تهران که در آن هفت نفر از نمایندگان پارلمان شهری در شروع صحبت های شهردار پایتخت صحن شورا را ترک کردند و اعتراض آن ها 
به عدم دریافت متن قرارداد خرید وســایل نقلیه و تجهیزات حوزه هوشمندســازی از طرف های چینی بود، می گذرد و با وجود این که طیف منتقد شــهرداری تهران در شورای شهر در این مدت بارها مطالبه 

خود مبنی بر لزوم ارائه شــدن جزئیات »قرارداد چین« توسط شــهرداری به اعضای شورا را مطرح کرده اند، اما براساس اظهارات آن ها، مدیریت شهری هنوز این ...

روزنـــامـه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، ورزشی

اعتــراض طلافروشــان و تعطیلی بــازار یکی 
از مباحــث داغ این روزهاســت. برخی گمان 
می کنند همه این اعتراضات زیر ســر مالیات 
اســت اما ظاهرا مشــکل این صنف مســاله 

دیگری  است
روزهای سوت وکور بازار طلا در روزهای اخیر، 
با مطرح شــدن مباحث مربــوط به مالیات بر 
عایدی ســرمایه همزمان شد اما طلافروش ها 
تقریبا از دی ماه پارســال با ثبت اطلاعات شان 
در ســامانه جامع تجارت به مشــکل برخورد 

کردند و تا الان مشکلشان حل نشده است.
برخی طلافروشان کرکره مغازه  را به کل پایین 
کشیدند و گروهی دیگر هرچند در بازار حضور 
داشــتند، اما تمایلی به فروش از خود نشــان 
نمی دانند. برای بررسی این موضوع باید کمی 
به عقب برگردیم؛ دی ماه ۱۴۰٢. در آن زمان 
بود که تبصره چهــار ماده ۱٨ قانون مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز بر ســر زبان ها افتاد. تبصره 
چــه می گوید؟ بر اســاس این تبصــره، ثبت 
معاملات انواع طلا شــامل آب شــده، شمش، 
مســکوکات و مســنوعات در ســامانه جامع 
تجارت الزامی است. اگر این ماده قانونی پشت 
گوش انداخته شــود، محکومیت به ضبط کالا 
و پرداخت جریمه برابر ارزش کالا را به دنبال 
خواهد داشت. همان موقع بود که طلافروشان 
ساکت ننشســتند و صدای اعتراض شان بلند 
شد. واکنش سیاستگذار هم مسکوت گذاشتن 

اجرای قانون برای مدت سه ماه بود.
یکــی از مــواردی که صدای طلافروشــان را 
در بــازار بلند کرد، ثبت کد ملــی خریداران 
در زمــان خرید طــلا و گرفتــن مالیات بود. 

آنهــا می گویند نگران امنیت کسب وکارشــان 
هســتند؛ اینکه اطلاعات شان هک شود یا درز 
پیدا کنــد، بنابراین علاقه ای به ثبت اطلاعات 
در سامانه جامع تجارت یا امور مودیان ندارند. 
هرچند پاسخ وزارت صمت به این نگرانی این 
بود که اطلاعاتی که وارد ســامانه می شــود، 
رمزنگاری شده و مشکلی هم برای طلافروشان 

ایجاد نخواهد کرد.
مــوارد نگرانــی طلافروشــان بــه همین جا 
ختم نمی شــود؛ اخــذ مالیــات ٢۵ درصدی 
از خریــداران طلا یکی دیگــر از موارد مطرح 
شده بود. هرچند ســازمان امور مالیاتی آن را 
شــایعه خواند. به دنبال طرح ایــن نگرانی ها 
بود که اجرای قانون به ســه مــاه بعد موکول 
شــد. طلافروشــان هم در پی این تصمیم به 
ســر کار خود بازگشتند.با شروع سال جدید و 
اتمام مهلت ســه ماهه، ماده قانونی به وزارت 
صمت ابلاغ شــد. بازهم طلافروشان دست به 
اعتراض زدند، اما این بار نســبت به بارگذاری 
اطلاعات خود در دو ســامانه مودیان و سامانه 
جامع تجارت نگرانی خــود را ابراز کردند. در 
مقابل ســازمان امــور مالیاتی ثبــت همزمان 
صورت حســاب الکترونیکی در دو ســامانه را 
الزامی ندانســت و اعلام کرد که ثبت در یکی 
از ســامانه ها کافی اســت.با طرح نیمه کامل و 
پرابهام مالیات بر عایدی سرمایه هم اعتراضات 
ادامه پیدا کرد.قانون مالیات بر عایدی سرمایه 
طــلا که بــه نگرانی ها دامن زده، شــامل چه 
مواردی می شــود؟ طــلا و ارز در کنار ملک و 
خودرو یکــی از دارایی های مشــمول مالیات 
است. از آنجایی که هر کدام از ما مقداری طلا 

برای روز مبادا بــرای خودمان تهیه کرده ایم، 
طرح این موضوع با واکنش های زیادی همراه 

شده است.
اول اینکــه افــراد هر چقدر هم طلا داشــته 
باشــند، تا زماتی که تصمیم نگیرند این حجم 
از طلا را بفروشند، مالیات پرداخت نمی کنند. 
چون آنطور که اطلاعات منتشــر شــده نشان 
می دهد، مالیات روی ســود حاصل از فروش 
دارایی وضع می شود. ضمن آنکه هر فرد بالای 
۱٨ ســال برای فروش طــلای زینتی تا ۱۵۰ 
گرم مشــکلی نخواهد داشــت، چون معاف از 

مالیات است.
نکتــه دوم اینکــه اگر فروش طــلا از طریق 
به صرافی های مجاز  الکترونیک  صورت حساب 
یا طلافروشــی های دارای پایانه فروشگاهی و 
ثبــت صورت حســاب های الکترونیک صورت 
گیــرد، مالیاتــی هم بــه آن اختصــاص پیدا 
نمی کند. ســومین مورد هــم اینکه، معاملات 
اوراق بهــادار طلا معــاف از مالیات بر عایدی 
سرمایه است.ســخنگوی سازمان امور مالیاتی 
می گویــد جایی بــرای نگرانی نیســت و اگر 
طلافروشــان اطلاعات موجــودی طلای خود 
را ثبت کنند، نباید مالیات بر عایدی ســرمایه 
بدهنــد و قانونی که بالا از آن صحبت شــد، 
مربوط به افراد غیرتجاری اســت. دیگر اینکه 
مالیات بر عایدی ســرمایه ســه ســال تنفس 
دارد، یعنی ســه ســال پس از قانونی شــدن 
اجرا می شــود. ناگفته نماند که این طرح هم 
هنوز در شــورای نگهبان در حال چکش کاری 
اســت و نهایی نشده اســت. وزارت صمت هم 
برای دلخوشــی طلافروشان دست به کار شد 
و بیانیــه ای را صادر کرد. در ایــن بیانیه هم 
آمــده که این نوع مالیات مشــمول واحد های 
صنفی نمی شود. همچنین ثبت موجودی اولیه 
در سامانه جامع تجارت مربوط به دارایی های 
شــخصی یا ســرمایه ای که در جریان تولید و 
فروش قرار نگرفته، نمی شــود. توضیحاتی هم 
درباره معافیت مالیات عایدی ســرمایه طلا تا 
ســقف ۱۵۰ گرم در این بیانیه آمده است.به 
نظر می رســد تسهیلات و مشــوق های جدید 
مالیاتی تا حدودی به مذاق طلافروشان خوش 
آمده، چون مشــاهدات گزارش شــده نشان 

می دهد که اعتراضات تا حدودی خوابیده اند.
ضمن اینکه دولــت می گوید مردم و صاحبان 
مشاغل نگران نباشند، چون با هوشمندسازی 
سیستم مالیاتی تمام تلاشش بر این است که 

عدالت مالیاتی محقق شود.

میرســلیم در صحبت های خود اشاره به طرحی دارد 
کــه گرچه با نام رســمی طرح نظــام تنظیم مقررات 
خدمات فضای مجازی در مجلس یازدهم مطرح شد، 
اما در بین عموم مردم به طرح صیانت مشــهور است. 
کلیات این طرح با ۱٨ رای موافق و ۱ رای مخالف در 
تاریخ ۳ اســفند ۱۴۰۰ در کمیسیون مشترک مجلس 
شورای اســلامی تصویب شــد و یک روز بعد، هیئت 
رئیسه مجلس تصمیم کمیسیون مشترک در تصویب 
این طــرح را به دلیــل ایرادات شــکلی در چگونگی 
بررســی طرح لغو کرد. با همه این ها اکنون بار دیگر 
طرح صیانت در دســتور کار مجلس شــورای اسلامی 
قرار گرفته اســت، طرحی که مشخص نیست تکلیف 
ان در مجلس فعلی مشــخص می شــود یا به مجلس 

آتی موکول خواهد شد
مصطفی میرســلیم، نماینده مــردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی، اخیرا گفته است: »متاسفانه از طریق 
فضای مجازی خسارات زیادی به جامعه وارد می شود 
که به دلیل بی قانونی حاکــم بر فضای مجازی امکان 
رســیدگی به آن ها وجود ندارد؛ حیف شــد که قانون 
صیانت از کاربران فضای مجــازی در مجلس یازدهم 

متوقف ماند.«
بــه گزارش فــرارو، میرســلیم در بخــش دیگری از 
ســخنان خود گفته است: »روش درســت برخورد با 
ناهنجاری های اداری و مفاســد اســتفاده از امکانات 
بســیار خوب قانون ارتقای ســلامت اداری و مقابله با 
فساد اســت و آنچه به صورت غیرمسئولانه در فضای 
مجازی رایج شــده صرفا باعث ایجــاد یاس در مردم 

شده و کار رسیدگی قانونی را تسهیل نمی کند.«
میرســلیم در صحبت های خود اشاره به طرحی دارد 
کــه گرچه با نام رســمی طرح نظــام تنظیم مقررات 
خدمات فضای مجازی در مجلس یازدهم مطرح شد، 
اما در بین عموم مردم به طرح صیانت مشــهور است. 
کلیات این طرح با ۱٨ رای موافق و ۱ رای مخالف در 
تاریخ ۳ اســفند ۱۴۰۰ در کمیسیون مشترک مجلس 
شورای اســلامی تصویب شــد و یک روز بعد، هیئت 
رئیسه مجلس تصمیم کمیسیون مشترک در تصویب 
این طــرح را به دلیــل ایرادات شــکلی در چگونگی 

بررسی طرح لغو کرد.
محمدصالح جوکار نماینده مجلس در شهریور ۱۴۰۱ 
درباره این طرح گفت »این طرح دیگر در دســتور کار 
مجلس نیست؛ بروید از شــورای عالی فضای مجازی 
ســؤال بپرســید. تصمیم اول و آخر در خصوص طرح 
صیانت را این شورا خواهد گرفت. این طرح، یک طرح 
تمام شده اســت؛ دنبال چه چیزی می گردید؟ به قول 
معــروف، فلانی مُرد خاکش هم کردند شــما دیگر به 

دنبال چه هستید«
بر اســاس این طرح، هــر پیام رســان و پلتفرمی که 
بخواهــد در فضای ایران فعالیت کنــد، باید قوانین و 
مقررات این کمیســیون را بپذیرد و در صورت تخطی 
مجازات می شــود. مهم ترین نکته ای که به آن اشــاره 
شــده »اعمال خط مشــی ترافیک« است. عبارتی که 
بــه معنای محدودکردن ســرعت اینترنــت برای این 
پیام رسان هاســت. تاکیــد اصلی اعضای کمیســیون 
مشترک نیز روی شــبکه اجتماعی اینستاگرام است. 

آن ها می گویند قصد ما فیلترینگ اینســتاگرام نیست. 
امــا اینســتاگرام باید قوانین ما را رعایــت کند و اگر 

نکند، با آن برخورد می شود.
همچنین همه پیام رســان ها و پلتفرم ها چه داخلی و 
چــه خارجی باید از قوانیــن و مقررات خاصی تبعیت 
کنند. اگر پلتفرم و پیام رســانی از این قوانین تبعیت 
نکند، بــا محدودیت هایــی مواجه می شــود. کاهش 
ترافیــک و پهنــای باند، محدودیــت در جذب کاربر 
جدید، جریمــه نقدی از ۱ درصد تا ۱۰ درصد درآمد 
سالیانه، محرومیت از فعالیت و عرضه خدمات، کاهش 
مــدت اعتبار یا تعلیــق یا لغو یا عــدم تمدید مجوز، 
اعمال تعرفه ترجیحی و اعمال خط مشی ترافیک که 
به معنای محدودیت ترافیک و یا محدودیت دسترسی 

به اینترنت است، از جمله این محدودیت ها هستند.
یکــی از نکات بســیار مهمی که در طــرح صیانت از 
فضای مجازی به آن اشــاره شده است، مسدودسازی 
فیلترشکن هاست. بر اساس این طرح، وزارت ارتباطات 
مکلف اســت که به طور مستمر و موثر این نرم افزار ها 
را شناسایی و غیرقابل اســتفاده کند. همچنین طبق 
ماده ۱۹ این طــرح، هرگونه فعالیت تجاری در زمینه 
تولیــد، توزیع، تکثیر و عرضه غیرمجــاز نرم افزار ها یا 
ابزار های دسترســی بــدون پالایــش نظیر VPN و 
فیلترشکن ممنوع اســت و مرتکب به حبس و جزای 
نقدی درجه شــش محکوم می شود. گفتنی است، در 
این طرح اســتفاده از فیلترشــکن برای کاربران جرم 

عنوان نشده است.
یکی از مهمترین اتفاقاتی که در مجلس یازدهم حین 
بررسی طرح صیانت از فضای مجازی رخ داد، سکوت 
محمد باقر قالیباف در مقابــل تصویب این طرح بود. 
ســکوتی که برخی به عنوان نشــانه ای بــرای تمایل 
وی در جلــب آراء مردمی در انتخابــات دوازدهمین 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی تعبیر کردند.اما با 
وجود سکوت رئیس مجلس، برخی نمایندگان تندرو، 
رویکردی بســیار تند را برای به کرســی نشاندن نظر 
خود و تصویــب این طرح در پیــش گرفتند. مهرداد 
ویس کرمی، نماینده مــردم خرم آباد از جمله همین 
افراد بود که با هشــتگ فضای مجازی نوشت: »فضای 
مجــازی؛ ۱. به دلیل اهمیــت، موضوعی حاکمیتی و 
محتاج قانونگذاری اســت. ٢. در کشور های پیشرفته 
قانونمند اســت.۳. چنــد وجهی، پیچیــده و نیازمند 
مدیریــت فراقــوه ای اســت. ۴. گرگ هــای مجازی 
و ســگ های قــلاده بلنــد غربگــرا از قانونمندی آن 
می ترســند. ۵. قانونمندی، به نفع کســب و کار های 
سالم مجازی است.« اســتفاده از تعابیری مثل گرگ 
مجاری و ســگ های قلاده بلند از ســوی این نماینده 
مجلس با واکنــش کاربران فضای مجــازی رو به رو 
شد.رضا تقی پور، نماینده مجلس، که به عنوان طراح 
صیانت از فضای مجازی هم شــناخته می شود درباره 
اعتراض هــا به اجرای طرح مذکور گفته اســت: »تقی 
پور افزود: تقریباً ٨۵ درصد بحث های انتقادی به طرح 
صیانت حاشیه ای و سیاسی، ده درصد هم انتقادات و 
ایده هایی بود که خیلی کارشناسی هم نبود. ۵ درصد 
انتقادات هم مربوط به نخبگان و دانشجویان بودند که 

اظهار نظر حرفه ای تر می کردند.«

روح الله حضــرت پــور، عضو کمیســیون امنیت ملی 
مجلس نیــز در این باره گفت: »طرح صیانت همچون 
بقیه طرح های مسدودسازی و محدودسازی از همین 
الان شکســت خورده اســت. مجلس حق ندارد برای 
مــردم تعیین تکلیف کند. از همــان ابتدا مخالف این 
طرح بودم و تلاش می کنیم طرح را به صحن آورده و 
ردش کنیم. برخی نماینــدگان می خواهند بدون نظر 
مجلس طرح را تصویــب کنند. دولت ها نمی توانند در 
مقابل تکنولوژی بایســتند. میلیون ها شــغل در بستر 
فضای مجازی ایجاد شــده که دولــت وظیفه دارد از 
آن ها حمایت کند، نــه اینکه به دنبال حذف این فضا 

باشد.«
جلال رشــیدی کوچــی، نماینده مجلــس و مخالف 
این طرح در این باره گفــت: »دلیل مخالفتم این بود 
که بعــد از این همه مدت که فریــاد زدیم باید برای 
مردم این طرح تبیین شــود، این اقدام انجام نشــد. 
باید نگرانی های مردم برطرف می شــد چرا که نگاه ها 
نســبت به طرح منفی بوده و نتوانســتیم آن را تغییر 
دهیم. برگزاری چنین جلساتی با این شکل رای گیری 
نگاه مردم را بدتر می کنــد و می بینیم بازخود آن در 
فضای مجازی و حقیقی چه چیزی است. مردم نگران 
هستند. امیدوار بودیم این اتفاق نیافتد که افتاد.«یکی 
از مهمتریــن دغدغه های کاربــران فضای مجازی که 
در ایــن فضا به کســب و کار آنلاین مشــغولند، نوع 
محدودیت ها و احتمال از دســت رفتن فضای کسب 
و کارشان اســت. فارغ از اینفلوئنســر ها و بلاگر های 
مجــازی که مشــغول تبلیغــات در فضــای مجازی 
هستند، بســیاری تولید کنندگان پوشاک، هنرمندان، 
طراحــان و .. نیز از پلتفرم هــای مختلف برای فروش 
و معرفی محصولات خود اســتفاده می کنند، بنابراین 
اعمــال محدودیت بر این پلتفرم هــا با ضرر اقتصادی 
برای این افــراد همراه خواهد بود. عیســی زارع پور 
وزیر ارتباطات دولت سیزدهم از افرادی بود که ضمن 
ابراز نگرانی برای کســب و کار های آنلاین گفته بود: 
»طرح صیانت اشــکالات اساســی دارد و باید برطرف 
شــود و از نمایندگان خانه ملت درخواست می کنم در 
بررســی جزئیات این طرح حتما به نظرات کارشناسی 
و دغدغه هایی که مردم و کســب و کار ها دارند توجه 
کنند تا قاعده گذاری در این حوزه انجام شــود.«رضا 
قربانی، نائب رئیس کمیسیون نوآوری و تحول و بهره 
وری اتــاق بازرگانی، نیز درباره تأثیر کاهش ســرعت 
اینترنت در یک ماه اخیر بر تجارت اینترنتی و رسانه ها 
گفــت: »درباره وضعیت اینترنت بــا وزارت ارتباطات 
توافــق نظر نداریم. چهار ماه قبل یک گزارش از طرف 
انجمن تجارت الکترونیک اســتان تهران کمیســیون 
تحول نوآوری اتاق تهران مطرح شد؛ وزارت ارتباطات 
این گزارش را رد کرد و گفت گزارش جانبدارانه است. 
این گزارش از ســه جنبه اینترنت را جمع بندی کرد و 
گفت اینترنــت ایران در مجموع اختلال دارد. اختلال 
به معنای کندی اینترنت نیست. به واسطه استفاده از 
فیلترشــکن ها، دچار اختلال دسترسی هستیم. تجربه 
کاربر اینترنــت نیز یک تجربه نامطلــوب از اینترنت 
است که در قالب تجارت اینترنت و رسانه ها، به شدت 

آسیب می زند.«

چرامیرسلیمدلتنگطرحصیانتفضایمجازیاست؟!چراطلافروشها»دلخور«هستند؟

امارات یک  درهمدو شنبه 24  اردیبهشت 1403 سال  بیست و یکم 8 صفحه / قیمت 5000 تومان شماره:4956

سرمقاله، راه مردم؛بدون تردید یکی از مسائل مهمی که سال هاست اقتصاد ایران را 
درگیر کرده است و مشکلات زیادی برای آن ایجاد نموده...

کاهش عجیب و غریب و گسترده ساخت وساز مسکن به همراه تعطیلی پروژه های مهم 
مثل مسکن مهر در دهه ۹۰ که می تواند ناشی از غفلت...

یادداشت، راه مردم؛هر سیستم سیاسی برای کارآمدی و بقای خود نیازمند تعریف 
یک مکانیسم مؤثر برای عیب یابی و رفع نواقص احتمالی موجود...

با ورود سه مدل خودرو برقی به کشور، طلسم حضور برقی ها رسما شکسته شد. حال 
باید دید سیاستگزار خودرو همان طور که واردکنندگان...

دکترمحمدصادقخرسند

دهه»رکود،عبرت،تجربه«

یادداشتروز

ثبتنامبرایخریدخودروهایبرقیکلیدخورد

نفوذروزافزونلیبرالیسم
دراقتصادکلانایران

جهش۸برابریقیمتمسکن
غفلتیاخیانت؟

ضعفاقتصادی
»پنجرهشکسته«نظامسیاسی

آیامتقاضیانمتقاعد
بهخریدخودروهایبرقیمیشوند؟
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سیاسی، اجتماعیسیاسی، اجتماعی

احتمالاًآمارمشارکتواقعیدرتهرانچیزدیگریستکهمانمیدانیم

آقایوحیدی!اینکهاز۲۴درصدمرحلهاول
به۸درصدمرحلهدومرسیدهایمحماسهنیست،تراژدیست

حماســه. در فرهنگ لغات معین، به دلیری کردن و شــجاعت ورزیدن، حماســه می گویند. در معنای 
عرفی نیز، کسی که در شرایط نامناسب اقدام به عملی شکفت انگیز می کند را حماسه آفرین می دانند.
آقــای وحیدی! اینکه از ٢۴ درصد مرحله اول به ٨ درصد مرحله دوم رســیده ایم حماســه نیســت، 

تراژدی ست
حماسه. در فرهنگ لغات معین، به دلیری کردن و شجاعت ورزیدن، حماسه می گویند. در معنای عرفی 
نیز، کســی که در شرایط نامناسب اقدام به عملی شکفت انگیز می کند را حماسه آفرین می دانند. این 
اســت معنی کلمه حماسه. همان کلمه ای که وزیر کشــور در توصیف انجام مرحله دوم انتخابات بیان 
کردند. زیرا به نظر می رسد یا ایشان معنی کلمه حماسه را نمی دانند، یا ما به اشتباه فکر می کنیم فقط 

٨ درصد مردم تهران در  انتخابات شرکت کرده اند و این عدد بالاتر از این حرف هاست.
 احمد وحیدی وزیر کشور در شبکه اجتماعی ایکس در خصوص برگزاری مرحله دوم انتخابات مجلس 
دوازدهم نوشــته بود: مرحله دوم انتخابات پایان یافت. بحمدلله مردم حماســه آفریدند. از همه مردم 
شــریف سپاسگزارم. از همه همکارانم در وزارت کشــور، نهادهای امنیتی و انتظامی، شورای نگهبان و 

ناظرین مردمی مجدد تشکر می کنم.
آقــای وحیدی! آن زمانی که هنوز تا برگزاری دور اول انتخابات فرصت کافی بود و گفتیم برای افزایش 
مشارکت باید یک اقدام قابل توجه توسط دولت انجام شود، این روزها را دیده بودیم. آقای وحیدی! آن 
زمانی که گفتیم بعد از عملیات وعده صادق، با اجرای اشتباه عملیات نور که حتی اعتراض رهبر انقلاب 

را در پی داشت، کام مردم را تلخ نکنید، این روزها را دیده بودیم.
آقای وحیدی! می دانید وقتی مشــارکت بیســت و چهاردرصدی به هشت درصد تبدیل می شود یعنی 
چی؟ یعنی آنهایی که در ســخت ترین شرایط پای نظام می ایستند و آن بیست و چهار درصد مشارکت 
دور اول را تشکیل داده اند هم، در این مرحله آب رفته اند. دیگر چه اتفاقی باید بیفتد تا رنگ های هشدار 
را بشــنوید. عدم حضور دو ســوم آنهایی که در انتخابات قبلی شرکت کرده بودند یعنی دلسوزان نظام 
و انقلاب هم گله دارند. گله های اساســی. و بهتر اســت بجای رنگ و لعاب دادن های غیر واقعی شرایط 

موجود، فکری عاجل و موثر برای تغییر آن داشته باشید.

بازگشتبنزیناحمدینژادی!

بنزیــن. این فرآورده نفتی را شــاید بتوان مهم ترین کالای مورد اســتفاده مردم ایران دانســت. تا 
جایی که کوچک تریــن خبری در مورد آن روی جزئی ترین تصمیمات اقتصادی شــهروندان تأثیر 

می گذارد.
 با افزایش خودروهای مورد اســتفاده مردم و متعاقب آن رشــد مصرف بنزین، دولت به عنوان تنها 
تولیدکننده، نتوانســته پاســخ گوی این نیاز باشــد. از این رو بار دیگر ناچار به واردات و همچنین 

است. پتروشیمی شده  بنزین  تولید 
تولید بنزین پتروشــیمی سیاســتی بود که توســط دولت های نهم و دهم پایه گذاری شــد. پس از 
تجربه  آن ســال ها، مسئولان هر گاه با کمبود بنزین مواجه می شوند به فکر تولید بنزین پتروشیمی 
می افتند.بــا افزایش مصرف بنزین طی ســال های اخیــر و عقب ماندگی تولید، بــار دیگر دولت به 
اولین و دم دســت ترین راهکار، یعنی عرضه بنزین پتروشــیمی و واردات سوخت، روی آورده است. 
طوری که قرارداد دو میلیارد و 7۰۰ میلیون دلاری با پتروشــیمی ها به منظور تولید بنزین بســته 
شــده است.بنزین پتروشیمی که از دولت های نهم و دهم تولید آن شروع شد، از آلاینده ترین انواع 
بنزین به حســاب می آید و اســتفاده از این سوخت نه تنها مشــکلات جدی برای شهروندان ایجاد 

ندارد. اقتصادی هم  بلکه توجیه  می کند 
از این رو تولید بنزین پتروشــیمی را باید بازگشــت به عقب دیگری در دولت سیزدهم دانست که 
نه تنها منجر به حیف و میل منابع کشــور می شــود، بلکه ممکن است در کنار تشدید آلودگی هوا، 

بیفزاید. بیماران سرطانی هم  به تعداد 

نفوذروزافزونلیبرالیسمدراقتصادکلانایران

دکتر محمدصادق خرسند

ســرمقاله، راه مردم؛بدون تردید یکی از مسائل مهمی که ســال هاست اقتصاد ایران را درگیر 
کرده اســت و مشــکلات زیادی برای آن ایجاد نموده، حضور تفکرات لیبرالی در مبادی تصمیم 
ســاز اقتصاد اســت. تفکراتی که خروجی آن چیــزی جز افزایش فقر، تعمیــق فاصله طبقاتی، 
افزایش ضریب جینی و کاهش قدرت خرید مردم نبوده است. تدوین راهبرد برای کوچک سازی 
دولت و کاهش هزینه های جاری آن، جلوگیری از اجرای برنامه های حمایتی اقشــار ضعیف و 
ممانعت از افزایش حقوق کارمندان و کارگران متناســب با نرخ تورم و ســایر برنامه هایی که با 
الفاظی فریبنده در حال تدوین و اجراســت، چیزی جز خط و مشی های اقتصاد لیبرالی نیست. 
به عنوان مثال کوچک سازی دولت که یکی از شعارهای پرطمطراق این جریان است، در ظاهر 
برای کاهش هزینه های دولت تجویز شــده اســت اما در باطن هدف دیگری را دنبال می کند. 
مطابق جدیدترین آمار منتشر شده توسط صندوق بین المللی پول، دولت ایران در سال ٢۰٢۳ 
از لحاظ میزان هزینه کرد دولت ها در بین ۳٨ کشور در حال توسعه با درآمد متوسط، کمترین 
میزان هزینه کرد نســبت به تولید ناخالص داخلی را داشــته اســت. این آمار که مایه مباهات 
دولتی ها شــده اســت، یک روی دیگر هم دارد. دولت ایران از حیث مخارج اندک خود نسبت 
به تولید ناخالص داخلی، فقط میان کشــورهای درحال توســعه رتبه اول را کسب نکرده، بلکه 
پس از هائیتی، لبنان، ونزوئلا و یمن، کم خرج ترین دولت جهان اســت. جای تعجب است چطور 
اقتصادی که در آمارهای مهم دیگر نظیر شفافیت اقتصادی در رده های پایین جهانی قرار دارد، 

در این مورد در جایگاه بالایی قرار گرفته است.
نســبت اندک مخارج دولت به GDP )تولید ناخالص داخلی( نه تنها دســتاورد نیست که یک 
فاجعه تمام عیار اســت. عدد ۱۳.۵ درصد برای نســبت مخارج دولت به GDP یعنی از کیک 
بزرگ اقتصاد ایران، تنها ۱۳.۵ درصد توسط دولت صرف هزینه های آموزش و پرورش، سلامت، 
امنیت، زیرساخت های عمرانی و سایر موارد و در یک کلمه »رفاه عمومی« می شود. سهم بسیار 
اندک ســلامت و آموزش و پروش در تولید ناخالص داخلی ایران در مقایسه با میانگین جهانی، 
از تبعات پروژه کوچک  ســازی دولت اســت  که سال هاست در دســتور کار دولت های مختلف 
قرار داشــته و یکی از تجویزات لیبرالی برای اقتصاد ایران بوده است. هرچه نسبت مخارج دولت 
به GDP کمتر باشــد، رفاه عمومی پایین تر خواهد بود. در حالی خرج دولت ایران نســبت به 
تولید ناخالص داخلی ۱۳.۵ درصد اســت که این رقم برای کشورهای پیشرفته ای چون فرانسه 
۵٨ درصد، ایتالیا ۵۶ درصد، اتریش ۵٢ درصد، آلمان ۴۹ درصد، ســوئد ۴7 درصد، برزیل ۴۶ 
درصــد، پرتغــال ۴۴ درصد، انگلیس ۴۴ درصد، ژاپن ۴۴ درصد، کانــادا ۴۱ درصد، آمریکا ۳۶ 
درصد و چین ۳۳ درصد می باشد. مشکل دیگر اقتصاد ایران، حقوق ناچیز کارمندان و کارگران 
اســت که امکان پوشش هزینه های زندگی با درآمد ریالی و خرج دلاری را به سختی امکانپذیر 
کرده است. حاصل این امر، جامعه ای طبقاتی با اکثریت فقیر و اقلیت ثروتمند است. در چنین 
جامعه ای امکان خرید کالا برای بخش اعظمی از مردم به آســانی میســر نیست. اینجاست که 
تفکر لیبرالی برای فروش کالاهای تولیدی خود با ایجاد مراکز بزرگ زنجیره ای و پرداخت وام، 
حاشــیه سود خود را تضمین می کند. اما خروجی این طرح نیز مردمی فقیرتر اما بدهکار است 

که علاوه بر فقر باید با بدهی های ســنگین نیز دست و پنجه نرم کنند. 
 بدون تردید تنها راه برون رفت از این وضعیت، تغییر راهبردهای کلان اقتصادی و کاهش نفوذ 
جریان لیبرال در اقتصاد کشــور اســت. نفوذ روزافزون این جریان در اقتصاد ایران، چیزی جز 

چشــم اندازی به مراتب تیره تر از وضع کنونی به همراه نخواهد داشت. 
جریانی که مدیریت متغیرهای کلان اقتصادی را در دســت دارد و تغییر دولت ها تأثیر چندانی 
در موقعیت آن نداشــته اســت. حضور این جریان در بخش های راهبردی تولید نیز محسوس 
اســت که به دلیل خرید ریالی مواد اولیه و فروش دلاری محصولات در بازار، رهاورد آن چیزی 
جز افزایش نرخ ارز، کاهش ارزش پول ملی و به تبع آن افزایش قیمت کالاهای اساســی نبوده 
اســت. امری که باعث شــده پژواک خرد شدن استخوان های طبقات پایین جامعه در زیر چرخ 
های توســعه لیبرالی بیش از پیش به گوش برســد. صدایی که به هیچ عنوان زیبنده جامعه ای 

متمدن با ثروت های سرشار خدادادی نیست.

حدود دو هفتــه از برگزاری جنجالی ترین جلســه 
دوره ششم شورای شــهر تهران که در آن هفت نفر 
از نمایندگان پارلمان شــهری در شروع صحبت های 
شهردار پایتخت صحن شورا را ترک کردند و اعتراض 
آن ها به عدم دریافت متن قرارداد خرید وسایل نقلیه 
و تجهیزات حوزه هوشمندسازی از طرف های چینی 
بود، می گذرد و با وجود این که طیف منتقد شهرداری 
تهران در شورای شهر در این مدت بارها مطالبه خود 
مبنی بر لزوم ارائه شــدن جزئیــات »قرارداد چین« 
توسط شــهرداری به اعضای شورا را مطرح کرده اند، 
اما براساس اظهارات آن ها، مدیریت شهری هنوز این 
مطالبه بخشی از نمایندگان شــورا را برطرف نکرده 
است.در چند هفته گذشته برخی اعضای شورای شهر 
تهران انتقاداتی را پیرامون عدم شفافیت شهرداری با 
شورا و شــهروندان درباره تفاهم نامه ها و قراردادهای 
منعقدشده با شــرکت های چینی در زمینه واردات 
وسایل نقلیه عمومی و تجهیزات حوزه هوشمندسازی، 
مطرح کرده و تاکید داشــته اند که مدیریت شهری 
پایتخت به مفاد مصوبه روز ۱۵ اســفند ۱۴۰٢ شورا 
که طبق آن به شــهرداری اجازه داده شــد که برای 
خرید وسایل نقلیه برقی و تجهیزات هوشمند ترافیکی 
جمعا به مبلغ ٢ میلیارد و ۱۰٢ میلیون یورو با ترک 
تشریفات مناقصه با طرف های خارجی قرارداد امضا 
کند، پایبند نبوده اســت. از نظر این دسته از اعضای 
شورای شهر، شهرداری باید جزئیات تمام تفاهم نامه ها 
و قراردادهایی را که ذیل مصوبه مذکور منعقد کرده 
اســت یا در دست امضا قرار دارد، به تمام نمایندگان 
مردم تهران در پارلمان شهری ارائه می کرد، اما هنوز 
ایــن اتفاق نیفتاده اســت. در این میان البته ســید 
محمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شــورای شهر 
که از جمله اعضای حامی زاکانی در پارلمان شهری 
اســت، اعلام کرده که »اعضای شورا به قرارداد چین 
دسترسی دارند و می توانند آن را ببینند، جزئیات را 
بررسی و پرســش های خود را مطرح کنند، اما چون 
این قرارداد جنبه محرمانگــی دارد، برای همه اعضا 
کپی گرفته نشــده است.« این صحبت های آقامیری 
اما در شرایطی مطرح می شود که سید جعفر تشکری 
هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورا 
که در جنجالی ترین جلسه دوره ششم پارلمان شهری 
پایتخت یعنی جلسه ۹ اردیبهشت ۱۴۰۳ در اعتراض 
به عدم شفافیت قرارداد چین، صحن شورا را در شروع 
صحبت های شــهردار تهران ترک کرد، اخیرا تاکید 
کرده اســت که »نباید به روایت های غلط درباره ارائه 
قرارداد به اعضای شورا توجه کرد، چون قرارداد مذکور 

هنوز به دست اعضا نرسیده است.« 
نکته قابل توجه دیگر این که آنچه در هفته های اخیر 
تحت عنوان »قرارداد چین« در فضای خبری کشور 
مطرح شده، صرفا مربوط به یکی از قراردادهایی است 
که حدود دو هفته قبل جزئیات آن توسط یک فعال 
رسانه ای در وبسایت شخصی اش منعقد شد. براساس 
متن منتشرشــده در آن وبســایت که البته هیچ گاه 
جزئیات آن توســط مسئولان شــهرداری یا اعضای 
شورای شــهر تایید یا تکذیب نشد، شهرداری تهران 
در تاریخ ۱۰ بهمن ۱۴۰٢ یعنی ۳۵ روز قبل از صدور 
مجوز شورا، با امضای قراردادی، اقدام به خرید تعدادی 
وسیله نقلیه برقی اعم از اتوبوس، وَن، خودروی سواری 
و موتورسیکلت از یک شرکت خصوصی چینی کرده 
اســت. اما نه تنها این قرارداد قبل از تصویب مصوبه 
شورا بسته شده است، بلکه براساس اظهارات تشکری 
هاشمی، خود این مصوبه نیز هنوز به تایید فرمانداری 
تهران نرســیده و از نظر قانونی قابلیــت اجرا ندارد. 
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر تهران در این باره توضیح داده است که »برخی 
شــنیده ها از این حکایت دارد که فرمانداری تهران 
ایراداتی را به مصوبه شورا وارد دانسته است و تا زمانی 
که این مصوبه تایید نشود، شهرداری نباید براساس آن 
قراردادی را به امضا برســاند. حتی اگر مصوبه مذکور 
به تایید نهایی برسد نیز بازهم شهرداری موظف است 
طبق مفاد خود این مصوبه، قراردادهای مربوط به آن 
را به شــورا ارائه کند. اما تا امروز به جز یک قرارداد یا 
به تعبیری یک تفاهم نامه با یک شرکت چینی که آن 
هم از طریق فضای مجازی دیده ایم، هنوز قراردادی به 
رؤیت اعضای شورای شهر تهران نرسیده است. این در 
حالی است که اگر قرار باشد طبق آن مصوبه قراردادی 
را ببندند، باید آن را در اختیار شورا بگذارند و تاییدیه 
لازم را بگیرند.« تشکری هاشمی همچنین در واکنش 
به ادعای برخی مدیران شــهرداری مبنی بر این که 
قرارداد خرید وسایل نقلیه عمومی از چین به برخی 
اعضای شــورای شهر از جمله خود او ارائه شده است 
و به دلیل ملاحظات مربوط بــه تحریم ها نمی توان 
این قرارداد را به صورت عمومی منتشــر کرد، گفته 
است که »به جز قرارداد مذکور، قراردادهای دیگری 
هم وجود دارد که هنوز اعضای شــورای شهر تهران 
به آن دسترسی پیدا نکرده اند. آقای هرمزی )معاون 
حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهــران( در تماس 
تلفنی به اینجانب گفت که قرارداد را برای شما ارسال 
کرده ایــم و من گفتم که چنین چیزی صحت ندارد. 
نمی توانیم با استفاده از کلمه پرابهامی به نام »تحریم« 

همه روش های قانونی را زیر پــا بگذاریم و از هر راه 
غیرمتعارفی پیش برویم.« 

»محرمانگی« و احتمال بروز مشکل در مسیر واردات 
وسایل نقلیه خریداری شده از چین به دلیل مشکلات 
تحریمی موجود، از جمله مواردی است که در روزهای 
اخیر مسئولان شــهرداری و برخی اعضای هم سو با 
زاکانی در شورای شــهر تهران به عنوان دلایل عدم 
انتشار شفاف قرارداد یا قراردادهای منقعدشده یا در 
دســت انعقاد با طرف های چینی مطرح کرده اند. در 
این میان، خود شهردار تهران که در سال ۹۵ محرمانه 
بودن قرارداد دولت قبل با شرکت هواپیمایی ایرباس 
را »بهانــه ای برای پورســانت گرفتن عده ای خاص« 
می دانست، اخیرا گفته است که »بانک مرکزی، وزارت 
صمت و نهادهای امنیتی در جریان مفاد قرارداد چین 
قرارد دارند و نســخه ای از رونوشت آن هم به برخی 
اعضای شــورا داده شده اســت.« همچنین مهدی 
چمران، رئیس شورای شــهر تهران نیز قراردادهای 
منعقدشــده براساس سفر سال گذشــته شهردار و 
تیم مدیریت شهری پایتخت به چین را »محرمانه« 
دانســته و تاکید کرده است که »انتشــار قراردادها 
مشــکل امنیتی دارد، اما زیر نظر متخصصان وزارت 
امور خارجه و بانک مرکزی منعقد شــده است. البته 
قرارداد را هر عضوی از شورا که خواسته، در اختیارش 
قرار گرفته است.« پرویز سروری، نایب رئیس شورای 
شــهر نیز بر محرمانه بودن قرارداد چین تاکید کرده 
و گفته اســت که »این قرارداد بنا به دلایلی محرمانه 
است و نباید برای هیچ نماینده ای ارسال شود و مفاد 
محرمانــه آن هرگز نباید به بیــرون درز کند. نباید 
قراردادهای حساسی که می تواند منافع کشور را مورد 
هجمه دشــمنان قراردهد و یا حتی روابط خوب دو 
کشور را تحت تاثیر قرار دهد، در اختیار دیگران قرار 
گیرد.« اما در طیف مقابل برخی اعضای شــورا که بر 
محرمانه بودن قرارداد چیــن تاکید کرده اند، برخی 
اعضای شورای شهر تهران معتقدند که حتی اگر قرار 
نیست قرارداد مذکور به انتشار عمومی برسد، بازهم 
جزئیات آن حتما باید به اطلاع اعضای شورای شهر 
رسانده شــود تا آن ها بتوانند مفاد قرارداد مذکور را 
که تا سال ها می تواند برای مدیریت شهری پایتخت 

هزینه ایجاد کند، بررسی کنند. 
مهدی عباســی که از جمله افرادی بود که در جلسه 
جنجالی روز ۹ اردیبهشت صحن شورا را ترک کرد، 
جزو کسانی است که صحبت های مطرح شده مبنی بر 
محرمانه بودن قرارداد چین را صحیح نمی داند و تاکید 
دارد که شهرداری تهران نمی تواند مستقلا اعلام کند 

که یک قرارداد جزو اسناد طبقه بندی شده کشور قرار 
دارد یا خیر. رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر 
در توضیح بیشتر در این زمینه گفته است که »سفر 
سال گذشته شهردار تهران به چین با بازتاب خبری 
ســنگینی توسط ساختار رســانه ای خود شهرداری 
همراه بود و با این حجم از انتشــار خبرهای مربوط 
به این سفر، محرمانه بودن تفاهم نامه ها یا قراردادهای 
مربوط به آن، خیلی معنــا پیدا نمی کند. همچنین 
مجموعه ای که می تواند ســطح محرمانگی یک سند 
را مشــخص کند، قطعا شهرداری نیست. اما با فرض 
این که یک موضوع محرمانه باشد، مطمئنا صلاحیت 
یک عضو شــورا که نمایندگی مردم را برعهده دارد 
و براســاس وظیفه قانونی و شرعی موظف به نظارت 
بر اینگونه قراردادها اســت، از یک مدیر شهرداری یا 
کارشناسی که در سفر شهردار تهران حضور داشته و 
بازدیدها را انجام داده است، بیشتر است و نباید حق 
نظارت عضو شورای شهر از او گرفته شود.« در همین 
راستا از »ناصر امانی« رئیس کمیته تشکیلات و منابع 
انســانی شورای اسلامی شــهر تهران درباره آخرین 
وضعیت تحویل یا عدم تحویل قرارداد چین به اعضای 
شــورا سوال کردیم و او نیز در پاسخ به خبرنگار ایلنا 
توضیح داد: برخی اعضای شورای شهر از جمله رئیس 
کمیســیون عمران و حمل ونقل در تذکرات شفاهی 
خود در صحن شــورا یا بعضا با ارســانه نامه مکتوب 
و رسمی به شهردار تهران درخواست کرده اند که ریز 
جزئیات قرارداد یا قراردادهای منعقدشــده در حوزه 
حمل ونقل بــا طرف های چینی در اختیار تمام اعضا 
قرار بگیرد، اما براســاس اطلاعات دریافتی اینجانب، 
به جز رئیس شورا، هنوز هیچ کدام از اعضا هیچ متنی 
را در ایــن زمینه دریافت نکرده اند و از جزئیات آنچه 
میان شــهرداری تهران و طرف هــای چینی به امضا 

رسیده است، مطلع نیستند. 
عضو شورای اسلامی شــهر تهران ادامه داد: شهردار 
محترم پایتخت در صحبت های اخیر خود در صحن 
شــورا این طور توضیح داد که یک شرکت واسط در 
ایران به منظور پرداخــت هزینه های لازم برای انجام 
خریدهــای مورد توافــق از طرف های چینی تعیین 
شــده و قرار اســت منابع مالی مربوطــه از طریق 
واگذاری املاک توسط شــهرداری تهران به شرکت 
ایرانی مورد اشــاره، تامین شود. اما یک هفته بعد از 
این صحبت های شهردار، آقای فروزنده )معاون مالی و 
اقتصاد شهری شهرداری تهران( در صحن شورا اعلام 
کرد که قرار است منابع مالی قرارداد مذکور از محل 
اموال بلوکه شده ایران در چین تامین شود؛ به عبارت 
دیگر، تا کنون دو صحبت متفاوت درباره نحوه تامین 
منابع مالی قرارداد چین مطرح شده است و تا زمانی 
هم که اعضای شــورا در جریان جزئیات قرارداد قرار 
نگیرند، نمی توان درباره این که شهرداری قرار است با 
چه روشی، منابع مالی لازم برای انجام این خریدها را 

تامین کند، اظهار نظر کرد. 

با ورود ســه مدل خودرو برقی به کشــور، طلسم 
حضور برقی ها رســما شکسته شــد. حال باید دید 
سیاســتگزار خودرو همان طور که واردکنندگان را 
مجاب به وارد کردن این نوع خودروها کرده، بخش 
تقاضا را نیز می تواند به خرید برقی ها تشویق کند؟ 
از طرفــی برخــی کارشناســان معتقدنــد نبــود 
ثبت نام کنندگان  ایستگاه های شــارژ،  و  زیرساخت 
در ســامانه یکپارچه را نســبت به خریــد برقی ها 
دچار تردید کرده است. از ســوی دیگر متقاضیان 
خودروهای برقی در بخش عمومی همچون تاکسی 
نیز به دلیل قیمت بالا و عدم تخصیص یارانه دولتی 

انگیزه ای برای خرید ندارند.
ورود خودروهــای برقــی به کشــور در حالی عصر 
یکشــنبه و با ثبت نــام از متقاضیــان مرحله اول 
ســامانه یکپارچــه خودرو کلید خــورد که به نظر 
می رسد فعال ســازی بخش عرضه، الزاما به پویایی 

سمت تقاضا منجر نخواهد شد.
هرچنــد از یک دهــه پیش نیــز چگونگی ورود و 
تولید برقی ها به خصوص در شــورای سیاستگزاری 
خودرو مورد بحث و گفت وگو بوده، اما مدتی است 
این سیاســت به طــور جدی پیگیری می شــود؛ تا 
 جایی که شــاهد ورود نخســتین خودروهای برقی

 به کشور هستیم.
از یکشــنبه بعدازظهر ۵ مدل خــودرو وارداتی در 
ســامانه یکپارچه عرضه شــد که از میــان آن ها، 

ســه محصول برقی برای عرضه به ثبت نام کنندگان 
نظــر در  وارداتــی  خودروهــای  اول   مرحلــه 

 گرفته شده است.
سه مدل خودرو برقی وارداتی عرضه شده در سامانه 
یکپارچه، بالای یک میلیــارد تومان قیمت دارند و 
به گفته برخــی از دســت اندرکاران صنعت خودرو، 
خریــد آن هــا با توجــه به نبــود زیرســاخت ها و 
ایستگاه های شارژ از سوی ثبت نام کنندگان سامانه 

یکپارچه با تردیدهایی همراه است.
ظاهــرا این خودروها قــرار بود به عنوان تاکســی 
در نــاوگان حمل ونقــل عمومــی مورد اســتفاده 
قرار گیرند؛ این در شــرایطی اســت کــه به دلیل 
عدم تخصیص یارانه به رانندگان تاکسی برای خرید 
این محصولات، خودروهای یادشده برای فروش به 

شخص، در سامانه یکپارچه قرار گرفته اند.
هرچنــد ورود این خودروها انگشت شــمار اســت 
و تنها ســه مدل خودرو برقی وارد کشــور شــده، 
بااین  حــال واردکنندگان از ایــن موضوع نگرانی 
دارند که برقی ها چندان مورد اســتقبال متقاضیان 

خودروهای خارجی قرار نگیرند.
از ســوی دیگر متقاضیانی که از ســال ۱۴۰۱ در 
ســامانه یکپارچه فــروش خودرو ثبت نــام کردند 
به دلیل نبود ایســتگاه های شــارژ و زیرساخت های 
لازم بــرای اســتفاده از خودروهــای برقی، ظاهرا 
تمایلــی به خرید میلیاردی این محصولات ندارند و 

خودروهای احتراقی انتخاب اول آن هاست.
حال این ســوال مطرح اســت که آیا نخست باید 
زیرساخت ها مهیا باشد و بعد تولید و ورود برقی ها 
توســعه یابد یا بالعکس، اول برقی ها به بازار ورود 

کنند و بعد زیرساخت ها کم کم شکل بگیرد؟
در هر دو گزینه این نکته مورد توجه قرار می گیرد 
کــه دولت در هــر دو حالت باید ســرمایه گذاری 
کنــد. بســیاری از کشــورهایی که بــرای حذف 
خودروهــای احتراقــی و اســتفاده تمام وکمال از 
برقی ها چشم اندازی را در نظر گرفته اند، از حمایت 
و ســرمایه گذاری ســنگین دولتــی در این زمینه 

برخوردارند.
خودروهای داخلی روز گذشــته کاهش بهای یک 
تــا ۹ میلیون تومانــی را تجربه کردنــد. جایی که 
پارس سال سفارشــی )۱۴۰٢( با ۹ میلیون تومان 
 V۴ کاهــش ۶٨٨ میلیون تومــان، تــارا اتومــات
ال ایکــس )۱۴۰٢( بــا ٨ میلیون تومــان کاهش 
 ٢۰7 پــژو  میلیون تومــان،   ۱۳۰ و  یک میلیــارد 
پانورامــا ارتقــا یافته )۱۴۰۳( بــا 7 میلیون تومان 
 TU۳ کاهش ٨۳۳ میلیون تومان، پژو ٢۰7 موتور
)٨۵گانــه( )۱۴۰۳( بــا ۶ میلیون تومــان کاهش 
۶۶۱ میلیون تومــان و ســورن پــلاس فــول )٨۵ 
گانه( )۱۴۰۳( بــا ۵ میلیون تومــان کاهش 7۵۰ 

میلیون تومان قیمت گذاری شدند.
همچنین درمیان خودروهای چینی شاهد افزایش 

بهــای ۵ تــا ۳۰ میلیون تومانی بودیــم. جایی که 
دیگنیتی پرســتیژ )۱۴۰٢( بــا ۳۰ میلیون تومان 
میلیون تومــان،   ۳٢۰ و  ٢  میلیــارد  افزایــش 
فونیکــس تیگو ٨ پــرو مکس هیبریــد )۱۴۰۳( 
بــا ۳۰ میلیون تومــان افزایش ۳  میلیــارد و ۱7۰ 
میلیون تومان، جک S۳ )۱۴۰۳( با ٢۰ میلیون تومان 
افزایش یک میلیارد و ٢۶۰ میلیون تومان، کی ام سی 
افزایــش  میلیون تومــان   ۱۵ بــا   )۱۴۰۳(  X۵
یک میلیــارد و 7۶۰ میلیون تومــان و لاماری ایما 
)۱۴۰۳( بــا ۱۰ میلیون تومان افزایش ٢  میلیارد و 

۱۰۰ میلیون تومان ارزش گذاری شدند.
از طرفی در میان خودروهای خارجی پریمیوم شاهد 
افزایش بهــای ۵۰ میلیون تومانی بودیم. جایی که 
قیمت سوزوکی سیاز )٢۰٢۳( با ۵۰ میلیون تومان 
افزایــش به ٢ میلیــارد و ۵۵۰ میلیون تومان، جتا 
افزایــش  میلیون تومــان  بــا ۵۰   )٢۰٢۳( VS۵
 VS7 به ٢ میلیــارد و ۹۵۰ میلیون تومــان، جتا
)٢۰٢۳( بــا ۵۰ میلیون تومان افزایش به ۳ میلیارد 
و ٢۰۰ میلیون تومــان و کیا ســلتوس )٢۰٢۳( با 
۵۰ میلیون تومــان افزایش بــه ۳ میلیارد و ٨۵۰ 

میلیون تومان رسید.
از طرفی در گروه خودروهای خارجی لوکس شاهد 
افزایش بهای ٢۰۰ میلیون تومانی بودیم. جایی که 
ارزش پورشــه ماکان با ٢۰۰ میلیون تومان افزایش 

به ٢٢ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان رسید.

یادداشت، راه مردم؛هــر سیســتم سیاسی برای کارآمدی 
و بقــای خود نیازمند تعریف یک مکانیســم مؤثر برای عیب 
یابــی و رفع نواقص احتمالی موجود در سیســتم اســت که 
ممکن اســت آشــکار یا مخفی باشــد. بروز یک نقص عمده 
در هر سیســتمی اعم از سیســتم های سیاســی، اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی اگر به موقع شناســایی و مرتفع نگردد، 
ممکن اســت به عدم تعادل و فروپاشی سیستم بینجامد. در 
حقیقت هر سیســتم سیاســی مانند یک ساختمان است که 
اگــر همه اجزای آن بــه طور مرتب به انجــام کارویژه های 
خویــش بپردازند، دوام و اســتحکام ســاختمان را به دنبال 
دارد و در غیر این صورت جز فروپاشی و استهلاک چیزی در 
انتظار آن نخواهد بود.با لحاظ درجه اهمیت اجرای درســت 
وظایف اجزا برای کارکرد مطلوب یک نظام سیاســی، ظاهر 
آراســته و مقتدر آن نیز از اهمیت زیادی برخوردار است. به 
طــوری که می توان بــرای بیان میزان ایــن اهمیت، نظریه 
»پنجره شکســته« را عنوان کرد. ایــن نظریه در زمینه جرم 
شناســی و علم اقتصاد در ســال ۱۹٨٢ توســط جیمز کیو. 
ویلســون و جرج ال. کلینگ در مقاله ای معرفی شد که بحث 
 های زیادی را در علوم اجتماعی و مجامع عمومی برانگیخته 
اســت. مطابق این نظریه، نشــانه  های قابل مشــاهده جرم، 

رفتار ضد اجتماعی و بی  نظمی ســبب می شــود جنایات و 
بی  نظمی های بیشــتر، از جمله جرایــم جدی به وجود آید. 
بر اســاس این نظریــه افراد یک جامعه درباره مســائل کلی 
توسط نشانه  های جزئی داوری می  کنند و دیدن یک پنجره 
شکســته در یک خانه، کارخانــه یا نظایــر آن، این پیام را 
منتقــل می کند کــه در آن مکان اوضاع رو به راه نیســت. 
اگر در یک ســاختمان، چند پنجره شکســته وجود داشــته 
باشــد که به حال خود رها شده است، احتمالاً افراد خرابکار، 
در هنگام مشــاهده  آن )در مقایســه با یک ساختمان سالم( 
تمایل بیشــتری به تخریب ســایر پنجره  ها خواهند داشت. 
حتی ممکن اســت وارد آن ســاختمان شــوند و اگر کسی 
ســاکن آنجا نباشد، آنجا را اشــغال کنند. از این روست که 
اگر یک سیســتم سیاسی با کارویژه های مشخص، در اجرای 
برخی از وظایف خود دچار مشــکل باشــد، مشــمول نظریه 
»پنجره شکســته« خواهد شــد. بدین معنی که ممکن است 
یک سیســتم سیاســی از قدرت زیادی در حوزه فرهنگی و 
دفاعی برخوردار باشــد اما به دلیل ضعف عملکردی در حوزه 
اقتصاد، در نگاه افکار عمومی، ناکارآمد تلقی شــود. امری که 
به طور قطع کاهش ســرمایه اجتماعی نظام سیاســی را به 
همراه خواهد داشــت. نگاهی به عملکرد نظام سیاسی ایران 

بعد از پیروزی انقلاب نشــان می دهد جمهوری اسلامی در 
زمینــه برقراری عدالت در حوزه هایی چون آموزش، فرهنگ 
و منابع انرژی نظیر آب و برق از کارنامه درخشانی برخوردار 
بوده است. علاوه بر این موارد، امروز ایران از لحاظ دستیابی 
به قله های علم و فناوری در زمینه های پزشکی، نانو، رادیو 
دارو و ســلاح های پیشــرفته قابل مقایســه نه با ۴۵ سال 
گذشــته که قابل قیاس با ۱۰ سال گذشــته هم نیست. اما 
مشــکل از جایی آغاز می شود که مشــکلات حاد اقتصادی 
مانع از دیده شدن این دســتاوردها توسط جامعه می شود. 
اینجاســت که این معضل همانند »پنجره شکسته« عمل می 
کند و تمامی دســتاوردهای درخشــان نظام در زمینه های 
مختلف را تحت الشــعاع قرار می دهد.نباید از ذکر این نکته 
غافل شد که ترمیم پنجره شکســته نظام سیاسی که همان 
معضلات اقتصادی اســت، می تواند اقتدار داخلی و خارجی 
آن را دوچنــدان نماید و با تقویت ســرمایه اجتماعی راه را 
برای دســتیابی به توسعه پایدار فراهم ســازد. بدون تردید 
ایران در مســیر دســتیابی به ابعاد بالاتر قــدرت در عرصه 
جهانی قرار دارد و فائق آمدن بر مشــکلات اقتصادی ضمن 
ارائه یک چهره مطلوب از نظام سیاســی، آن را در پیشــبرد 

اهداف تعیین شده یاری خواهد نمود.
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خبرخبر

کارشناس بازار ســرمایه معتقد اســت؛ این بازار 
جایــی در اولویت های دولت ندارد؛ این مســئله 
از خیلی جنبه ها ثابت شــده اســت، هــم از بعد 
تأمیــن مالی و هم از بعد بحــث افزایش تولید در 
برنامه های دولت؛ به عبارتی بیشتر جنبه تبلیغاتی 

داشته است.
عدم حمایت دولت از بورس

 شــاید بارها شنیده باشید که بازار سرمایه یکی از 
بازار هایی اســت که می تواند با زیرساخت هایی که 
دارد پول هــای خرد را به خدمــت تولید و جهش 
تولید بیاورد و شعار سال را عملیاتی کند؛ اما نکته 
قابل تامل دراجرای این بحث سیاست و حکمرانی 
در بازار ســرمایه است که نشان از اقتدار دولت در 

سهم خواهی از این بازار را دارد. 
به گفته کارشناسان علاوه بر اینکه نگاه دولتمردان 
به این بازار، ســرمایه ای نیســت بلکــه با وجود 
ظرفیت های زیاد این بازار همچنان گوشه نشینی 
را بر اوج گیری به دلایل نامعلوم و معلوم ترجیح و 
تحمیل می کنند. نگاه ابزاری برای تامین بخشــی 
از نیاز بودجه ای دولت، بازار ســرمایه را سیاسی و 

غیر عملیاتی کرده است. 
از این رو یک کارشــناس بازار سرمایه به ارزیابی 
تحقق شــعار سال توسط بازار ســرمایه پرداخت. 
حســین عبدی، کارشــناس بــازار ســرمایه در 
گفتگو بــا اقتصاد ٢۴ گفت: بازار ســرمایه جایی 
در اولویت های دولت ندارد؛ این مســئله از خیلی 
جنبه ها ثابت شــده اســت، هم از بعد تأمین مالی 

و هم از بعــد بحث افزایش تولیــد در برنامه های 
دولت؛ به عبارتی بیشــتر جنبه تبلیغاتی داشــته 
اســت، یعنی مســئولان امر خیلــی وقت ها صبر 
کردند تا به صورت تبلیغاتی از بازار ســرمایه برای 
اینکه نظر عمــوم مردم را جلب کنند، اســتفاده 
کنند، ولی در اقداماتشــان هیچ اقدام حمایتی از 

بازار سرمایه نداشتند.
وی ادامه داد: علیرغم اینکه بازار سرمایه می تواند 
به عنوان یک اهرم بســیار مؤثــر و مفید در بحث 
تولید همانطور که مقــام معظم رهبری فرمودند، 
ایفــای نقش کند، امــا در برنامه های دولت جایی 
نداشــته و دولت چه از بعد سیاست های انقباضی 

و چــه از بعد تأمین مالی از بازار ســرمایه چندان 
تمایلی به رونق بازار ســرمایه نداشــته و آن را به 
عنــوان یک مانع تورمی در فضــای خود می بیند. 
به همین خاطر خیلی وقت ها برای کسری بودجه 
دســت در جیب شــرکت ها می کند، خــوراک را 
افزایش می دهد و در ایــن میان بحث حامل های 
انــرژی، مالیات ها و قوانین یک شــبه برای وضع 
مالیات برای خیلی از صندوق های ســرمایه گذاری 
را هــم داریم.عبدی افزود: این مــوارد همگی به 
چشم بازار سرمایه یک مانع برای تولید به حساب 
می آید، بنابراین این دســتورالعمل ها یا اعمالی که 
از دولت دیده می شــود، هیچ کدام بحث حمایت 

از تولید و بازار ســرمایه نیســت، ولی بدون شک 
به صورت تبلیغاتی همیشــه صحبت می شــود که 

بازار سرمایه مفید و مؤثر است.
این کارشــناس بازار ســرمایه در پاســخ به این 
پرســش که چه پیشنهادی برای تحقق شعار سال 
از سوی بازار ســرمایه دارید، توضیح داد: همیشه 
در اقتصــاد واقعی اعتقاد داریم کــه باید مالکیت 
بخش خصوصی به بخش خصوصی واقعی ســپرده 
شــود. در حال حاضر ٨۰ درصد شرکت های بازار 
ســرمایه در مالکیت دولت قرار دارند و اگر دولت 
از بحــث مالکیت خیلی از شــرکت ها بیرون آید، 
بدون شــک بخش خصوصی می توانــد به خیلی 
از قوانیــن ناعادلانــه ای که از ســوی دولت وضع 
می شــود، اعتراض کند.وی تصریح کرد: زمانی که 
جیب دولت خالی می شــود نیم نگاهی به افزایش 
نرخ خوراک خیلی از شرکت ها و افزایش خیلی از 
ورودی هــای این شــرکت ها دارد، اما وقتی بخش 
خصوصی قوی باشــد دولــت نمی تواند هر کاری 
که می خواهد، انجــام بدهد؛ بنابراین اگر بخواهیم 
واقعا به چشــم دلســوزانه به اقتصاد نــگاه کنیم، 
اقتصاد مــا باید واقعی و خصوصی شــود، اما اگر 
اقتصــاد دولتــی بماند و همیــن وضعیت رانتی و 
دولتی ادامه پیدا کند، هیچ وقت امیدی نخواهیم 
داشت که بازار ســرمایه به معنای واقعی بتواند به 
تولیــد کمک کند و صرفــا زمان هایی که ابر تورم 
 و افزایــش نــرخ ارز داریم، این بــازار هم همگام

 با او رشد خواهد کرد.

کاهش عجیب و غریب و گسترده ساخت وساز مسکن به همراه تعطیلی پروژه های مهم مثل مسکن مهر 
در دهه ۹۰ که می تواند ناشی از غفلت یا خیانت باشد، رشد ٨برابری قیمت مسکن را در فاصله کمتر 

از ٨ سال در شهر تهران موجب شده است.
در دهه ۹۰، بازار مســکن ایران شــاهد تحولات و نوســاناتی بود که کمتر در تاریخ اقتصادی کشــور 
ســابقه داشته است، جهش ٨برابری قیمت مســکن در دوران ریاست جمهوری حسن روحانی، نه تنها 
تعجب برانگیز بود، بلکه موجی از نگرانی ها و پرســش ها را میان شــهروندان و کارشناسان اقتصادی به 
وجود آورد. این پدیده نه به عنوان یک رویداد انفرادی، بلکه به عنوان نتیجه ای از تعامل پیچیده عوامل 
متعدد داخلی و خارجی قابل بررسی است، از تحریم های بین المللی گرفته تا سیاست های پولی و مالی 
داخلی، هر یک در این تغییرات ســهمی داشــته اند. در این یادداشت، قصد داریم با نگاهی دقیق تر به 
ریشــه ها و عوامل مؤثر بر این جهش قیمتی بپردازیم و تبعات آن را بر اقشــار مختلف جامعه و کلّیت 
اقتصاد کشــور مورد ارزیابی قرار دهیم.بر پایه داده های منتشرشــده از سوی وزارت راه و شهرسازی، 
مشاهده می شــود که در سال ۱۳۹۹ حجم واحدهای مسکونی تکمیل شده در مقایسه با سال ۱۳۹٢، 
که پروژه های آغازشــده در دولت قبل به اتمام رسیدند، به طور چشمگیری کاهش یافته است، به طور 
دقیق تر این کاهش تقریباً به میزان نصف ارزیابی می شــود. همزمان، میزان تســهیلات پرداختی برای 
ساخت وســاز مســکن نیز با کاهش معناداری روبه رو شــده و تقریباً ۳۹ درصد افت داشته است. این 
روند نزولی، نشــان دهنده تغییرات قابل توجهی در سیاست گذاری های مرتبط با بخش مسکن است که 

زمینه ساز تحولات بنیادین در این حوزه شده و بر جامعه تأثیر گذاشته است.
در یکی از بارزترین نمونه های تورم اقتصادی در بخش مسکن، شاهد افزایش شدید و بی سابقه قیمت ها 
در شهر تهران طی دوره ریاست جمهوری حسن روحانی بودیم. این افزایش قیمت که از تیرماه ۱۳۹٢ 
با میانگین قیمت هر مترمربع مســکن حدود 3٫7 میلیون تومان آغاز شــد، در تیرماه ۱۴۰۰ به بیش 
از ۳۰ میلیون تومان برای هر مترمربع  رســید، نشان دهنده رشدی بیش از هفتصددرصدی است. این 

جهش قیمتی نه تنها برای خریداران بلکه برای کل اقتصاد کشور پیامدهایی داشته است.

در دهه نود، بازار مســکن شــاهد تحولات عمده ای بود. این تغییرات به ویــژه در پی توقف پروژه های 
عظیم مسکن مهر و نبود برنامه های جامع جایگزین برای آن، منجر به کاهش قابل توجه عرضه مسکن 
در ســطح کشور شــد. این روند کاهشــی، همراه با افزایش قابل ملاحظه ای در قیمت ها بود، به طوری 
که قیمت هر مترمربع مســکن در پایتخت از زیر 3٫7 میلیــون تومان در دوران پایانی دولت محمود 
احمدی نژاد، به بیش از ۳۰ میلیون تومان در پایان دوره دولت روحانی رســید. این افزایش قیمت ها، 
تأثیرات ژرفی بر جامعه داشته و موجب فشار مالی بر دوش خانواده های مستأجر و جویندگان مسکن 

شده است.
در دوران دولت دهم، ســالانه حدود ۹۰۰ هزار فقره وام ساخت مسکن به متقاضیان پرداخت می شد، 
این در حالی اســت که این آمار در دوره دولت بعدی با کاهش محسوســی به حدود ۶۰۰ هزار فقره 
رســید، ایــن تغییر رویه، به همراه سیاســت های دیگر، به کاهش عرضه مســکن و افزایش قابل توجه 

قیمت ها منجر شد.
در دولت یازدهم و دوازدهم، تمرکز بر وام های خرید مســکن به جای وام های ســاخت مسکن افزایش 
یافت و طرح هایی مانند صندوق پس انداز مســکن یکم توسط وزیر وقت، پیاده سازی شد. این رویکرد 
در شــرایطی که عرضه مسکن کمتر شــده بود، به افزایش تقاضا و بالا رفتن قیمت ها کمک کرد، این 
پدیده ای اســت که پیش از این نیز در اقتصاد ایران شــاهد آن بوده ایم، اما تکــرار آن در دوره اخیر، 

سؤالاتی را درباره انگیزه های پشت این سیاست ها مطرح می کند.
بدون تردید، افزایش قیمت مســکن در دولت روحانی نمی تواند تنها به عوامل اقتصادی ســاده نسبت 
داده شــود، باید به عمق ســاختارهای اقتصادی و تصمیمات کلان دولتی نــگاه کرد تا علل این تورم 
بی ســابقه را دریافت. در ابتدا، نگاهی به بازارهای موازی مانند ارز و طلا نشــان می دهد که نوســانات 
آن ها نیز در افزایش قیمت ها در بازار مســکن نقش داشــته اند. این بازارها، به ویژه در شرایط اقتصادی 
ناپایدار، به عنوان مکانی برای سرمایه گذاری های امن تلقی شده و تأثیر مستقیمی به روی قیمت مسکن 

داشته اند.
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آمادگی۹۹درصدینیروگاهشهیدمفتحهمدان
 

همزمان با اتمام تعمیرات واحد های چهارگانه نیروگاه؛ نشست خبری مدیر عامل نیروگاه شهید مفتح برگزار 
شد.

 مدیر عامل نیروگاه شهید مفتح در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار کرد: نیروگاه شهید مفتح در سال 
گذشــته افتخارات بسیار ارزنده ای کسب کرد و این نیروگاه با کمترین خروج، حتی از استاندارد جهانی هم 

کمتر کار خود را به اتمام رساند.
عبدالمجید دیناروند با بیان اینکه ما در سال های اخیر رکورد تولید ۳۰سال گذشته را پشت سر گذاشتیم و 
هرســال رکورد بهتری داشتیم عنوان کرد: آمادگی این نیروگاه بیش از ۹۹٫۹درصد است که در کشورهای 

پیشرفته نیز این رقم بسیار تحسین برانگیز است. 
مدیر عامل نیروگاه شــهید مفتح افزایش راندمان این نیروگاه از ۳۹درصد در ســال های اولیه به ۳٨درصد 
راندمان بعد از ۳۰ســال کار را امتیازی ویژه در عملکرد این مجموعه برشــمرد و افزود: نیروگاه  های ژاپنی 
با عمر ٢۵ ســال طراحی می شود اما ما بیش از ۳۰ســال است داریم در این نیروگاه برق تولید می کنیم که 
بعد از ۳۰ســال همچنان مثل روز اول نگهداری می کنیم و مورد تحســین سازندگان اصلی نیروگاه نیز قرار 

گرفته  است.  
وی تصریح کرد: مهندسان ژاپنی تحقیقات ویژه ای روی نیروگاه ما انجام دادند که ببینند چطور همچنان برق 
تولید می کنیم و احتیاجی به وسایل ژاپنی نداشته ایم و مشاهده کردند نیروگاه از چیزی که فکر می کردند 
فراتر رفته و مجذوب یک دســتگاه به نام توربینوســکوپی شدند که یک ربات مؤثر است و در کل کشور بی 
نظیر است. مدیرعامل نیروگاه شهید مفتح با اشاره به عملکرد این ربات عنوان کرد: این دستگاه وارد توربین 
می شود و پره های توربین  ها را مورد بررسی قرار می دهد، تمام تجهیزات این نیروگاه در داخل خود نیروگاه 
ساخته می شود و نگهداری دقیقی از این وسایل ارزشمند صورت می گیرد چون جزء بیت المال محسوب شده 

و متعلق به تک تک هموطنان است.
وی بیان کرد: ما امســال طبق تأکید وزارت نیرو، تولید برق خانگی و صنعتی را در اولویت خود قرار دادیم 
و ســعی می کنیم با مدیریت مصرف، تمام ســاعات نیاز به انرژی یکسانی داشــته باشیم،در این راستا همه 

همکاران من برای تأمین انرژی بخاطر آحاد مردم مصمم  تر از گذشته هستند.
دیناروند در ادامه افزود: مدیریت مصرف کمک می کند انرژی یکنواختی در تمام روزهای ســال توزیع کنیم 
بر این اساس، نیروگاه برای تأمین برق هموطنان از مهر ماه برنامه  ریزی دقیقی داشته و به همراه پایش های 
مناســب دستگاه  ها و تعمیرات مناسب با روش  های نوین با ظرفیت دو درصد از کل کشور، حدود ۲٫۵ الی 

۳ درصد تأمین انرژی هموطنان را در پیک بار برعهده گرفته است.  
وی ضمن اشاره به شعار سال،جهش تولید با مشارکت مردم خاطرنشان کرد: ما دو برنامه عمده برای تحقق 
شعار سال داریم؛ جهش تولید یعنی فاصله بین عرضه و تقاضا که اگر بتوانیم این فاصله را حفظ کنیم یعنی 
جهش تولید اتفاق افتاده که با مصرف به موقع و برنامه ریزی شــده و  کنترل شــده به دور از اسراف بتوانیم 
میزان جذب انرژی را به مقدار استاندارد نزدیک کنیم که عرضه از تقاضا پیشی بگیرد، در صنعت برق کشور 

جهش تولید با مشارکت مردم انجام خواهد شد.  
وی در ادامه به کنترل مصرف پســاب در نیروگاه اشــاره و بیان کرد: علاوه بر کنترل مصرف پساب، آب  دور 
ریز پســاب را نیز تصفیه می کنیم و وارد اســتخرهای خاکی می کنیم که جذب خاک می شود و سطح آب را 

در چاه  ها بالا می آورد و از وقتی وارد چاه می شود قابل استفاده است. 
دیناروند میزان مصرف پســاب در ســاعت را ۱7۰۰ متر مکعب اعلام کرد که به این واسطه، نیروگاه نیازی 
به آب ســفره  های زیرزمینی ندارد و ادامه داد: در راســتای کمک به حفظ محیط زیســت تا کنون  بیش از 
۱۳۰هزار درخت کاشــتیم که سال گذشته ۱۰۰هزار نهال کاشــتیم و ۴۰هزار نهال را با طرح خانه به خانه 

تحویل روستاهای اطراف دادیم.
وی همچنین از آماده ســازی٢۰۰هزار نهال برای کاشــت در ســال جاری خبر داد و افزود: طی اسفند ماه 
امســال در روز درختکاری، این نهال  ها را در بین روســتاهای اطراف توزیع می کنیم که این ادای وظایف ما 

در راستای مسئولیت های اجتماعی  است. 
مدیرعامل نیروگاه شــهید مفتح با اشاره به کاشت و تحویل درخت  های سنجد و صنوبر و آماده سازی ۴۰۳ 
رأس نهال درخت بید گفت: ســنجد به بی  آبی مقاوم اســت و در شرایط سخت سبز می ماند و به تصفیه هوا  

نیز کمک  می کند.
وی در پایان با بیان اینکه نیروگاه  ها هیچ ســهمی  در انتخاب نوع سوخت مصرفی ندارند اظهار کرد: اولویت 
ما سوخت گاز است اما در شرایط خاصی که قرار میگیریم مجبور به استفاده از سوخت مازوت میشویم، سال 
گذشته بیش از۶۵درصد گاز سوزاندیم و بین ۳۰تا۳۵درصد ما مصرف مازوت داشتیم و میزان سهمیه گاز در 
دیســپاچینگ گاز کشــور اتفاق می افتد و سهیمه گاز را به نیروگاه اعلام می کند و در صورت عدم اختصاص 

سهمیه گاز، ناچاریم از نوع سوخت دوم مازوت استفاده کنیم.
 

صادقزیباکلامبهزندانرفت
در پی قطعی شــدن برخی احــکام پرونده های 
قضایــی صــادق زیباکلام، او جهــت گذراندن 
دوره محکومیــت خــود امروز یکشــنبه وارد 

زندان شد.
صــادق زیبــاکلام دارای پرونده هــای قضایی 
متعددی اســت که موجب محکومیت این فرد 
شده است؛ از جمله ۳ پرونده مربوط که احکام 

آن ها قطعی و لازم الاجرا شده است.
زیباکلام در سال های اخیر اقدام به طرح مطالب خلاف واقع در رسانه ها کرده و مطالب بدون ادعا 
و سند متعددی را در فضای مجازی کرده است که در پی آن چندین پرونده های قضایی برای وی 

تشکیل شده اســت که برخی از آن ها امروز با قطعیت به مرحله اجرا رسیده است.
زیباکلام با رأی صادره از ســوی دادگاه بابت ارتکاب فعالیــت تبلیغی علیه نظام به ۱٨ ماه حبس 
و ٢ ســال محرومیت فعالیت در احزاب، گروه های سیاســی و فضای مجازی محکوم شــده بود که 

این حکم قطعی شده است.
پرونده دوم این فرد که حکم آن نیز قطعی شــده اســت، مربوط به فعالیــت تبلیغی علیه نظام در 
خصوص انتشــار مطالب غیر مســتند و غیر واقعی اســت. وی در این پرونده به یک ســال حبس 

محکوم شده است.
یکی دیگر از پرونده های قضایی زیباکلام که حکم آن قطعی و لازم  الاجرا اســت نیز مربوط به نشر 
مطالب خلاف واقع اســت که وی در این پرونده به ۶ ماه حبس محکوم شــد بود که پس از فرجام 

خواهی در دیوان عالی کشــور، این حکم مورد ابرام قرار گرفته است.
هر ســه محکومیت صادق زیبا کلام قطعی و لازم الاجرا اســت که این احکام امروز یکشــنبه ٢۳ 

اجرا شد. اردیبهشت 

بایدبارویکردهایمناسبمانعازفرارسرمایهازکشورشویم
نماینــده مردم »شــاهین شــهر، میمــه و برخوار« در مجلس شــورای اســلامی گفــت: باید با 
سیاســتگذاری های مناسب واهمه مردم در امر ســرمایه گذاری در اقتصاد را کم کرده و مشکلات 

روانی در این بخش را برطرف کنیم.
حســینعلی حاجی دلیگانی، با اشــاره به الزامات مشــارکت مردم در اقتصاد اظهار کرد: نخستین 

لازمه مشــارکت مردم در اقتصاد ایجاد ثبات در قوانین،ضوابط و چهارچوب های اقتصادی است.
نماینده مردم »شــاهین شهر، میمه و برخوار« در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: تا زمانی که 
ثبــات لازم در قوانین، ضوابط و چهارچوب ها و همچنین آیین نامه های اجرای موضوعات اقتصادی 
به درســتی در کشور رعایت نشود،ما شــاهد این خواهیم بود که مردم و همچنین بخش خصوصی 
از مشــارکت در امر اقتصاد واهمه داشته باشند تا زمانی که ثبات قوانین در این بخش مدنظر قرار 
نگیرد،بخش خصوصی نگران این خواهد بود که ســرمایه خود را در کجا سرمایه گذاری کرده است 

و چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد.
نماینده مردم »شــاهین شــهر، میمه و برخوار« در مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: ما باید با 
سیاســتگذاری های مناسب واهمه مردم در امر ســرمایه گذاری در اقتصاد را کم کرده و مشکلات 
روانی در این بخش را برطرف کنیم.این نماینده مجلس شــورای اســلامی تاکید کرد: بســتر لازم 
در این بخش باید توســط دولت و مجلس فراهم شــود؛ به عنوان مثال ما باید در قبال این رویکرد 

بگوییم که به مدت ۵ ســال تغییر قوانین مادر و ضوابط ممنوع است.

هرزمانجیبدولتخالیمیشودنگاهیبهبورسمیاندازد

بورسجزواولویتهایدولتنیست

رییس هیــات عامل صندوق توســعه ملی گفت: 
صنــدوق در دولت ســیزدهم ٢۶.٨ میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری کــرده و وام گیرنــده اصلی از 
صنــدوق، دولت اســت و نفت و گاز بیشــترین 

تسهیلات را گرفته است.
 مهدی غضنفری در چهارمین همایش بین المللی 
صندوق توســعه ملی»نقش صندوق توسعه ملی 
در اجــرای برنامه هفتم توســعه کشــور« اظهار 
داشــت: یکی از موضوعاتی که در نظام حکمرانی 
صندوق توســعه ملی با آن مواجه هســتیم این 
اســت که چرا این صندوق تشکیل شده و امروز 
بخشــی از مشکلات صندوق ناشــی از عدم فهم 

مأموریت صندوق بوده  است.
وی ادامــه داد: از ســه مدل صنــدوق تثبیتی، 
توسعه ای و صیانتی؛ صندوق توسعه ملی صیانتی 
یا تا حدودی توســعه ای است و هر تصمیمی که 
منجر به این نشــود خطا اســت. ارکان صندوق 
هیــات امنا، هیات عامل و هیات نظارت اســت و 
تنهــا در این چارچوب می تــوان تصمیم گیری 
شــود بنابراین هر فردی با هر منصبی که نامه ای 
می دهد و خــارج از این حکمرانــی موضوعی را 

دیکته می کند بداند که قابل قبول نیســت.
رییس هیــات عامل صندوق توســعه ملی تاکید 
کرد: طراحان اساســنامه صنــدوق» تعیین نرخ 
ســهم مشــارکت در طرح های سرمایه گذاری « 
را در اساســنامه ذکر کرده اند یعنی صندوق هم 
می تواند سرمایه گذاری و هم نرخ را تعیین کند. 
بنابراین این موضوع به گوش افرادی که صندوق 
را با ســرمایه گذاری بیگانه می دانند برسد که این 

موضوع در اساسنامه آمده است. 
غضنفری گفت: صندوق در فضای ارزی از چیزی 
حــدود ۳۶۰ طــرح ارزی پشــتیبانی کند و ۳۶ 
میلیارد دلار را در این مسیر به صورت تسهیلات و 
سپرده گذاری در اختیار متقاضیان گذاشته است. 
طبق قانون ۱۰ درصــد از منابع صندوق به ریال 
تبدیل شــده که طرح های ریالی می توانند از این 
بهره ببرند اما منابع ریالی را به طور مســتقیم در 
اختیار متقاضیان قــرار نمی دهیم. صندوق مانند 
متــا بانک عمــل می کند و این منابــع ریالی در 

اختیار بانک ها اســت و بانک ها تصمیم می گیرند 
به کدام متقاضی وام بدهند. 

وی ادامه داد: صندوق در دولت ســیزدهم ٨.٢۶ 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری کرده و وام گیرنده 
اصلــی از صنــدوق، دولت اســت و نفــت و گاز 

است. را گرفته  بیشترین تسهیلات 
رییــس هیات عامل صندوق توســعه ملی با بیان 
از اینکه چقــدر منابع  اینکه گــزارش ناخوبــی 
پس گرفته ایم، اظهار داشــت: ۳۶.۵میلیارد دلار 
تســهیلات ارایه شــده که ٢۶ میلیــارد دلار آن 
سررســید شــده که فقط ٨.۳7 میلیارد دلار آن 
وصــول شــده و بدهکاران دل بــه دل می کنند 
کــه بدهی را بدهند یا ندهد تــا با ارز ارزان  تری 

پرداخت کنند . 
غضنفری با بیان اینکه باید در این مســیر تغییر 
ایجاد شــود، افــزود: البته باید گفت که بیشــتر 

مطالبات در دولت سیزدهم اخذ شده است. 
وی با اشــاره به ایرادات نســبت به تهاتر کردن 
مطالبــات با دارایــی بدهکاران تاکیــد کرد: در 
این باره نامه نگاری عجیبی می شــود که ســود 
آن نصیب کارخانه های کاغذ ســازی شده که چرا 
بابــت مطالبات، به انــدازه مطالبه دارایی بدهکار 
را اخــذ کرده اید در حالی کــه امروز ۱٢/. درصد 
وصــول مطالبات از طریــق تهاتر انجام شــده، 
هرچنــد درباره بــرای وصول بدهی هــا نامه ای 
نمی دهنــد اما درباره تهاتــر مرتب نامه می دهند 
اما ما امانتدار نســل آینده هســتیم و نمی توان 
همچنان تماشــاچی افزایش بدهی ها به صندوق 
باشیم و بگوییم که چه کسی بدهی را داده و چه 

کسی را گرفته است.
وی ادامه داد: بزرگ بدهکار صندوق توسعه ملی 
شــرکت ملی نفت است و نیروگاه ها هم بیشترین 
متقاضی دریافت تسهیلات هســتند اما تا زمانی 
که بدهکاران تســویه نکنند نمی توان تســهیلات 

ارایه داد. بیشتری 
رییــس هیات عامل صندوق توســعه ملی افزود: 
تســهیلات دهی صندوق تعطیل نشــده است اما 
صنــدوق چه در بحث تســهیلات و چه در بحث 
مشــارکت با دو ویژگــی ورود می کند اول اینکه 

ســودآوری خوبی برای صندوق داشــته باشد که 
قبــلًا این موضوع در نظر گرفته نمی شــد که در 
نتیجه آن صندوق زیان ده شد و دوم اینکه پروژه 
ریســک کمتری برای صندوق داشــته باشد . هر 
چند در انعقــاد قراردادها بــر روی کاغذ مدعی 
می شوند که هیچ ریســکی برای صندوق نخواهد 
داشــت اما امــروز می بینم که چقــدر بدهی به 
صنــدوق دارند و پول را پــس نمی دهند و بانک 
ها هم می گویند که منابع کافی را برای تســویه 
بدهی نداریــم. حالا وقتی صنــدوق مطالبات را 
پیگیری می کند و وقتی مطمن نیســت که پولش 
را پس می دهند عــده ای می گویند چرا صندوق 
وصول بدهــی را پیگیــری می کند یــا وارد هر 

نمی شود. قراردادی 
غضنفری با اشــاره بــه رد شــدن موضوع ورود 
صندوق در ســرمایه گذاری در بالادســت نفت و 
گاز تاکیــد کرد: صنــدوق ۱۰۰ میلیارد دلار وام 
به دولت ها داده که برنگشته اســت، برای وصول 
ایــن مطالبات موضوع ســرمایه گذاری در پروژه 
های بالا دســت نفــت و گاز را مطرح کردیم که 
در مجلــس مصوبه ای را در این بــاره گرفتم اما 
شــورای نگهبان به آن ایرادی گرفت و مصوبه به 
مجمع مصلحت رفت هر چند در مجمع مصلحت 
یک بار در اســفند ماه سال گذشته رای موافق به 
آن دادند امــا فروردین ماه مجددا با آن مخالفت 
شد و من این وضعیت را در نظام حکمرانی درک 

نمی کنم.

وی تاکید کرد: بارها اعلام کردیم که نمی خواهیم 
بنــگاه داری کنیــم البته که بنــگاه داری فحش 
نیست و اقدام بسیار پیچیده و شرافتمندانه است 
امــا صندوق به دنبال بنگاه داری نیســت و ما به 

I-HOPE هستیم . دنبال اجرای 
وی ادامــه داد: با ورود صندوق به پروژه های بالا 
دســت نفت و گاز به ویژه میادیــن نفت و گاز و 
میادین مشــترک از طریق بخش خصوصی، یک 
میلیون بشــکه بیشــتر تولید می کردیم که این 
افزایش تولید ســالانه ۱٢ میلیــارد دلار درآمد 
ارزی خالص برای کشــور داشت و این را بگذارید 
را در مقابل پول کــره جنوبی که مانند پارچه ای 

که هر بار آن را می شــورند کوتاه تر می شود .
رییس هیــات عامل صندوق توســعه ملی تاکید 
کرد: به صورت مســتقیم به آقای آملی لاریجانی 
می گویم که شفاف باشــید و بگویید چرا مخالف 
ایــن موضوع هســتید و بنده نه عنــوان مقامی 
مسئول در صندوق بلکه به عنوان یک شهروند از 

انتقادات وارد شده قانع نشدم.
وی ادامه داد : ایرادی که گرفته شــده این است 
که می گوینــد صندوق می خواهد شــرکت ملی 
نفت حذف کنــد، حاکمیــت وزارت نفت را زیر 
ســوال ببرد، درآمدهای دولــت  تضعیف کند و 
باعث بزرگ شــدن صندوق می شود و صندوق را 
از ماموریــت های اصلــی دور می کند اما هیچ از 
این موضوعات درســت نیست و بارها درباره این 

داده ایم. توضیح  موضوعات 

آقایآملیلاریجانیشفافباشید

۲۸میلیارددلارطلبصندوقتوسعهملیرویهوا

دو شنبه 24  اردیبهشت 1403   سال بیست و یکم  شماره : 4956



wصنعت و خودروصنعت و خودرو w w . n e w s r a h e m a r d o m . i r 4
از»دسترسیبهشارژر«تا»بازاردستدوممناسب«

دودغدغهاصلیمتقاضیانخودروهایبرقی

درحالی که دولت هنوز تکلیف تعرفه برق مصرفی خودروهای الکتریکی و 
میزان یارانه و مشوق های خرید آن ها را مشخص نکرده است ، متقاضیان 
خرید این خودروها نیز همچنان از وضعیت دسترســی به شارژر و بازار 

دست دوم آن ها مطمئن نیستند
تحقیق وتوســعه در صنعــت خــودرو نیازمنــد تحقــق برنامه هــای 
ازپیش تعیین شــده برای تولید است. کارشناســان بازار خودرو معتقدند 
ممنوعیت واردات خودرو در ســال های گذشته، این بازار را با ۵۰۰ هزار 
تقاضای بی پاســخ روبه رو کرده، این در حالی اســت که خودروســازان 
داخلی هم طی این مدت، ۴میلیون خودرو را طبق برنامه تولید نکرده اند 

تا حباب بازار خودرو دوبرابر میزان افزایش نرخ ارز، بزرگ شود.
ســعید مدنی، مدیرعامل اسبق ســایپا و کارشناس ارشد صنعت خودرو 
در گفت وگو با »دنیای خودرو« با اشــاره به حرکت خودروســازان بزرگ 
جهانی به ســمت تولید خودروهای برقی گفت: »رواج خودرو برقی نیاز 
به فرهنگ سازی برای مصرف کننده دارد. دولت باید مشوق هایی را برای 

ایجاد فرهنگ استفاده از خودروهای برقی ایجاد کند.«
وی افزود: »قیمت خودرو برقی بدون احتســاب یارانه هایی که دولت ها 
روی آن می دهنــد، ۳۰ تا۴۰درصد گران تر از خودروهای احتراق داخلی 
است. ازســوی دیگر، متاسفانه سیاست های نادرســت باعث شده اند در 
کشــور خودرو تبدیل به یک کالای سرمایه ای شــود، بنابراین بسیاری 
از افــرادی که مایل به خرید خودرو برقی هســتند، از خود می پرســند 
در صــورت تمایل به فروش خودرو برقی به عنوان یک ســرمایه، آیا این 
محصول به اندازه دیگر خودروها، ظرفیت نقدشوندگی خواهد داشت؟«

وی درباره اختصــاص خودروهای برقی به صنعــت حمل ونقل عمومی 
کلانشــهرها اظهار کــرد: »سیســتم تاکســیرانی مــا از ظرفیت ها و 
زیرســاخت های توسعه ای کافی برخوردار نیســت و با حرف درمانی هم 

نمی توانیم این ظرفیت را ایجاد کنیم.«
ضرورت حرکت به سمت تولید خودروهای برقی و توسعه محصولات در 

این زمینه چیست؟
این روزها اهمیت اســتفاده از خودروهای برقی در سراســر جهان رو به 
افزایش گذاشته اســت. آینده از آن فناوری های نوین در صنعت خودرو 
اســت؛ به گونه ای که به تدریج در آینــده ای نزدیک، خودروهای هیبرید 
هم در خودروســازی جایگاه چندانی نخواهند داشــت. به همین دلیل، 
باید گفت آینده از آن خودروهای برقی دوســتدار محیط زیســت است. 
به همین دلیل، اغلب کشورها در حال برنامه ریزی برای تولید خودروهای 
برقی در یک دهه آینده هســتند، اما از آن جاکه سرمایه گذاری های قبلی 
در تولید خودروهای با ســوخت های فسیلی زیاد و قابل توجه بوده است، 
نمی توان انتظار داشت خودروهای برقی در سراسر جهان  یک باره و ظرف 
مدت زمان چند ســال، جای خودروهای امروزی را بگیرند. درحقیقت، 
خودروهای فســیلی یا هیبرید باید مستهلک شوند تا بتوان خودروهای 
برقی را جایگزین کرد. البته ایران ظرفیت های خوبی در ســاخت خودرو 
دارد و نســبت به تولید و انبوه ســازی خودرو می تواند با تعامل با دیگر 
کشــورهای جهانی و گشــودن درهای روابط دیپلماتیک، براساس یک 

برنامه ریزی دقیق، کارنامه درخشانی از خود به جای بگذارد.
موانع توســعه تولید و واردات خودروهای برقی به کشــور چیست و آیا 

زیرساخت های گسترده خودروهای برقی در کشور وجود دارد؟
طــرح موضوع خودروهــای برقی در صنعت خودرو، درحالی اســت که 
طبق برنامه های قبلی هم اکنون باید ٢.۵میلیون خودرو در کشــور تولید 
می شد، اما تنها ۱.٢میلیون خودرو تولید شده است که جای تامل دارد. 
متاســفانه برخی؛ پشت درهای بسته نشســته اند و محاسباتی را انجام 
می دهند، بدون آن که زیرساخت های کشور را مدنظر قرار دهند. طبیعتا 
این خواست همه مردم و مسئولان است که خودرو برقی استفاده کنیم 
و اگر به خودروسازان فرصت داده شود، تمام قطعات این خودروهارا وارد 
کرده و مدعی تولید خواهند بود. از طرفی، بعضی  افراد هم معتقدند این 
محصولات می توانند ناترازی مصرف سوخت را جبران کنند. اما تولید و 

واردات خودرو برقی نیازمند حمایت های دولتی است.
آیا خرید خودرو برقی در ایران توجیه اقتصادی دارد؟

توانایی فناورانه کشــور در ســاخت خودرو برقی، در حد نمونه اســت. 
بی شک به تولید انبوه رساندن و تجاری سازی خودرو برقی در کشور نیاز 
به زمان و زیرســاخت کافی دارد. برای مثال، باید ایســتگاه های شارژ را 
در ســطح شهرها به درستی تعبیه کرد یا باید از امروز به فکر جایگزینی 
شارژرهای خانگی بود. در کل، برقی سازی خودرو در ایران، ابتدا نیازمند 
زیرســاخت اســت که باتوجه به توانمندی های موجود نیازمند یک بازه 
زمانی تقریبا چند دهه ای اســت. کشــورهای بسیار پیشرفته هم از یک 
برنامه ریزی ٢۰ تا ۳۰ســاله پیروی کرده اند. با شعار و وعده های ناگهانی 
نمی توان همه چیز را تغییر داد. ما نیاز به تغییرات اساســی در دو زاویه 
داریم؛ نخست فرهنگ سازی و دوم توزیع زیرساخت های مهم و اساسی 
ازجمله برق. همچنین باید مشخص شود چند خودرو در سال وارد بازار 

مصرف کشور خواهیم کرد.
کشــورهای اروپایی طبق برنامه های توســعه محصــولات خودرویی از 
خودروســازان انتظار دارند تا ســال ٢۰٢۵ از تولید خودروهای احتراق 
داخلی دســت بکشــند و خودروهای هیبرید و برقــی را جایگزین این 
محصولات کنند. به نظر شــما این امکان برای خودروســازان ایرانی نیز 
وجود دارد کــه در کوتاه مدت از تولید خودروهای احتراق داخلی صرف 

نظر کنند؟
ایــن حقیقت را باید بپذیریم حتی کشــورهای اروپایی و آمریکایی هم 
نمی توانند مدعی باشــند یک شبه به ســمت خودروهای برقی حرکت 
خواهنــد کرد. با وجــود راندمان روبه کاهش خودروهای فســیلی، باید 
بتوانیم طی یک برنامه ریزی ۱۰ تا ۱۵ســاله، روند خودروســازی را در 
کشــور به ســمت خودرو برقی تغییر دهیم. در واقع، باید متناســب با 
افزایش تیراژ خودروهای برقی و در کنار تجهیزاتی که برای شرکت های 
خودروسازی ایجاد می شود، زیرســاخت های مناسب مربوط به برق در 
شهرها فراهم شود. بنابراین، این پروژه ای نیست که بتوان به آن، نگرش 
یک شبه یا چندماهه داشت؛ چراکه تجارب کشورهای توسعه یافته نشان 
می دهند دست کم یک دهه برای توسعه خودرو برقی لازم است تا بتوان 

زیرساخت های لازم آن را ایجاد کرد.
خودروهــای برقــی در اکثر کشــورهای توســعه یافته بــا یارانه های 
دولتــی برای متقاضیــان دارای جذابیت شــده اند تا دولت هــا بتوانند 
 در درازمــدت بــا صرفه جویــی از محــل کاهــش مصرف ســوخت،

 در ایجاد زیرساخت های توسعه مصرف خودروهای برقی سرمایه گذاری 
داشته باشند. به نظر شــما برای توسعه بازار خودرو برقی در کشور چه 

اقداماتی موثر است؟
توســعه بازار مصرف خودروهای برقی منوط به یارانه های دولتی است. 
در این صورت، قدرت خرید مردم متناسب با نرخ این محصولات مطابق 
خواهد شد. در یک دهه گذشته، به دلیل هزینه بر بودن باتری خودروهای 

برقی، این خودروها گران قیمت بودند.
 به همین دلیل در کشــورهای مختلف، دولت هــا بابت خرید خودروهای 
برقی، یارانه می دادند که آســیب کمتری به محیط زیســت وارد شود. با 
وجود انبوه سازی خودرو برقی، اگر درنهایت خرید خودرو بنزینی ارزان تر 
تمام شود؛ پروژه توسعه برقی سازی با شکست مواجه خواهد شد. چراکه 
مــردم به خرید این خودروها متمایل خواهند بود و جذب خرید خودرو 

برقی نمی شوند.

نخستینعرضهنوبرانه»کرمانموتور«آغازشدنخستینعرضهنوبرانه»کرمانموتور«آغازشد

KMC AKMC A۵۵تشدیدرقابتدربازارکراساوورهاباورودتشدیدرقابتدربازارکراساوورهاباورود

کراس اوور اســپرت و خوش چهــره کرمان موتور علاوه بر برخــورداری از زبان 
طراحی جذاب و جوان پسند، به امکانات گسترده ای مجهز است

 KMC شــرکت کرمان موتور از امروز شنبه )٢٢ اردیبهشت ماه( فروش خودرو
A۵ را در راستای گســترش تنوع سبد محصول و نیز جلب حداکثری رضایت 
مشــتریان آغاز کرد. این کراس اوور اســپرت و جوان پسند با قیمت مصوب ۱٢ 

میلیارد و ٨۶۵ میلیون ریال و تحویل ۶۰ روز کاری روانه بازار شــده است.
کی ام ســی A۵ در اصل نســل جدید خودرو SWM G۰۱F است که سابقه 
حضــور کوتاه مدت در بازار ایــران را در کارنامه دارد؛ کــراس اووری جذاب و 
خوش چهره با طراحی اســپرت و جوان پســند در کنار امکانات ایمنی و رفاهی 
گســترده که سبب محبوبیت آن در زمان عرضه شده بود. اما با این  حال، نبود 
شــبکه خدمات مناسب سبب شد برخی مشتریان درخصوص این خودرو دچار 

تردید و ابهام شوند.
در همین راســتا، انتخاب A۵ به عنوان کراس اوور جدید شــرکت کرمان موتور 
که از شــبکه خدمات پس از فروش گســترده ای برخوردار اســت، قطعا سبب 
آرامش خاطر مشــتریان این خودرو خواهد بود. در کنار گســتردگی شــبکه 
خدمات رســانی شــرکت کرمان موتور، در نظر گرفتن گارانتی ۵  ساله یا ۱۵۰ 
هــزار کیلومتری بــرای KMC A۵ نیز مهر تایید دیگری بــرای انتخاب این 

خودرو توسط مشتریان خواهد بود.
کی ام ســی A۵ یک کراس اوور سایز متوسط با طول، عرض و ارتفاعی به ترتیب 
برابــر بــا ۴۶7۰، ۱٨۵۵ و ۱7۴۰ میلی متر و فاصله محــوری ٢7۵۰ میلی متر 
محسوب می شود. این خودرو به لحاظ فنی به یک پیشرانه ۱.۵ لیتری توربوشارژ 
با حداکثر قدرت ۱۳7 اسب بخار و بیشینه گشتاور ٢۱٢ نیوتون متر مجهز است.

نیروی تولیدی پیشــرانه نیز توســط یک جعبه دنده هفت ســرعته به چرخ های 
جلــو این کراس اوور منتقل می شــود. ترمزهای جلو و عقب دیســکی در کنار 
تعلیق جلو مک فرسون و عقب میل پیچشی، از دیگر ویژگی های A۵ محسوب 
می شوند. رینگ های این خودرو از نوع ۱٨ اینچی و لاستیک های آن ٢٢۵/۶۰ 

هستند.
از امکانات ایمنی و رفاهی این خودرو می توان به فرمان کمکی برقی، ۶ کیســه 
ایمنی هوا، سیســتم ترمز ضدقفل، سیســتم توزیــع الکترونیکی نیروی ترمز، 
سیســتم کنترل کشــش و کنترل پایداری، سیســتم کمکی شروع حرکت در 
ســربالایی، سیستم پایش فشار باد تایرها، ترمز پارک برقی، سنسور پارک جلو 
و عقب، دوربین دنده عقب، کروزکنترل، ســقف پانوراما به همراه قسمت بازشو و 
پرده برقی، تهویه مطبوع اتومات، خروجی هوای ردیف دوم، کلاستر دیجیتالی، 
صندلی برقی راننده، گرمکن و ســردکن صندلی راننده، کنســول میانی ردیف 
جلو و عقــب، اهرم تعویض دنده الکترونیکی، تریم داخلی چرمی، پاور ویندوز، 
سیستم ورود و اســتارت بدون کلید، دوربین ثبت وقایع، درِ صندوق بار برقی 
با قابلیت تشــخیص مانع، آینه های جانبی تاشــو برقی مجهز به گرمکن، چراغ 
روشــنایی در روز LED، نمایشــگر مرکزی ۱۰ اینچی لمسی، سیستم صوتی 
با ٨ اســپیکر و یک ســاب ووفر، شــارژر وایرلس، نورپردازی کابین و... اشاره 
کرد. همچنیــن KMC A۵ با دارا بودن رادارهایی همچون هشــدار برخورد 
از جلو، هشــدار خروج از مســیر، هشــدار نقاط کور و دوربین ۳۶۰ درجه از 
جمله خودروهای مجهز به سیســتم های کمک رانندگی پیشرفته در بازار داخلی 

به شمار می آید.
KMC A۵ از یک ورود هوای ۶ ضلعی با ابعاد بزرگ بهره می برد. ترکیب این 
بخش با چراغ ها و خطوط روی درِ موتــور، به همراه کیت رنگی بدنه، چهره ای 
عضلانــی و زیبــا را ارائه می کنــد. در نمای جانبی، شــاهد رینگ ۱٨ اینچی 
مشــکی رنگ و حجم پردازی های روی گلگیر جلو و عقب هستیم که در تناسب 

با دیگر بخش های بدنه است.

اگزوزهــای بزرگ، دیفیوزر مشــکی پیانویــی و نوار کرومی کــه دو چراغ را 
به یکدیگر متصل می کند، از جمله موارد قابل ذکر در نمای عقب A۵ است که 

باعث جذابیت هرچه بیشتر این خودرو می شود.
در ورود به کابین KMC A۵، تریم دورنگ مشــکی و قرمز بســیار چشم نواز 
اســت که جلوه ای خاص به صندلی های اســپرت این خودرو می بخشــد. تکرار 
الگو U شــکل در کابین و اهــرم عملگر تعویض دنده الکترونیکی و کنســول 
میانی با طرح فیبرکربن و نمایشــگر لمســی ۱۰ اینچی و پشت آمپر دیجیتالی 
هفت اینچی فضایی متناســب را به وجود می آورد که با گذشــت زمان همچنان 

جذابیت خود را حفظ می کند.با توجه به ذهنیت مثبت مردم نســبت به خودرو 
G۰۱ و از طرفــی عرضه مجدد آن توســط شــرکت کرمان موتور با پشــتوانه 
 KMC ،قدرتمند شبکه خدمات رسانی و سرویس دهی و گارانتی طولانی مدت
A۵ کــه علاوه بر برخورداری از زبان طراحی جذاب و جوان پســند، به امکانات 
گســترده ای مجهز اســت، می تواند به یکی از بازیگران اصلی در سگمنت خود 
در بازار مبدل شــود. علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر و آشنایی با این 
kermanmotor. محصول می توانند به سایت شرکت کرمان موتور به آدرس

com/Products/A۵ مراجعه کنند.

برنامهایرانخودروبرایافزایشصادراتبهروسیهدرسال۱4۰3

بازار روسیه از خودرو تارا استقبال خوبی کرده است و در سال 
جــاری بخش اعظم صادرات به این خــودرو اختصاص خواهد 

یافت
معــاون صادرات و امور بین الملل ایران خودرو با بیان این که در 
ســال جاری برنامه صادرات به کشــورهای حوزه CIS دنبال 
خواهد شد، گفت: »در این میان، حجم صادرات به بازار روسیه 

بیش از سایر کشورها و به صورت گسترده تر خواهد بود.«
امیرعباس فرنودی با اشــاره بــه برنامه ریزی های صورت گرفته 
برای صادرات خودرو به روســیه، عنــوان کرد: »این برنامه در 
چند مرحله اجرا شــده اســت؛ در سال گذشــته و در مرحله 
نخست توانستیم بخشــی از زیرساخت های صادرات به روسیه 
را فراهم کرده و بخشــی از قطعــات مربوط به خدمات پس از 
فروش را به این کشور ارسال کنیم. در مرحله دوم نیز به زودی 
بخش دوم قطعات ارســال خواهد شد تا انبارهای روسیه برای 
ارایه خدمات پس از فروش از قطعات کافی برخوردار باشند.«
فرنــودی با بیان این کــه فرآیند دریافت اســتاندارد برای تارا 
و ســایر خودروهایی که قرار اســت در بازار روسیه به فروش 
برســد هم چنان در جریان اســت، بیان کرد: »در صورت اخذ 
گواهی نامه اســتاندارد برای تارا، این خودرو ظرفیت صادرات 
به ســایر کشورهای عضو اتحادیه گمرکی اوراسیا را نیز خواهد 

داشت.«
وی با اشــاره به این که در سال گذشــته پذیرای شرکت های 

بزرگی از کشــور روســیه بودیم و مذاکرات فنی بسیار دقیقی 
را بــا آن هــا هم در زمینه صــادرات خودروهــای فعلی و هم 
صــادرات تولیدات آینده پیش بردیم، گفت: »در این مذاکرات 
به تفاهماتی دســت یافتیم و بــا حمایت های دولت جمهوری 
اسلامی و طرف روس می توانیم برنامه های همکاری بلندمدت 

خود را نهایی کنیم.«
به گفتــه معاون صــادرات و امــور بین الملــل ایران خودرو، 
برنامه های صادراتی با جدیت هرچه تمام تر پیگیری می شــود، 
اما باید در نظر داشــت که اولویت های هر دو کشــور در وهله 
اول تامین بازار داخلی اســت.وی با بیان این که بازار روســیه 
از خودرو تارا اســتقبال خوبی کرده اســت و در ســال جاری 
بخــش اعظم صادرات به این خــودرو اختصاص خواهد یافت، 
عنوان کرد: »فعالان بخش خودرویی روســیه از خودرو ری را 
نیز استقبال خوبی کرده اند و پس از تولید و عرضه داخلی این 
محصول، در نیمه دوم امســال برنامه ریــزی برای صادرات این 

محصول به کشور روسیه را نیز پیگیری خواهیم کرد.«
معــاون صادرات و امور بیــن الملل ایران خــودرو در ادامه، با 
اشــاره به برنامه های این گروه صنعتی در راســتای سودآوری 
صادرات، بیان کرد: »این موضوع به عنوان یک سیاســت اصلی 
در ســال های اخیر دنبال می شــود و فروش صادراتی همراه با 
کسب و حفظ حاشیه ســود است و همواره تلاش بر این بوده 

که محصولات صادراتی بتواند سبدی سودآور باشد.«

وی تحقــق اســترداد حقوق و عــوارض گمرکــی بابت اقلام 
وارداتــی، تعریف مجــدد جوایز صادراتی بــا مقادیر اقتصادی 
جــذاب به عنوان یکی از درآمدهای جانبــی از محل صادرات، 
معافیت های مالیاتی و تسهیلات ارزان قیمت را امتیازات حاصل 
از صادرات برشمرد و با تاکید بر اهمیت ارز حاصل از صادرات، 
گفت: »عوامل یادشــده به عنــوان بهای تمام شــده محصول 
صادراتــی در ارزیابی عملکرد صــادرات می تواند تعیین کننده 
باشد.«فرنودی با اشاره به این که تنوع بخشی به سبد صادراتی 
گــروه و ایجاد سیاســت صادراتی یکپارچــه در گروه صنعتی 
ایران خــودرو در ســال های اخیر به صــورت جدی تری دنبال 
شده اســت، گفت: »گروه صنعتی ایران خودرو سابقه صادرات 
گروه های مختلف کالایی ازجملــه قطعات ریخته گری را دارد 
که با توجه به مزیت های رقابتی مناســب در ایران برای تولید 
و صادرات قطعات ریخته گری، سودآوری نسبتا قابل توجهی را 

در سنوات گذشته به همراه داشته است.«
وی یادآور شــد: »قطعات یدکی نیز به صورت مستمر در کنار 
خودرو صادر شــده است که حاشیه ســود معقولی را می تواند 
کسب کند. همچنین در سال های اخیر گروه های دیگری نظیر 
موتورسیکلت و قطعات غیر ریخته گری به سبد صادراتی گروه 
صنعتی ایران خودرو افزوده شــده است. این ها مواردی هستند 
که می تواند یک سبد سودآور از صادرات را برای گروه صنعتی 

ایران خودرو رقم بزند.«

دو شنبه 24  اردیبهشت 1403   سال بیست و یکم  شماره : 4956
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عرضهشیرخشکنوزادانزیر۲سالباثبتسامانهایوبدونتغییرقیمت
مدیرکل امور فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو گفت: از سال گذشته و با اصلاح 
سیاســت های ارزی، شیرخشک نوزادان زیر دو سال با ثبت ســامانه ای بدون تغییر قیمت و به صورت 
یارانه ای عرضه می شــود.دکتر علیرضا رستمی اظهار کرد: ســال گذشته با مصوبه هیئت دولت و ستاد 
تنظیم بازار، سیاست ارزی شیرخشک اصلاح و از سال گذشته ارز آن از ۴٢۰۰ به ٢٨۵۰۰ اصلاح شد.

وی افزود: طبیعتا اصلاح سیاســت ارزی موجب افزایش قیمت می شود اما با دستور ستاد تنظیم بازار و 
تدبیر ســازمان غذا و دارو مقرر شــد این افزایش قیمت در قالب یارانه تعلق گرفته و پرداختی از جیب 
مردم افزایش پیدا نکند.مدیرکل امور فراورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو با تاکید بر 
اینکه این سیاست تنها برای نوزادان زیر ٢ سال که مشمول مصرف شیرخشک هستند، می شود، تصریح 
کرد: شیرخشــک نوزادان زیر دو سال تا ســقف ۱۰ قوطی در ماه که بیشترین نیاز ممکن برای مصرف 
یک ماه نوزاد است، با شرط ثبت کد ملی در سامانه با نرخ یارانه ای یا همان قیمت قبل ارائه می شود.

وی خاطرنشان کرد: طبیعتا عرضه شیرخشک خارج از شرایط عنوان شده به صورت آزاد و بدون یارانه 
عرضه می شود.

وزیربهداشت:آمادهکمکبهمردمغزههستیم
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه ۴۰۰ پزشک در زمان یورش رژیم صهیونیستی به 
غزه به فیض شــهادت نائل آمده اند، اظهار کرد: آماده کمک به مردم غزه هســتیم.دکتر بهرام عین الهی 
در حاشــیه آیین رونمایی از واکســن های پونوموکوک و روتاویروس که صبح یکشنبه، ٢۳ اردیبهشت 
همزمان با آیین افتتاحیه »پویش ملی کودک سالم، ایران سلامت« با حضور در جمع خبرنگاران درباره 
جنبش های آزادی خواهان دانشجویان آمریکایی در حمایت از مردم غزه گفت: سال های سال است  که 
مقام معظم رهبری و دیگر مســئولان نظام اظهار می کنند اســتکبار جهانی یک دستکش نرم بر دست 
دارد و دســت چدنی خود را با پوششی نرم پنهان کرده اســت. کشورهایی  که در ظاهر از حقوق بشر 
دم می زدند و ظاهری عوام فریبکارانه دارند به جنایت های بزرگی دست زدند. وی ادامه داد: شاهد وقوع 
وحشتناک ترین اقدامات علیه مردم غزه مانند حمله به بیمارستان ها هستیم. حمله به مراکز درمانی به 
نحوی اســت که ۴۰۰ پزشــک از زمان یورش رژیم صهیونیستی به غزه به فیض شهادت نائل آمده اند.
وزیر بهداشــت با بیان اینکه جنایات رژیم صهیونیســتی با حمایت آمریکا صورت می گیرد، افزود: رژیم 
صهیونیستی، توانایی ندارد و همه جنایات با حمایت آمریکا است. مرگ کودکان غزه، دل تمام دلسوزان 
و دانشگاهیان جهان را به درد آورده و جنبش هایی حمایت از  مردم غزه به یک موضوع جهادی تبدیل 
شده است.عین الهی ادامه داد: هنگامی که یورش به غزه اتفاق افتاد، من برای حضور در اجلاس در قاهر 
ه به ســرمی بردم. من در ســخنرانی خود به عنوان نماینده جمهوری اسلامی  شرکت کردم و اقدامات 
رژیم صهیونیســتی را محکوم کرده و برای حضور در غزه اعلام آمادگی کردم. تعداد زیادی از اســاتید 
و دانشــجویان برای کمک به مردم غزه اعلام آمادگی کرده انــد اما دولت مصر برای کمک راهی ایجاد 
نکرده است.وی ادامه داد: من در وبینارهای و دیدارهایی که با سازمان بهداشت جهانی داشته ام، اعلام 
کرده ام که سازمان های جهانی از صلاحیت لازم برخوردار نیستند. اگر این جنایات اتفاق نمی افتاد شاید 
ناکارآمدی سازمان های جهانی مثل سازمان ملل روشن نمی شد. ماآماده کمک و حضور در غزه هستیم.

چالشهایبیقانونیدر»رحمجایگزین«و»اهدایتخمک«

گامبزرگ»رویان«دراحیایدوبارهبارداری
آمارهای بروز و شــیوع ناباروری در دنیا و ایران، ســهم »رویان« در 
جوان سازی جمعیت و اقداماتش در حفظ توان باروری زوج ها، درمان 
و احیــای دوباره بارداری در زنــان و مردان و همچنین آمادگی جهاد 
دانشگاهی برای پذیرش مدیریت درمان ناباروری در کشور؛ خلاصه ای 
از مصاحبه تفصیلی ایسنا با معاون خدمات تخصصی پژوهشگاه رویان 

در آستانه هفته ملی جمعیت است...
 آمارهای شــیوع ناباروری در کشور حاکی از آن است که باید به طور 
جــدی به حوزه درمــان ناباروری ورود کرد و ایــن موضوع باید جزو 

اولویت های نظام سلامت محسوب شود.
در همین زمینه باید تاکید کرد مراکز جهاد دانشــگاهی که در حوزه 
درمــان ناباروری فعالیت می کنند، می توانند نیمی از مراجعات درمان 
ناباوری در کشــور را تحت پوشــش قرار دهند که البته بی تردید این 
موضوع مســتلزم حمایت های لازم از ســوی سیاســت گذاران حوزه 

سلامت و حاکمیت است.
در این راستا، »پژوهشگاه رویان« یکی از مراکز جهاد دانشگاهی فعال 
در زمینه درمان های ناباروری است که در حوزه های مختلف می تواند 
بــه تحقق اهداف »برنامه جامع جمعیــت« کمک کند؛ از حفظ توان 
باروری زوج ها گرفته تا استفاده از سلول های بنیادی برای درمان های 
ناباروری همچون »یائســگی زودرس«، »احیای دوبــاره بارداری« و 

درمان »مشکلات داخل رحم« و ...
بــه همین منظــور اقدامات پژوهشــگاه رویــان در درمان های نوین 
ناباروری، سهم این مجموعه در جوان سازی جمعیت و همچنین نقش 
قوانین جدید در تســهیل درمان ناباروری و ... را با دکتر احمد وثوق 
- معاون خدمات تخصصی پژوهشــگاه رویان به گفت وگو نشستیم که 

مشروح این گفت وگوی تفصیلی را در پی می خوانید:
دکتر احمــد وثوق، در بخش ابتدایــی صحبت هایش درباره وضعیت 
فعلی آمارهای جمعیتی، با بیان اینکه جمعیت کشــور، »جوان« تلقی 
می شــود، اظهار کرد: جمعیت ایران روزهای نخست انقلاب اسلامی 
حــدود ۳۰ میلیون نفر بود که در حــال حاضر، این تعداد بالغ بر ٨۰ 
میلیون نفر است. بررسی جامعه آماری جمعیت کشور بیانگر این است 
که حداقل ۵۰ میلیون نفر جمعیت کمتر از افراد ۴7 ســال کشور را 
تشــکیل می دهند. با توجه به اینکه اغلب جمعیت ایران، کمتر از ۴7 

سال دارند باید جمعیت حال حاضر کشور را »جوان« قلمداد کرد.  
وی همچنیــن با بیان اینکــه ۱۵ درصد از زوج ها در ســطح جهان 

»ناباروری« را تجربه می کنند، خاطرنشان کرد: آمار و ارقام از مشکل 
نابــاروری ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار زوج ایرانــی حکایت می کند. نتایج 
برخی مطالعات بیانگر این اســت که میزان نرخ ناباروری در کشور از 
میانگین جهانی بالاتر اســت. اگرچه »مطالعــات ناباوری« تمام نقاط 
کشور را پوشــش نمی دهد اما با توجه به نتایج این مطالعات می توان 

گفت نرخ ناباروری در کشور بالاتر از نرم جهانی است.
عضو هیات علمی پژوهشگاه رویان ادامه داد: زوج هایی که از مشکلات 
ناباروری رنج می برند در دو دسته ناباروی »اولیه« و ناباروری »ثانویه« 
قرار می گیرند. منظور از ناباوری اولیه این اســت که آنها هیچ فرزندی 
ندارند و منظور از ناباوری ثانویه این است که برای »فرزند دوم« تلاش 

می کنند اما با مشکل ناباروری مواجه می شوند.  
دکتر وثوق با اشــاره به جمعیت ۵/۳ میلیون زوج مبتلا به ناباروری، 
اظهار کرد: با توجه به میزان شــیوع ناباروری در کشــور باید به طور 
جــدی به حوزه درمان ناباروری ورود کرد و درمان ناباورری باید جزو 

اولویت های نظام سلامت محسوب شود و به اقدمات ویژه نیاز دارد.
پوشش ۵۰ درصدی درمان ناباوری در کشور توسط جهاد دانشگاهی

وی در پاسخ به سوال ایســنا درباره سهم جهاد دانشگاهی در درمان 
نابــاوری تصریح کرد: مراکز جهاد دانشــگاهی کــه در حوزه درمان 
ناباروری فعالیت می کنند، می توانند نیمی از مراجعات درمان ناباوری 
را تحت پوشــش قرار دهند. پژوهشــگاه های »رویان« و  »ابن سینا« 
و ســایر مراکز درمان ناباوری جهاد دانشــگاهی که در اســتان های 
مرکزی، کرمانشــاه، خوزستان، قزوین، قم و لرستان فعالیت می کنند، 
قادر به پوشــش ۵۰ درصدی مراجعات درمان ناباوری هستند. درمان 
ناباروری ازتوانمندی های جهاد دانشگاهی به حساب می آید و در این 
زمینه می تواند به نظام ســلامت کمک کند.معاون خدمات تخصصی 
پژوهشــگاه رویان ادامه داد: پوشــش ۵۰ درصدی درمان ناباوری در 
کشور توســط جهاد دانشگاهی، مســتلزم حمایت های لازم از سوی 
سیاست گذاران حوزه سلامت و حاکمیت است. حمایت های مورد نیاز 
شامل تامین نیروی انســانی، تجهیزات و اعتبارات لازم است. انتظار 
داریم اعتبارات مورد نیاز در چارچوب مقررات و تعرفه ها پرداخت شود 
که بتوانیم خدمات خود را اســتمرار دهیم و پذیرای زوج های نابارور 
باشــیم.وی درباره سهم پژوهشــگاه رویان در اجرای قانون »حمایت 
از خانــواده و جوانی جمعیت« نیز به ایســنا اظهار کرد: پژوهشــگاه 
رویان می تواند در سه حوزه به تحقق اهداف »برنامه جامع جمعیت« 

کمک کند. توســعه میزان فعالیت های پژوهشگاه رویان، اولین زمینه 
فعالیــت این مجموعه به منظور تحقق اهــداف برنامه جامع جمعیت 
به حســاب می آید.دکتر وثوق درباره توســعه فعالیت های پژوهشگاه 
رویان در راستای برنامه جامع جمعیت توضیح داد: توسعه برنامه های 
پژوهشــگاه رویان با ٢ رویکرد محقق می شــود؛ نخست اینکه مراکز 
جدید در اســتان های کشــور ایجاد کنیم و پذیرای زوج های نابارور 
باشــیم. همچنین با افزایش ظرفیت مراکز موجود می توانیم زوج های 

بیشتری را تحت پوشش خدمات درمانی قرار دهیم.
آمادگی جهاد دانشگاهی برای مدیریت درمان ناباروری در کشور

عضو هیات علمی پژوهشــگاه رویان ادامه داد: تمــام اقداماتی که در 
دســتور کار قرار می دهیم در راســتای کسب ســهم بیشتر در حوزه 
درمان ناباروری اســت. جهاد دانشــگاهی آماده است مدیریت حوزه 
درمان ناباوری را برعهده بگیرد. اگر مدیریت درمان ناباروری به جهاد 
دانشــگاهی واگذار شــود، توانایی داریم که این حوزه از سلامت را به 

طور کامل مدیریت کنیم.  
معاون درمان پژوهشــگاه رویان با اشــاره به پراکندگی سازمان های 
جهاد دانشــگاهی در سراسر کشور گفت: جهاد دانشگاهی با توجه به 
ساختار و گستردگی خود می تواند بازوی اجرایی سیاست گذاران حوزه 

سلامت در زمینه مدیریت درمان ناباروری باشد.
 برنامه هایی برای حفظ توان باروری زنان و مردان

این متخصــص درباره رویکرد دوم پژوهشــگاه رویــان در ارتباط با 
تحقق برنامه جامع جمعیت گفــت: »حفظ باروری«، دومین رویکرد 
پژوهشــگاه رویان در ارتباط با  برنامه جامع جمعیت اســت. در حال 
حاضر، برنامه هایی به منظور حفظ توان باروری زوج ها انجام می دهیم 

و این موضوع را به طرق مختلف انجام می دهیم.
دکتر وثوق درباره اقدامات پژوهشــگاه رویان بــه منظور حفظ توان 
بــاروری زوج هــا گفت: گاهی اوقــات ابتلا به یک بیمــاری می تواند 
زمینه ساز ناباروری شود یا باروری یک فرد را به خطر اندازد. بنابراین 
پیــش از اینکــه اقدامات درمانی بــرای درمان بیماری انجام شــود، 
می توان با اقداماتــی توانایی باروری افراد را حفظ کرد؛ به طور مثال، 
ذخیره سازی تخمک زنان یا اسپرم مردان به منظور حفظ باروری افراد 
انجام می شود. همچنین اگر افرادی که مبتلا به بیماری می شوند زوج 
باشند، می توان نســبت به حفظ جنین در محیط آزمایشگاهی برای 

آنها اقدام کرد. 
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گشایشروزیوفقردرنگاهدیناسلام

الهام قیمی فهدزاده

سرمقاله، راه مردم،عالــم خلقت بر اساس قانون علت و معلول 
آفریده شده و تمام ذرات آن با یکدیگر مرتبط هستند.زیبا ترین 
بیان در رابطه با علت های فقر و ثروت در سخنان پیشوایان دین 

آمده است.
انسان ها علاقمندند تا بدانند،چه عواملی باعث تفاوت مالی میان 
آنان  می شــود و برای توســعه در روزی چه بایــد کرد.از این رو  
در آیــات و روایات اهل بیت علیه الســلام،عوامل فراوانی را برای 
گشــایش روزی و فقر و تنگدستی برشــمرده اند.اگرچه  رابطه 
برخی از این عوامل با ثروت و فقر بر ما پوشــیده است،ولی بدون 

شک،گفتار آنان بهترین و زیباترین بیان در این رابطه است.
معنای رزق و روزی:

 روزی واژهای فارسی است که به معنای خوراک روزانه, آنچه به کسی داده می شود و قسمت می گردد و نیز 
ضروریات زندگی به کار رفته است.

رزق واژه عربی و معادل » روزی « است که به معنای خوراک روزانه است.
روزی گاهی یه  عطای جاری گفته می شود،خواه دنیوی باشد یا خواه اخروی.

در اصطلاح شیعیان،رزق چیزی است که می توان از آن بهره برداری کرد و کسی نمی تواند، جلوی آن را بگیرد 
 پس،رزق  هر کس به میزان برخورداری او از نعمت هاست نه میزان  دارایی اش. 

قسمت های رزق:
-رزق مادی 

مانند خوردنی ها پوشیدنی ها و ...
 -رزق معنوی

 مانند علوم و معارف،نبوت  و غیره 
اگر کســی از راه نامشروع مال و ثروت کســب می کند،روزی او نیست.زیرا روزی  آن است، که از راه حلال به 

دست آید. 
در آیات الهی و احادیث پیشوایان دین واژه رزق به معنای روزی حلال است. 

عوامل موثر در جلب رزق و  روزی بسیار زیاد هستند.
 لذا در این قسمت  به تعدادی از این عوامل. خواهیم پرداخت.

۱-شکر نعمت 
 شــکر نعمت یکی از عوامل بســیار مهم در گسترش روزی تشکر از خداوند و به جای آوردن شکر نعمت های 
الهی است.خداوند در قرآن می فرماید ،گر شکرگزار باشید،روزی شما را افزون می کنم» لئن شکرتم لازیدنکم «
 عــلاء بن کامل می گوید،«به امام رضا علیه الســلام عرض کردم خداوند راه هــای فراوانی در رزق و روزی بر 
من گشوده است،که  هیچگاه فکر آن را  را نمی کردم«.امام رضا علیه السلام فرمود:این گشایش روزی ,نتیجه 

شکرگزاری تو از خداوند است. 
از مثنوی های معروف دفتر اول مثنوی معنوی  که شــاهکار و سروده ی مولانا جلال الدین بلخی )معروف به 

مولانا،مولوی یا رومی( است،که به صورت ضرب المثل نیز درآمده است.
»شکر نعمت،نعمتت افزون کند،کفر نعمت از کفت،بیرون کند«.

 برخی بر این باورند که شــکر نعمت نعمتت افزون کند،از آیه 7 سوره ابراهیم در قرآن کریم گرفته شده است 
نَ رَبکُُّمْ لئَِنْ شَــکَرْتمُْ لَزَیِدَنکَُّمْ ۖ وَلئَِنْ کَفَرْتمُْ إنَِّ عَذَابیِ لشََدِیدٌ” .  که خداوند در این آیه فرموده اســت؛“وَ إذِْ تأَذََّ
یعنی؛” و یاد کن موقعی که اعلام فرمود پروردگار شما که هر آینه اگر شکر کردید،من برای شما زیاد می کنم 

و هرآینه اگر کفران کردید،محققاً عذاب من شدید و سخت است.”
و در جای دیگر خداوند می فرماید«هرکس شکر الهی را به جای آورد آثار مثبت آن که همان فزونی نعمت و 

رحمت الهی باشد،به خود او بر می گردد.
اما امروزه به خاطر چشــم و هم چشــمی بســیار و مســابقه در رسیدن به مال و ثروت،شــکرگزاری از آنچه 

داریم،فراموش شده. 
شکرگزاری حقیقی را می توان به شکر زبانی و عملی،تقسیم کرد.

-شکرعملی
 آن اســت که انسان نعمت های خداوند را در راه های درست،به کار بگیرد و از بکارگیری ثروت و مال خویش 

در راه معصیت و نافرمانی خداوند،بپرهیزد
حقوق واجب خود از جمله خمس و زکات را بپردازد و به فقیران و تهیدستان،کمک کند.

و شکرگزاری هر نعمت به این است که از گناه الهی،بپرهیزد. 
نیکی به پدر و مادر

نیکی به پدر و مادر ،کلید اسرار روزی است. پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله و سلم می فرمایند؛«هر کس عهد 
کنــد به پــدر و مادر خود نیکی و صله رحم بجا آورد،ضمانت می کنم، مــال و عمرش،افزایش یابد و در میان 

خویشاوندان خود،محبوب شود.
در آثار دنیوی،نیکی به پدر و مادر همین بس که فقر و فلاکت را برطرف و هفتاد نوع مرگ ســوء را دفع می 

کند و به عمر انسان می افزاید. 
نماز شب

نماز شب دارای آثار فراوانی است که  یکی از آنها توسعه در روزی می باشد.امام صادق علیه السلام فرمود؛«نماز 
شب انسان را نورانی  و بوی  انسان را خوش و روزی جذب می کند.

 هنگامی که بنده ای برای نماز شــب بر می خیزد،از راســت و چپ خواب به ســراغش می آید و گاهی در اثر 
خواب چانه اش به سینه اش می چسبد.خداوند فرمان می دهد،درهای آسمان گشوده شود.سپس به فرشتگان 
خود دستور می دهد،بنگرید به این بنده ام که برای تقرب جستن به من چه می کند.او از من سه چیز را انتظار 
دارد.گناهانش را بیاموزم.توبه اش را بپذیرم و روزی اش را زیاد کنم.ای فرشــتگان من شاهد باشید،که هر سه 

را به او،دادم.

ونشست ، گلسنگ ها و تخریب های عمرانی جزئیاتی از کاوش ها، فر

رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری از صدور ۱۱۰ مجوز کاوش 
باستان شناســی در کشــور خبر داد و درباره آخرین اقدامات انجام شده 
برای جلوگیری از قاچاق آثار تاریخی، بحران فرونشســت و گل سنگ ها 
در تخت جمشــید،  پاسارگاد و بیستون و تخریب های پروژه های عمرانی 
توضیحاتی داد.مصطفی ده پهلوان ـ رئیس پژوهشــگاه میراث فرهنگی و 
گردشــگری ـ به مناســبت هفته میراث فرهنگی در نشست خبری که 
یکشــنبه ٢۳ اردیبهشت ماه برگزار شــد، گفت: در یک سال گذشته ٢۰ 
اولویت تعیین شــد، که اولین آن، مهندسی تعامل پژوهشگاه و استان ها 
بود که بســتر آن آماده شد و شورای پژوهشــی وزارتخانه شکل گرفت 
و قرار اســت شورای پژوهشــی استان ها تشکیل شــود تا اعتبارات در 
راستای نظام مسائل کشور هزینه شود.او اضافه کرد: مأموریت انتشارات 
پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری به صورت قابل توجهی پیش رفته 
است و پژوهشگاه بیش از ۵۰۰ جلد کتاب را در کارنامه خود دارد و پس 
از وقفــه ای طولانی با 7۰ عنوان کتاب جدید و ۱۰۰ جلد کتاب مجازی 
در نمایشــگاه کتاب حضور دارد. امیدواریم تا پایــان ۱۴۰۳ نیز حدود 
۶ مجله علمی ـ پژوهشــی با تائید وزارت علوم منتشــر شود. همچنین 
برگزاری پنج همایش از جمله دســتکند، جاده ابریشم، باستان شناسی 
و حفاظت و مرمت در دســتور اســت. سفرهای اســتانی نیز در دستور 
کار است تا نظام مســائل را احصا کنیم. سعی می کنیم در استان ها نیز 
نشست هایی با انجمن های مردم نهاد داشته باشیم. افزون بر این ها، ارتقاء 
هیأت علمی پژوهشگاه را با جدیدیت پیگیری می کنیم.رئیس پژوهشگاه 
میراث فرهنگی و گردشگری در ادامه تشریح فعالیت های این پژوهشگاه، 
اظهار کرد: سعی کردیم با دســتگاه های مختلف که پروژه های عمرانی 
آنهــا، میراث فرهنگــی را در خطر قرار می دهنــد، از جمله وزارت نیرو 
ارتباط برقرار کنیم و دستورالعمل پیوست فرهنگی ـ تاریخی پروژه های 
عمرانی را که الزام برنامه چهارم توسعه بود و اجرا نمی شد، تدوین کنیم 
که در نهایت ابلاغ هم شــده است.ده پهلوان، تجهیز آزمایشگاه و تأمین 
فضاهای آزمایشــگاهی جدید را از دیگر برنامه های پژوهشگاه اعلام کرد 
و در ادامه در پاســخ به پرسشی درباره تکلیف سازه جدید پیدا شده در 
خیابان باباطاهر همدان، گفت: امکان کاوش و ایجاد سایت موزه در شهر 
وجود دارد. مجوز کاوش در این محوطه نیز  صادر شــده است و کاوش 
باستان شناســی آن آغاز خواهد شــد. پس از انجام کاوش امکان نصب 
کف فرش شیشــه ای و نورپردازی در این خیابان وجــود دارد تا عابران 
پیاده بتوانند این ســازه باســتانی را ببینند.ســجاد علی بیگی ـ رییس 
پژوهشــکده باستان شناسی نیز در تکمیل این بحث گفت:  قرار است در 
استان طرحی را برای ایجاد سایت موزه ارایه کند که باید مورد تأیید قرار 

گیرد.رئیس پژوهشــگاه میراث فرهنگی و گردشگری درباره اقدام برای 
جلوگیری از حفاری های غیرمجاز نیز گفت: پژوهشــگاه در این باره تمام 
تلاش خود را به کار گرفته و حتی نگاه های مشورتی به یگان حفاظت و 
میراث فرهنگی دارد، اما در این موضوع حضور پژوهشــگاه بیشتر جنبه 
مشورتی دارد. هجمه ها علیه میراث فرهنگی روز به روز افزایش می یابد و 
این مسأله مدیریت نخواهد شد، مگر با فعالیت فراسازمانی. اگر نهادهای 
امنیتی، نظارتی، آموزشی و قانونگذار و مجریان به این حوزه جدی ورود 
نکنند، ما در میراث فرهنگی به تنهایی از عهده آن بر نمی آییم.ده پهلوان 
درباره برنامه پژوهشگاه برای به کار گرفتن باستان شناسانی که از چرخه 
کار خارج شده اند و یا بیکار شده اند؟ اظهار کرد: این کار سختی است و 
پژوهشــگاه به تنهایی از عهده آن بر نمی آید تا به تمام دانش آموختگان 
باستان شناســی ضمانت بدهد و آنهــا را وارد چرخه کار کند، هرچند از 
حضور باستان شناسان پیشکسوت به عنوان کارشناس بهره می برد، مثلا 
خانم حمیده چوبک که به دنبال مسأله ای که پروژه شهر جدید جیرفت 
به وجود آورد، به آن منطقه رفته اند.در ادامه نشست، این پرسش مطرح 
شــد که آیا در یک محوطه تاریخی، خندق ها، قنات ها و سیســتم های 

آب رسانی جزو عرصه حساب می شود؟
 که ســجاد علی بیگی ـ رئیس پژوهشــکده باستان شناســی تایید کرد 
»سیستم آبراهه، خندق و قنات در صورتی که در محوطه باستانی باشند، 
جزو عرصه هســتند«. در ادامه پرســیده شــد چرا با وجود آنکه چنین 
موضوعی تایید شــده است اما گفته شده است در عرصه »قلعه اولتان« 
استان اردبیل بازنگری شده و خندق از عرصه خارج شده و مجوز ساخت 

و ساز صادر شده است؟ 
که رئیس پژوهشــکده باستان شناســی در این باره توضیح داد: مســأله 
بازنگری در عرصه و حریم قلعه اولتان در شــورای ثبت میراث فرهنگی 
مطرح شــد و اراضی عرصه نیز مشخص شده اســت، اما چون علاوه بر 
خندق، کانال آبرسانی، که احتمالا مربوط به دوره ساسانی بوده است، از 
آن بخش گذر می کند، ما هیچ صورت جلسه ای که آن بخش جزو عرصه 
نباشــد، امضاء نکرده ایم. نهر و جویبار جزو عرصه اســت.او درباره گور 
تاریخی شناسایی شــده در اولتان این توضیح را اضافه کرد که این گور 
فاصله زیادی با قلعه اولتان دارد. پیش تر آقای علی هژبری آنجا را کاوش 
کرده است و احتمالا گورها به دوره ساسانی تعلق داشته باشد، که ما آن 
را پیوسته با قلعه اولتان درنظر گرفته ایم.ده پهلوان در ادامه درباره اجرای 
طرح جامع گردشــگری »لوت« و دیگر محوطه های تاریخی که پیش تر 
موضوع آن مطرح شــده بود، گفت: ما به پایگاه لوت پیشــنهاد داده ایم، 
ولی تا این تاریخ، طرحی به دســت ما نرسیده است. البته اجرای طرح 

جامع گردشــگری را برای ٢۰ محوطه به جد در دســتور کار داریم و با 
آقای شالبافیان ـ معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی ـ هم صحبت شده است، جیرفت، شهرسوخته و تپه ازبکی 
از جمله این پایگاه ها هستند که می توان برای بازدیدهای باستان شناسی 
درنظر گرفت. بــرای اجرای این ایده به محوطه هــای دیگری همچون 
بیشــاپور و فیروزآباد در صورت تأمین اعتبــار می توان فکر کرد.رئیس 
پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشــگری در پاسخ به این پرسش که با 
توجه به هشدار تخریب های ناشی از فرونشست در محوطه های تاریخی، 
آیا پایش و اقدامی در این باره صورت گرفته است، اظهار کرد: ما پیشینه 
چندانی درباره فرونشســت نداریم، ولی این هشدار ی است که از چند 
دهه پیش مطرح شــد، که قرار است در سیزدهمین همایش حفاظت و 
مرمت دو ســخنران به این موضوع بپردازیم، که یکی از ســخنران ها از 

دانشگاه بولونیا ایتالیا است. 
نشســتی هم در هفته میراث فرهنگی در شــیراز با این موضوع برگزار 
می شــود تا حساسیت ها نسبت به فرونشســت برانگیخته شود؛ چرا که 
میراث فرهنگی به تنهایی نمی تواند به مخاطرات فرونشســت رسیدگی 
کند و لازم اســت نهادهای دیگر به کمک آیند.ذات الله نیکزاد ـ معاون 
پژوهشی پژوهشــگاه میراث  فرهنگی و گردشگری در تکمیل این بحث 
گفت: فرونشست مبحث جدیدی اســت که به صورت میان رشته ای در 
میراث فرهنگی مطرح اســت و در یک دهه اخیر برجسته شده است و 
در دهه های بعد برجســته تر می شود و مســائل زیان بار بیشتری خواهد 
داشــت. به هر حال موضوع فرونشست جوان اســت و چندان روی آن 
کار نشــده اســت، نه تنها در میراث فرهنگی و نــه در حوزه تخصصی 
دیگر. بنابراین در ابتدای راه است و در میراث فرهنگی به نسبت محیط 
زیســت دیرتر به آن پرداخته ایم، اما در پژوهشــگاه دنبال آن هستیم و 
پرسش اصلی این است که آیا دانش میراث فرهنگی می تواند در کنترل 

بحران های فرونشست و تغییرات اقلیم کمک کند؟ 

پشت پرده سریالی که از پلتفرم های ایرانی حذف شد

یک  کارشناس رسانه درباره سریال عربی »حشاشین« 
که بــه تازگی پخــش آن از پلتفرم ها متوقف شــده 
است، می گوید: »حشاشین« آن طور که باید جذابیت 
بصری ندارد و بیشتر به نمادگرایی اهمیت داده است 
ضمن اینکه بســیار تاریخ اسلام را تحریف کرده است.

ازدهمین برنامه »کافه نقد« با اجرای مهران ده نمکی 
به نقد و بررسی سریال »حشاشین« پرداخت. 

حســین کربلایی طاهر، کارشــناس رســانه و هادی 
مومنــی، فعال رســانه ای مهمانان ایــن برنامه بودند.

ســریال »حشاشــین« یک درام تاریخی مصری است 
که به خلافت فاطمیان و گروه حشاشــین می پردازد. 
پخــش این ســریال تاریخی به دلیــل تحریف تاریخ 
اسلام در ایران ممنوع شد و به کلیه پلتفرم های پخش 
اینترنتی دســتور حذف این سریال و ممنوعیت پخش 
داده شد.حســین کربلایی طاهر، کارشناس رسانه در 
ابتدا درباره پخش ســریال »حشاشین« چنین گفت: 
شاید این ســریال آن طور که باید سریال پرطرفداری 
نبوده و این اتفاقاتی که افتاد برای مخاطب کنجکاوی 
ایجــاد کرد. هر چند نقدهای وارد شــده به آن کاملا 
درست است . به  عبارتی فقط روایت گر بخشی از تاریخ 
نیست بلکه می خواهد در پس آن حرفی را به مخاطب 
بزند و همین اتفاق هم افتاد. این ســریال تحریف های 
زیادی داشــت. مثلا در بخشی از سریال حسن صباح، 

شــعری از مولانا می خواند در صورتــی که این تاریخ 
بــرای قبل از دوره مولانا اســت. از طــرف دیگر این 
ســریال آن طور که باید جذابیت بصری ندارد و بیشتر 
به نمادگرایی اهمیت داده شده است.هادی مومنی در 
ادامه با اشــاره به اینکه این سریال زندگی سه دوست 
را روایت می کند، هم توضیح داد: این ســریال درباره 
حســن صباح، عمر خیام و خواجه نظام الملک طوسی 
است که این ســه در دوران کودکی با هم همکلاسی 
بودنــد و با هم قرار می گذارنــد که هر کس به قدرت 
رســید بتواند نفرات دیگر را نیــز حمایت کند. کلمه 
»حشاشــین« به معنای دارو فروش و یا کسانی است 
کــه یک داروی خاصی را مصرف می کنند و این کلمه 
به دلیل رفتار خاص این فرقه شــکل گرفت. در زبان 
لاتین هم به معنای تروریســت یا قاتل اســت. منظور 
از این کلمه قتل های سیاســی اســت که پیروان این 
فرقــه بــه آن معروف اند که مخالفان شــان را به قتل 

می رسانند. 
در ســریال »حشاشین« قرار اســت موجودیت حسن 
صبــاح و یارانش را از ابتدای شــکل گیری این حلقه 
روایت کند اما از نظر فــرم و محتوا نقدهای مختلفی 
به این ســریال وارد است. از نظر یکسری از منتقدان، 
»حشاشــین« ســریالی خوش آب و رنگ اســت که 

محتوای آن تحریف تاریخ است.
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درحاشیهروزپایانیبیستوهشتمیننمایشگاهبینالمللینفت

پژوهشگاهصنعتنفتباشرکتکیمیاگراننفتقراردادامضاکرد

پژوهشگاه صنعت نفت و شــرکت »کیمیاگران نفت« قراردادی با هدف افزایش همکاری های دوجانبه 
در حوزه پژوهش و فناوری امضا کردند.

 پژوهشــگاه صنعت نفت قراردادی ٢ساله با شرکت کیمیاگران نفت )شنبه، ٢٢ اردیبهشت( در حاشیه 
روز پایانی بیست وهشتمین نمایشگاه  بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی، امضا کرد.

ایــن قرارداد بین عظیــم کلانتری اصل، رئیس پژوهشــگاه صنعت نفت، و جــواد جعفری، مدیرعامل 
شــرکت کیمیاگران نفت، امضا شد. »انجام خدمات و همکاری های مشاوره ای، مطالعاتی و تحقیقاتی« 
 Top of Line و »همکاری مشــترک در خریــد تجهیزات لازم برای راه اندازی دســتگاه ارزیابــی
Corrosion« و »ارزیابی مواد شــیمیایی تولیدی شــرکت کیمیاگران نفت« از مهم ترین مفاد این 

قرارداد است.
در آییــن امضای این قرارداد، جواد جعفری، مدیرعامل شــرکت کیمیاگــران نفت، گفت: یکی از مواد 
این قرارداد مربوط به ســاخت یک دستگاه اندازه گیری ویژه است که شرکت نفت  و گاز پارس جنوبی، 

سال هاست برای انجام امور مربوط به این دستگاه، به آزمایشگاهی در انگلیس وابستگی دارد.
وی ادامه داد: امیدواریم از امســال با کمک پژوهشگاه صنعت نفت، این آزمایش های ویژه را در داخل 
کشــور انجام و نتایج را به عنوان یک مرجع قابل اتکا، در اختیار شــرکت نفت  و گاز پارس جنوبی قرار 

دهیم.
 نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با شعار »صنعت نفت؛ جهش تولید، بهینه سازی 
فناورانه« از چهارشنبه )۱۹اردیبهشت ۱۴۰۳( در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران آغاز شده 

و )٢٢اردیبهشت ۱۴۰۳( به کار خود پایان داد.

درحاشیهروزپایانیبیستوهشتمیننمایشگاهبینالمللینفتانجامشد

امضایقراردادهمکاریبینپژوهشگاهصنعتنفتوشرکتملیحفاری

پژوهشگاه صنعت نفت و شــرکت ملی حفاری ایران با هدف افزایش همکاری های پژوهشی، 
قراردادی سه ساله امضا کردند.

 پژوهشــگاه صنعت نفت )شــنبه، ٢٢ اردیبهشت( در حاشــیه روز پایانی بیست وهشتمین 
نمایشــگاه  بین المللی نفت، گاز و پالایش و پتروشــیمی قراردادی سه ســاله با شرکت ملی 

حفاری ایران امضا کرد که در صورت توافق دو طرف، قابل تمدید است.
موضوع این قرارداد که بین عظیم کلانتری اصل، رئیس پژوهشــگاه صنعت نفت، و حمیدرضا 
گلپایگانی، مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران، امضا شد، بهره گیری بهینه از ظرفیت های 
پژوهشگاه همسو با اولویت های پژوهشی شرکت ملی حفاری« و »تعریف و اجرای پروژه های 

صنعتی موردنیاز« است.
در آییــن امضای این قرارداد، گلپایگانی ضمن بیان اینکه این قرارداد در موضوع های مختلف 
به ویژه موضوع محیط زیست به ما کمک می کند، گفت: امیدواریم با کمک پژوهشگاه، درجهت 
ارتقای توان علمی و فنی شــرکت های پیمانکار به ویژه در حوزه الزام های زیست محیطی، گام 

بلندی برداریم.
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران همچنین ضمن قدردانی از زحمات مسئولان و کارکنان 
پژوهشگاه صنعت نفت برای بررسی و ارزیابی چاه های گازی کیش، بیان کرد: تاکنون ۶ حلقه 
از این چاه ها راه اندازی شده و اگر بررسی های این عزیزان با دقت و سرعت بالا انجام نمی شد، 

برداشت از این چاه در این شرایط ناترازی گاز، امکان پذیر نبود.
به گزارش شانا، نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با شعار »صنعت نفت؛ 
جهش تولید، بهینه ســازی فناورانه«، از چهارشنبه )۱۹اردیبهشــت ۱۴۰۳( در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران آغاز شده و امروز )٢٢اردیبهشت ۱۴۰۳( به کار خود پایان داد.

مدیرکلمدیترانهوشرقاروپایوزارتامورخارجه:

امکانترانزیتگازایرانبهشرقاروپاازمسیرترکیهوجوددارد

مدیرکل مدیترانه و شــرق اروپای وزارت امور خارجه ایران با بیان اینکه اگرچه صادرات گاز به ترکیه 
ادامه دارد اما می تواند ظرفیت های بیشــتری در این حوزه ایجاد شود،  گفت:  ترکیه به خرید گاز بیشتر 

از ایران علاقه مند است، افزون برآن امکان ترانزیت از ترکیه به شرق اروپا نیز وجود دارد.
محمود حیدری در حاشیه بازدید از نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با بیان اینکه 
صنعت نفت و گاز افزون بر اینکه خدمات مهمی به داخل کشور برای تأمین امنیت انرژی ارائه می کند، 
همچنین نقش ویژه ای در مناســبات خارجی ایران در بعُد اقتصادی و تجاری دارد،  اظهار کرد:  در این 
زمینه می توان به صادرات گاز ایران به ترکیه اشاره کرد، زیرا بخش بزرگی از مناسبات اقتصادی ایران 

با ترکیه مربوط به صادرات گاز است.
وی با اشاره به اینکه اگرچه صادرات گاز به ترکیه ادامه دارد، اما می تواندظرفیت های بیشتری نیز  ایجاد 
شود،  ادامه داد:  ترکیه به خرید گاز بیشتر از ایران علاقه مند است، افزون بر آن امکان ترانزیت از ترکیه 

به دیگر کشورها نیز وجود دارد.
مدیرکل مدیترانه و شــرق اروپای وزارت امور خارجه ایران تأکید کرد: این نمایشگاه ظرفیت های ایران 
در صنعت نفت و گاز  را بیشــتر نشــان می دهد و بین کســانی که در این عرصه فعال هستند،  اتصال 

ایجاد خواهد کرد.
حیدری با اشــاره به اینکه برخی موانع تحریمی محدودیت هایی را ایجاد کرده است، گفت:  نفت و گاز 

می تواند به صورت بالقوه در مناسبات ایران با ترکیه نقش مهمی داشته باشد.
وی با بیان اینکه کشــورهای حوزه شرق اروپا مصرف کننده گاز هستند،  افزود:  ایران یکی از کشورهای 
بزرگ دارنده ذخایر نفت و گاز جهان اســت و می تواند در تأمین گاز موردنیاز این کشورها حاضر شود. 

البته ابتدا باید مسائل مربوط به تحریم با اراده سیاسی این کشورها، رفع شود.
مدیرکل مدیترانه و شــرق اروپــای وزارت امور خارجه ایران تأکید کرد: این نمایشــگاه می تواند اراده 
همکاری بین کشــورها را نزدیک تر کند و با نشان دادن مزیت های ایران در این عرصه،  می توان یکی از 

صادرکنندگان گاز به شرق اروپا شد.
حیدری یادآور شــد:  مهم ترین مزیت ایران در اقتصاد، بهره مندی از ظرفیت های بالای نفت و گاز است 

که در مناسبات خارجی کشور نیز نقش ویژه ای دارد.

قرارگاهخاتمالانبیاباشرکتهای
تاپیکووسدیدتفاهمنامههمکاریامضاکرد

قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا در حاشیه بیست وهشــتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز و 
پتروشیمی با شرکت های تاپیکو و توسعه نفت و گاز سدید تفاهم نامه همکاری امضا کرد.

دو تفاهم نامه در بخش سرمایه گذاری در میدان شادگان و یادآوران و سه تفاهم نامه در حوزه 
پیمانکاری برای ســاخت پتروشیمی آبادان، مینی ال ان جی در خراسان و پتروالفین فن آوران 
میان قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا و شرکت تاپیکو  امروز )شنبه، ٢٢ اردیبهشت( در حاشیه 

روز پایانی بیست وهشتمین نمایشگاه بین المللی نفت امضا شد.
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( و مجموعه سدید هم تفاهم نامه ای برای مشارکت در حوزه 

صنعت نفت، گاز، پتروشیمی و معادن امضا کردند.
بابک افقهی، مدیرعامل شــرکت تاپیکو، در سخنانی طی آیین امضای این تفاهم نامه ها بیان 
کــرد: ما قصد داریم همکاری جدیــدی را با قرارگاه خاتم الانبیا )ص( آغــاز کنیم، به  غیراز 
میادین بالادســتی، احساس کردیم که در چند حوزه دیگر می توانیم از ظرفیت فنی قرارگاه  
اســتفاده کنیم و این موضوع همســو با فرمایش های مقام معظم رهبــری برای فعال کردن 

موقعیت های تولیدی در مناطق کم برخوردار است.
وی ادامــه داد: آبادان یکی از معدود مناطقی اســت که به لحاظ تولیدی در کشــور ظرفیت 
پایینــی دارد و امیدواریم با اجرا و عملیاتی شــدن پروژه های فی مابیــن با قرارگاه خاتم، این 

منطقه نیز شاهد رشد و جهش تولید باشد.
افقهی گفت: شــرکت پتروشــیمی آبادان می تواند در فاصله کوتاهی به بازار تولید برگردانده 

شود و به این ترتیب دل مردم آبادان هم شاد خواهد شد.

خبر خبر

مدیرعامل شــرکت نفــت پاســارگاد از تولید 
قیــر پلیمری مخصوص بانــد فرودگاه ها در این 
مجموعه صنعتی برای نخســتین بار در کشــور 

خبر داد.
اکبــر دادخــواه )شــنبه، ٢٢ اردیبهشــت( در 
آییــن رونمایی از این محصول تازه در حاشــیه 
پالایش  نمایشــگاه نفت، گاز،  بیست وهشتمین 
و پتروشــیمی، با اشــاره به کاربرد این محصول 
در بانــد فرودگاه ها توضیح داد: بــا توجه به بار 
ترافیکــی مســیر فرودگاه ها و شــرایط متنوع 
آب وهوایی کشــور، لــزوم اســتفاده از قیرهای 
 اصلاح شــده یــا پلیمــری بــرای فرودگاه هــا

 احساس می شد.
وی با اشــاره به اینکه تحقق فرمایشــات مقام 
معظم رهبری و نــگاه ویژه به تولید دانش بنیان 
و ارتقای تولید محصــولات ازجمله انگیزه های 
تولیــد این محصــول تازه بود، افــزود: قیرهای 
پلیمری دارای ویســکوزیته، استحکام و قابلیت 
ارتجاع بالایی هســتند که عمر مفید جاده های 

ساخته شــده با این محصولات به مراتب افزایش  
می یابد.

مدیرعامل شرکت نفت پاسارگاد تأکید کرد: این 
محصــول با خاصیت ارتجاعــی بالای ۹۰درصد 
یکــی از گریدهای خاص قیرهای اصلاح شــده 
اســت که در عمــده فرودگاه های کشــور قابل 

استفاده خواهد بود.
دادخــواه تصریح کــرد: درباره اســتفاده از این 
محصول با فرودگاه هــای داخلی مذاکره کردیم 
و دو فــرودگاه نیــز اعــلام آمادگــی کردنــد؛ 
همچنین با شــرکت های خارجــی و بین المللی 
 نیــز مذاکره داشــتیم که تاکنون ۳ ســفارش 

دریافت کرده ایم.
دادخواه با بیان اینکه شرکت  نفت پاسارگاد یکی 
از تولیدکنندگان اصلی قیرهای اصلاح شــده و 
پلیمری در کشور به حســاب می آید، گفت: در 
طول دو ســال گذشــته بیش از ۱۰ هزار تن از 
این محصولات را به کشــورهای مختلف صادر 

کرده ایم.

ســخنگوی دولــت از امضــای یــک میلیارد 
دلار قــرارداد بین وزارت نفت و شــرکت های 
دانش بنیان و فناور خبــر داد و گفت: در حوزه 
نفــت نزدیک بــه 7۰۰ شــرکت دانش بنیان با 

وزارت نفت قرارداد جاری دارند.
فنــاوری  و  علمــی  معاونــت  از  به نقــل 
ریاســت جمهوری، علــی بهادری جهرمــی روز 
جمعه )٢۱ اردیبهشــت( در حاشــیه نمایشگاه 

اینوتکــس ٢۰٢۴ در پارک فنــاوری پردیس، 
در جمع خبرنگاران، برگزاری این نمایشــگاه را 
برای آشنایی مجموعه های دانش بنیان  فرصتی 
با یکدیگر و حاکمیت با دســتاوردهای فناورانه 
دانســت و گفت: هر ســال که از این نمایشگاه 
بازدید می کنم، این رویداد پربارتر برگزار شــده 

است.
وی حرکت نوآوری در کشــور را سریع توصیف 
کرد و افزود: بهتریــن موضوع برای فعالان این 
زیســت بوم، ایجاد فرصت بــرای جوانان بوده و 
اینکه اثر و نتیجه آن  در جامعه دیده شــود. این 
موضوعی است که موجب شــده است فناوران 
از دستاوردها و آثار خود در جامعه بهره برداری 
کنند.ســخنگوی دولت تصریح کرد: نوجوانان و 
جوانان در حوزه فناوری صاحب ایده هســتند 
و تا زمانی که امثال شــرکت ها و مجموعه های 
فعــال در حوزه هــای فناوری با این ســرعت و 
اعتمادبه نفس حرکت می کنند، آینده خوبی در 

انتظار کشور خواهد بود.

مدیرعامل شــرکت نفت فلات قــاره ایران گفت: 
با مســاعدت هیئت مدیره شرکت ملی نفت ایران 
و اختصــاص ٨۰۰ میلیون یــورو از ابتدای دولت 
سیزدهم تاکنون، اقدام های مناسبی برای نوسازی 
و تعمیرات تأسیســات، تجهیزات و برخی خطوط 

لوله شرکت نفت فلات قاره انجام شده است.
علیرضا مهدی زاده در حاشــیه بیست وهشتمین 
نمایشــگاه بین المللــی نفــت، گاز، پالایــش و 
پتروشــیمی تهران گفت: با توجــه به عمر بالای 
بخش قابل توجهی از تأسیســات و تجهیزات در 
شرکت نفت فلات قاره ایران، یکی از اولویت های 
مهم این شــرکت در دولت ســیزدهم، نوسازی و 
تعمیرات این تجهیزات بوده است که در سال های 
گذشته انجام به موقع آن به دلایل مختلف عملی 

نشده بود.
وی افزود: برای نوسازی خط لوله ابوذر به خارک 
و خطوط درون میدانی ابوذر و ایلام، نوسازی خط 
لوله انتقال گاز سلمان به سیری، نوسازی سکوی 
رســالت و ایمن ســازی چاه هــای آن، تعمیرات 
اساســی دکل الوند، تعمیرات اساسی توربین ها، 

مولدهای گازســوز، مبدل هــای حرارتی، تأمین 
اعتبار رنگ آمیزی و سندبلاست سکوهای سلمان 
گازی، همچنین سکوی هنگام و پایانه خلیج فارس 
تأمین اعتبار شده که برخی از این پروژه ها واگذار 

شده و برخی دیگر هم در فرایند واگذاری است.
مدیرعامل شــرکت نفت فلات قاره ایران تصریح 
کرد: پروژه نوســازی خط لوله ابــوذر به خارک 
و خطــوط درون میدانــی ابوذر و ایلام در ســال 
۱۴۰۱ به پیمانکار واگــذار، لوله های آن تأمین و 
وارد کشور شــده و در فرایند ترخیص از گمرک 
و پوشــش دهی است که امیدواریم مطابق برنامه ، 

تا پیش از پایان سال لوله گذاری آن انجام شود.
مهدی زاده با اشاره به اینکه پروژه خط لوله انتقال 
گاز ســلمان به ســیری بــرای جایگزینی خط و 
افزایش ظرفیت انتقال گاز نیز به پیمانکار واگذار 
شده اســت، ادامه داد: نوســازی سکوی رسالت، 
مناقصه ها برای ساخت سکوی تازه و ایمن سازی 

چاه های آن نیز در حال پیگیری است.
وی درباره نوسازی و تعمیرات دکل الوند توضیح 
داد: بــا توجه به محدودیت هــای دکل دریایی و 

مناســب بودن ایــن دکل برای چاه هــای منطقه 
ســیری، نوســازی و تعمیرات آن در دستور کار 
قــرار گرفت. تعمیرات اساســی این دکل بیش از 
۱۰ سال پیش در خارج از کشور انجام شده بود و 
از سه سال پیش، به دلیل نیاز به تعمیرات اساسی، 

عملیاتی نداشته است.
مدیرعامل شــرکت نفت فلات قــاره ایران تأکید 
کرد: با تأمین اعتبار انجام شده، از اسفند پارسال، 
دکل الوند به یارد کیش منتقل شــد و تعمیرات 
اساسی آن در داخل کشور و با استفاده از ظرفیت 

پیمانکاران داخلی در حال اجراست.
مهدی زاده درباره اقدام های انجام شــده در زمینه 
تعمیرات توربین ها کــه از الزام های تأمین انرژی 
و تزریــق گاز بــه میدان ها و انتقال نفت اســت، 
گفــت: در دو و نیم ســال گذشــته بیش از ٢۰ 
دســتگاه توربین تعمیرات اساسی شده و در حال 
بهره برداری است و تعمیرات اساسی ۱٢ دستگاه 
نیــز در حال پیگیری اســت که بــه زودی آماده 
بهره برداری می شــوند؛ این آمار بیش از سه برابر 

مدت مشابه پیش از آن است.

دو شنبه 24  اردیبهشت 1403   سال بیست و یکم  شماره : 4956

باورپذیری: کلید ارتباط مؤثر
یادداشت، راه مردم؛در دنیای امروز که مملو از اطلاعات و اخبار است، باورپذیری به یک 
عنصر کلیدی در ارتباطات تبدیل شده است. چه در حال صحبت با مشتری، ارائه گزارش 
به مدیر یا نوشتن مقاله ای برای وب سایت باشید، جلب اعتماد مخاطبان و متقاعد کردن 

آنها به حرف هایتان امری ضروری است.
باورپذیری چیست؟

باورپذیری به معنای قابل اعتماد بودن و متخصص بودن در زمینه ای خاص است. به 
عبارت دیگر، مخاطبان باید به شما به عنوان منبعی موثق و آگاه نگاه کنند تا حرف هایتان 

را بپذیرند و به آنها عمل کنند.
عوامل مؤثر بر باورپذیری

عوامل متعددی بر باورپذیری شما در ارتباطات تأثیر می گذارند، از جمله:
•دانش و تخصص: تسلط بر موضوع مورد بحث و ارائه اطلاعات دقیق و به روز از جمله مهم 

ترین عوامل باورپذیری است.
•صداقت و راستی: مخاطبان به کسانی که صادق و راستگو هستند بیشتر اعتماد می کنند.
•بی طرفی: ارائه اطلاعات بی طرفانه و بدون جهت گیری، اعتماد مخاطبان را جلب می کند.

•وضوح و شفافیت: استفاده از زبان ساده و قابل فهم و پرهیز از ابهام و پیچیدگی در بیان 
مطالب، باورپذیری شما را افزایش می دهد.

•اعتماد به نفس: اعتماد به نفس در صحبت و ارائه مطالب، باور مخاطبان به شما را تقویت 
می کند.

•شور و اشتیاق: اشتیاق شما به موضوع مورد بحث، مخاطبان را جذب می کند و آنها را 
متقاعد می کند که به حرف هایتان گوش فرادهند.

راهکارهایی برای افزایش باورپذیری
با رعایت نکات زیر می توانید باورپذیری خود را در ارتباطات افزایش دهید:

•تحقیق و مطالعه: قبل از صحبت در مورد هر موضوعی، به طور کامل در مورد آن تحقیق 
و مطالعه کنید.

•استفاده از آمار و ارقام: ارائه آمار و ارقام معتبر و به روز، حرف های شما را مستند می کند 
و باورپذیری آنها را افزایش می دهد.

•مثال آوردن: استفاده از مثال های واقعی و ملموس، مطالب شما را برای مخاطبان قابل 
فهم تر و باورپذیرتر می کند.

• گوش دادن فعال: با دقت به حرف های مخاطبان خود گوش فرادهید و به آنها نشان 
دهید که برای نظراتشان ارزش قائل هستید.

• پاسخگویی به سؤالات: به طور کامل و واضح به سؤالات مخاطبان خود پاسخ دهید.
• پذیرش اشتباهات: اگر مرتکب اشتباهی شدید، به طور شفاف آن را بپذیرید و برای جبران 

آن تلاش کنید.
باورپذیری یک مهارت اکتسابی است که با 
تمرین و ممارست می توان آن را ارتقا داد. 
با رعایت نکات ذکر شده ، اعتماد مخاطبان 
خود را جلب کنید و آنها را به حرف هایتان 

متقاعد کنید.
نکات تکمیلی:

• استفاده از زبان بدن مناسب: از زبان بدن مناسب مانند تماس چشمی، لبخند و حرکات 
دست استفاده کنید.

•  برقراری ارتباط عاطفی: با مخاطبان خود ارتباط عاطفی برقرار کنید و نشان دهید که 
به آنها اهمیت می دهید.

• استفاده از لحن قاطع: با لحنی قاطع و محکم صحبت کنید.
• پرهیز از اغراق و غلو: در بیان مطالب اغراق و غلو نکنید، زیرا این امر باورپذیری شما را 

زیر سوال می برد.
با به کارگیری این راهکارها، می توانید ارتباطات خود را موثرتر و قابل اعتمادتر کنید و به 

اهداف خود در زمینه های مختلف دست پیدا کنید

قربانعلی تنگ شیر؛استاددانشگاه

وند/ 200 میلیارد ریال  در بخش درمان آبادان و خرمشهر هزینه شد کسب عنوان برتر در حوزه معاونت فرهنگی سازمان منطقه آزاد ار
معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگر ی سازمان منطقه آزاد اروند 
در پی کســب عنوان برتر حوزه فرهنگی، اجتماعی و گردشگری 
در همایش بین المللی مناطق آزاد که در مشــهد مقدس برگزار 
شــد؛ از هزینه کرد ٢۰۰ میلیارد ریال جهت تجهیز و نوســازی 
بخش های درمانی شهرســتان های آبادان و خرمشهر خبر داد.

حجت الاســلام والمسلمین هادی زرشــناس، گفت: در همایش 
ملی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور که با حضور»سید احسان 
خانــدوزی« وزیر امور اقتصادی و دارایی، مدیران عامل، معاونین 
و مدیران این مناطق در مشــهد برگزار شد، »اروند« توانست در 
حــوزه معاونت فرهنگی، اجتماعی و گردشــگری در کنار عمران 
و حقوقــی، عنوان برتر را کســب نمایــد.وی از هزینه کرد ٢۰۰ 
میلیارد ریال جهت تجهیز و نوســازی بخش های درمانی منطقه 
خبر داد و اظهار داشــت: بر اساس نیازســنجی صورت گرفته و 
با توجه به مراجعه شــهروندان برای انجــام مراحل آنژیوگرافی 
به مرکز استان و دیگر اســتان های همجوار سازمان منطقه آزاد 
اروند اقدام هایی را در راســتای مرتفع ساختن نیاز جامعه هدف 
انجام و نخســتین دستگاه آنژیوگرافی خریداری و در بیمارستان 
آیت الله طالقانی راه اندازی کردزرشــناس راهبرد سازمان منطقه 
آزاد اروند را تقویت نظام بهداشــتی و درمانی شهرهای آبادان و 
خرمشهر دانســت و افزود: این مهم باعث می شود تا مردم برای 
درمان از منطقه خارج نشــوند، ضمن اینکه با حضور پزشــکان 
متخصــص و فوق تخصــص و به کمک آژانس های مســافرتی با 
توجه به نزدیکی اســتان بصره عراق، زمینه گسترش گردشگری 
خاطرنشان  زرشــناس  می شود.حجت الاســلام  فراهم  ســلامت 
کرد: برای تقویت ســامانه درمــان در منطقه آزاد اروند مقدمات 
تاســیس پردیس علوم پزشکی با همکاری دانشگاه علوم پزشکی 
آبادان انجام شــده و در ســال جاری شــاهد افتتاح آن خواهیم 
بود.معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشــگری سازمان منطقه آزاد 
اروند گفت: در راستای محرومیت زدایی تا کنون ضمن کمک به 
موسسات خیریه، خرید سمعک و عینک همچنین برای کودکان 
خانواده هــای بی بضاعت، پنج میلیارد ریال و به منظور حمایت از 

مــادران باردارکم بضاعت و بی بضاعت پنــج میلیارد ریال هزینه 
شــده و مبالغی نیز برای خرید داروی مورد نیاز ییماران تلاسمی 
کمک شــده اســت.اختصاص ۱۰۰ میلیارد ریال به منظور خرید 
لوکر برای مدارس آبادان و خرمشــهرحجت الاســلام زرشناس 
گفــت: با توجه به گرمای هوا ۱۰۰ میلیارد ریال به منظور خرید 
کولر برای مدارس آبادان و خرمشــهر اختصاص یافته اســت که 
بزودی کولرها خریداری شــده تحویل آموزش و پرورش خواهد 
شــد تا قبل آغاز ســال تحصیلی جدید نصب شوند.وی با اشاره 
به امضا توافقنامه مشــترک با نوســازی ،توسعه وتجهیز مدارس 
بــه مبلغ ٢٨۰ میلیــارد برای زیرســاخت و تجهیزات واحدهای 
آموزشــی آبادان و خرمشــهر افزود: اجرای ایــن تفاهمنامه ۵۰ 
درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و درصدد هســتیم تا قبل از آغاز 
ســال تحصیلی جدید بخش باقی مانده آن نیز اجرایی شود.این 
مقام مســئول تصریح کرد: برای نخستین بار طرح طرح مسجد، 
مدرســه در ٢۵۰ واحد آموزشــی و با حضــور ٢۵۳ مبلغ دینی 
در مدراس آبادان وخرمشــهر اجرا شــد و در ایــن طرح نماز به 
صورت جماعت در مدارس اقامه شــد.وی، مدرســه و مسجد را 
٢ عنصــر مهم در رشــد و تعالی دانش آموزان دانســت و افزود: 
پس از اجرای این طرح دانش آموزان در ســاعت های برپایی نماز 
ظهر و عصر و مغرب و عشــاء در مســاجد حضــور پیدا می کنند 

و عضوی از پایگاه بســیج آن مسجد می شــوند.معاون فرهنگی، 
اجتماعی و گردشــگری سازمان منطقه آزاد اروند گفت: در قالب 
۱۰ عنوان برنامه مختلف در ســال گذشته بیش از ۱۰۰ کولر به 
مســاجد، حوزه های علمیه خواهران و برادارن آبادان و خرمشهر 
اهدا شــده اســت.وی افزود: ۵۰ میلیارد ریال به منظور تجهیز و 
تعمیر ســالن های ورزشــی آبادان و خرمشــهر هزینه شد و ۴۰ 
زمین چمن مصنوعی در مناطق کم برخوردار و تحویل احداث و 
تحویل شهرداری های آبادان وخرمشهر شد.۱۰۰ میلیارد ریال در 
طرح های محرومیت زدایی در آبادان و خرمشهر هزینه شدحجت 
الاسلام  هادی زرشــناس گفت: ۱۰۰ میلیارد ریال در طرح های 
محرومیــت زدایی و برپایــی اردوهای تخصصی توانمندســازی 
گروهــای جهادی در آبــادان و خرمشــهر برگزار شــد و برای 
نخســتین بار در تعطیلات نوروز سال جاری ٨۰ گروه جهادی در 
منطقه حضور یافته و مشــغول فعالیت شــدند.وی افزود: در یک 
اقدام ۴۰ پزشک، همیار پزشــک، نیروی جهادی داوطلب 7۰۰ 
نفر از اهالی مینوشــهر، مددجویان نهادهای حمایتی و افراد بی 
بضاعت، خدمات دندانپزشکی سطح ۱و٢ شامل رشته کمک های 
پزشکی خدماتی همچون ترمیم، عصب کشی، کشیدن دندان به 
صورت رایگان به متقاضیان ارائه  شــد.در حوزه گردشگری سال 
گذشــته اتفاقات کم ســابقه ای رقم خورد کــه از آن جمله می 
توان به برگزاری همایش ملی گردشــگری سبز، حضور در برنامه 
شــب اروند و هفدهمین نمایشگاه بینالمللی گردشگری و صنایع 
وابســته اشــاره کرد. همچنین برای اولین بار شورای راهبردی 
گردشــگری در منطقه آزاد اروند تشــکیل شــد که ماحصل آن 
اتفاقــات مهمی در حوزه گردشــگری شهرســتان های آبادان و 
خرمشــهر خواهد بود. معاون فر هنگی، اجتماعی و گردشــگری 
ســازمان منطقه آزاد اروند، اذعان داشــت: بــا توجه به اقدامات 
انجام شده و پس از ارزیابی عملکرد سال ۱۴۰٢ توسط دبیرخانه 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در شاخص های فرهنگی، 
اجتماعی و گردشــگری ســازمان منطقه آزاد اروند منطقه آزاد 

اروند در بین ســایر مناطق آزاد عنوان برتر را کسب نمود.



سی ودومین همایش سالانه بین المللی مهندسی 
مکانیک در دانشگاه صنعتی اراک با حضور عباس 
علی آبادی وزیر صمت، معاونین وزیر، اســتاندار 

مرکزی و دیگر مسئولین استانی برگزار شد
از محورهای این همایش می توان به بی و، میکرو 
و نانومکانیــک، دینامیک، ارتعاشــات و کنترل، 
مکانیک جامدات، مکانیک ســیالات، ساخت و 
تولید، ترمودینامیــک و انتقال حرارت، انرژی و 

محیط زیست، خودرو و حمل ونقل و
هوا و فضا اشاره کرد.

تفاهم نامه ۳ جانبه همکاری میان شــرکت های 
آذرآب، نیروگاه اتمی هرمز و دانشــگاه صنعتی 
اراک تحت عنوان تفاهم نامه ســه جانبه شرکت 

نیروگاه های اتمی هرمز منعقد شد.
همچنیــن از کنسرســیوم توســعه اقتصــادی 
امیرکبیر اســتان مرکزی نیز رونمایی شد، این 
کنسرسیوم با تعامل دانشگاه صنعتی برقرار شده 

است.
در پایــان این همایش با حضــور وزیر صمت از 
تمبر ســی ودومین همایش ســالانه بین المللی 
انجمن مهندســان مکانیک ایران در دانشــگاه 

صنعتی اراک رونمایی شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: جهش تولید 
با مشارکت مردم، ایجاد جذابیت و ارایه ایده های 

خلاقانه محقق می شود.
عباس علی آبــادی در ســی و دومین همایش 
بین المللی مهندسی مکانیک در دانشگاه صنعتی 
اراک اظهار کرد: مهندســان مکانیــک باید در 
راســتای رفع معضلات آب و هوا تدابیر ویژه ای 
بیندیشــند و اصلاح الگوی بهینه مصرف انرژی 

مورد توجه ویژه آحاد جامعه قرار گیرد.
وزیر صمت با بیان اینکه ۹۳ هزار مگاوات نیروگاه 
در کشور وجود دارد که در هیچ جای دنیا وجود 
ندارد، گفت: با توجه به اینکه جز پرمصرف ترین 
کشــورها در حوزه انرژی هستیم باید جلوگیری 
از هدر رفت این انرژی صرفه جویی در دســتور 
کار قرار گیرد همچنین انتظار اســت مهندسان 
مکانیــک ایده هایــی را در جهت کاهش مصرف 
ارائه کنند تا شــهر اراک و سایر شهرها به شهر 

پاک تبدیل شوند.

علــی آبادی گفــت: اکنــون به عنوان کشــور 
صاحــب فنــاوری در دنیا شــناخته شــده ایم 
 امــا با وجــود همــه توانایی هــا در بخش هایی

 مورد انتقاد قرار داریم.
وی با اشــاره به کنسرسیوم توســعه اقتصادی 
امیرکبیر اســتان مرکزی افزود: این کنسرسیوم 
ظرفیت مناسبی است و در راستای تحقق شعار 
»جهش تولید یا مشــارکت مردم« باید مردم و 
سرمایه های خرد خود را در این راستا وارد کنند.
علی آبادی بــا تاکید بر برقی شــدن اتوبوس و 
تاکسی ها در شهر اراک افزود: فرایند برقی شدن 
برگشت پذیر اســت و هزینه کمتری نیز نسبت 
به ســوخت به همراه خواهد داشت و باید اذعان 
داشت ســال ۱۳۴۶ نخســتین خودروها برقی 
بوده انــد که اکنون باید مزیت هــای این مهم به 

اثبات برسد.
وی ذخیره سازی انرژی را یکی از اهداف برشمرد 
و گفت: کاهش تولید آلودگی در سطح شهر باید 
به عنوان برنامه در اراک و ســایر شــهرها مورد 
توجه قرار گیرد.وزیر صمت با اشاره به شعار سال 
بیــان کرد: جهش تولید تنها با مشــارکت مردم 
و ایجاد جذابیت در این امر محقق می شــود که 
تاکنون گام های مؤثری برداشــته شــده اما باید 

تمام موانع را از پیش رو برداشت.
وی گفــت: ۶٨۹ مقاله به این کنفرانس ارســال 

شده که ۴٢۳ مقاله با داوری بیش از ٨۵۰ نفر و 
۹۴ دبیر تخصصی پذیرفته شده است و بیشترین 
مقاله ها در حوزه ترمو مکانیک و انتقال حرارت، 

ارائه شده است.
وزیــر صمت افزود: در حاشــیه این کنفرانس 7 
نشست تخصصی و ۴ کارگاه آموزشی و سخنرانی 
۵ سخنران کلیدی و بازدیدهای تخصصی صورت 

خواهد گرفت.
اســتاندار مرکــزی نیز در این آئیــن بیان کرد: 
کنسرســیوم توســعه اقتصادی امیرکبیر استان 
مرکــزی در راســتای فرمایشــات رهبر معظم 
انقلاب و توســعه اقتصادی در این شکل گرفته 
و ســازوکارهای آن به زودی اطلاع رسانی دقیق 

می شود.
فرزاد مخلص الائمه بیان کرد: اقشار مختلف مردم 
و هر فردی که توانایی کمک به توسعه اقتصادی 
را داشــته باشــد، می تواند در این کنسرســیوم 
حضور یابد.همایش سالانه بین المللی مهندسان 
مکانیک ایران به میزبانی دانشــگاه صنعتی اراک 
از ۱٨ الی ٢۰ اردیبهشــت ۱۴۰۳با ارائه بیش از 
۴٢۰ مقاله، پنج کارگاه تخصصی، پنج سخنران 
کلیدی، پنج نشســت صنعتی و دو بازدید روزانه 
از صنایع موثر استان مرکزی همچنین نمایشگاه 
 محصولات صنعتی با حضور صنعتگران اســتان

 مرکزی برگزار شد.
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امسال۹.۷۶۵میلیوندلارکالاازچهارمحالوبختیاریصادرشد
رییس اداره بازرگانی اداره کل صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاری گفت: بازرگانان واحدهای 
تولیدی استان توانستند در فروردین ماه سال جاری ۹ میلیون و 7۶۵ هزار دلار کالا از استان صادر کنند.

مهــراب جمال پور  در خصوص آخرین آمار توســعه صادرات اســتان تاکید کــرد: واحدهای تولیدی 
صادرات محور استان در فروردین ماه سال جاری ٢ میلیون و ۶۳٢ هزار کیلوگرم کالا به ارزش ۹ میلیون 

و 7۶۵ هزار دلار کالا به خارج از کشور صادر کنند.
وی ٨۰ درصــد میزان صــادرات چهارمحال و بختیــاری را مربوط به بخش صنعت دانســت و افزود: 
خوراک آبزیان، شیرخشــک، اســکیم )پودر پایه شیر خشک نوزاد(، پودر بســتنی، چربی های گیاهی، 
کاشی، ســرامیک، لوله موکت، کفپوش از نمد، سیمان، کیلنکر، سنگ ســاختمانی، چینی بهداشتی، 
ورق گالوانیزه، کابل شــبکه، ســیلندر گاز، محصولات فولادی و ادوات کشاورزی از جمله ۳۰ محصول 

صادرات محور چهارمحال و بختیاری هستند.
جمال پور تصریح کرد: بیشــترین صادرات کالاهای چهارمحال و بختیاری به کشــورهای عراق، ترکیه، 

هند، افغانستان، سوریه، پاکستان، ارمنستان، آذربایجان، لبنان و گرجستان انجام می شود.
چهارمحــال و بختیاری دارای ۱٢ شهرســتان بیــش از یک میلیون نفر جمعیــت دارد که تعدادی از 

محصولات واحدهای تولیدی این استان به کشورهای دیگر صادر می شود.
چهارمحال و بختیاری ۳٢ شهرک و ناحیه صنعتی مصوب دارد که هم اکنون ٢٢ شهرک و ناحیه صنعتی 

استان آمادگی واگذاری زمین به متقاضیان سرمایه گذاری در بخش های تولیدی مختلف وجود دارد.
هم اکنون در چهارمحال و بختیاری بیش از یک هزار واحد صنعتی در حال فعالیت است که ۳۶ واحد از 
این مجموعه واحدهای بزرگ و دارای اشتغال بالای ۱۰۰ نفر و ۳٢ واحد متوسط با اشتغال بین ۵۰ تا 

۱۰۰ نفر و بقیه واحدهای صنعتی کوچک هستند.
تاکنــون با صــدور بیش از ٢ هزار جواز تاســیس و افزون بــر ۴۰۰ طرح با ســرمایه گذاری بالای ۶۰ 
 درصــد طرح های صنعتی اجرایی شــده که در راســتای کمک به تکمیل این طــرح گام های بلندی

 برداشته شده است.

نخستینکارخانهآبمعدنیجمعیتهلالاحمر
درچهارمحالوبختیاریبهرهبرداریشد

 نخستین کارخانه تولید آب معدنی جمعیت هلال احمر کشور در جونقان شهرستان فارسان چهارمحال 
و بختیاری مورد بهره برداری قرار گرفت.

مدیرعامــل جمعیت هلال احمر چهارمحال و بختیاری در این آییــن افزود: کارخانه تولید آب معدنی 
جمعیت هلال احمر در جونقان در زمینی به مســاحت هشــت هزار و ۵۰۰ متر مربع با 7۰۰ میلیارد 

ریال اعتبار اجرا شده است.
مســعود مثنوی اظهار داشت: با بهره برداری از این واحد تولیدی آب معدنی زمینه اشتغال مستقیم ۱۰ 

نفر در چهارمحال و بختیاری فراهم می شود.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر چهارمحال و بختیاری گفت: در کارخانه تولید آب معدنی جمعیت هلال 

احمر جونقان هر ساعت ۱۰ هزار بطری آب معدنی صلح تولید و روانه بازار مصرف می شود.
به گفته وی، در مرحله نخســت این طرح 7۰۰ میلیارد ریال برای خرید و ۳۰۰ میلیارد ریال به منظور 

اضافه کردن خط  تولید بعدی، آزمایشگاه و دیگر امکانات آن اختصاص پیدا کرده است.
وی افتتاح ٢۰ خانه هلال و ســاختمان نگهبانی و پاویون آشــیانه امداد هوایی جمعیت هلال احمر در 
چهارمحال و بختیاری را از دیگر طرح های عمرانی مورد بهره برداری در این استان عنوان کرد و گفت: 

از این تعداد خانه های هلال ٢ باب شهری و ۱٨ باب دیگر نیز روستایی است.
مثنوی یادآور شــد: این خانه های هلال در روســتاهایی که خطرپذیری بیشتر داشته باشند و در مراکز 

روستاها و بخش های دارای جمعیت بالا فعال می شود.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر چهارمحال و بختیاری در خصوص ســاختمان نگهبانی و پاویون آشیانه 
امداد هوایی چهارمحال و بختیاری گفت: برای احداث این واحد ســاختمانی با ۱۳۵ مترمربع مساحت 

۱7 میلیارد ریال هزینه شده است.

استفادهازظرفیتهایشهرنقشارزندهایدرتوسعهفرهنگیدارد
شــهردار شهرکرد گفت: استفاده مناســب از ظرفیت های فرهنگی و اجتماعی شهر تاریخی و فرهنگی 

شهرکرد، نقش ارزنده ای در توسعه فرهنگی دارد.
محمدحسین واحدیان با اشاره به نکوداشت روز شهرکرد اظهارداشت: شهرکرد لقبش بام ایران است و 

در میان خط به خط تاریخ ایران ردی از بزرگان و مشاهیر و مفاخر خود به جای گذاشته است.
وی با بیان اینکه ســی و یکم اردیبهشــت ماه سالروز پاسداشت این بهشــت گمشده است، افزود: روز 
شــهرکرد، روز پاسداشــت آیت الله امامی دهکردی، میرزا عبّاس خان شیدا دهکردی، سیّد ضیاء الدین 

امامی دهکردی و بسیاری دیگر از بزرگان و مفاخر و ادبا و شعرای شهر است.
شهردار شهرکرد بیان کرد: به همین دلیل است که می گوییم شهرکرد جهان شهری به وسعت تاریخ و 

طلایه دار فرهنگ، ادب و هنر است.
واحدیان ادامه داد: استفاده مناسب از ظرفیت های فرهنگی و اجتماعی شهر تاریخی و فرهنگی شهرکرد، 

نقش ارزنده ای در توسعه فرهنگی داشته و زیربنای توسعه متوازن دیگر بخش ها را فراهم می کند.
وی گفت: یقیناً ایجاد نشــاط اجتماعی با اســتفاده از ظرفیت های فرهنگی اجتماعی شهر و گسترش 

ارزش های فرهنگی جامعه از دستاوردهای مهم برپایی نکوداشت روز شهرکرد است.
شهردار شهرکرد خاطرنشان کرد: ۵۰ ویژه برنامه برای روز نکوداشت شهرکرد پیش بینی شده است که 

از عموم شهروندان دوعت می شود در جشن های پیش بینی شده حضور گسترده داشته باشند.

وقتیهادیحجازیفربهجایمحمدبحرانیعروسکساخت!

مراسم ســالانه انجمن نمایشگران عروســکی با تقدیر و خاطره گویی محمد بحرانی، هادی حجازی فر، 
آزاده انصــاری و ... و با اهدای نشــان ویژه خانه تئاتر به یوســف صدیق، کارگــردان و مدرس نمایش 

عروسکی برگزار شد.
 در این مراســم که شامگاه شنبه، ٢٢ اردیبهشت ماه در سالن استاد عباس جوانمرد عمارت خانه تئاتر 
برگزار شــد، محد بحرانی و هــادی حجازی فر، خاطرات طنزآمیزی از دوران دانشــجویی خود تعریف 

کردند.
در آغاز این مراسم، هما جدیکار، رئیس هیات مدیره انجمن نمایشگران عروسکی، بعد از خوشامدگویی 
به حاضران، از بلاتکلیفی جشنواره نمایش عروسکی که هنوز دبیر آن مشخص نشده است، سخن گفت 
و از کوشــش های انجمن نمایشگران عروسکی برای تعیین دبیر این دوره از جشنواره خبر داد که البته 

این تلاش ها هنوز به نتیجه نرسیده است. 
جدیکار تاکید کرد: قطعا امســال جشنواره خواهیم داشت. زمان پیشنهادی ما برای برگزاری این دوره 
اواخر شــهریور بود و گزینه های دبیری خود را نیز معرفی کرده ایم اما تعیین دبیر آنقدر به تاخیر افتاد 

که مدیر کل هنرهای نمایشی عوض شد.
او خطاب به هنرمندان حاضر در برنامه افزود: به فکر کار باشید و آثار خود را برای شرکت در جشنواره 

آماده کنید چون فقط باید کار کرد و کار کرد. 
در ادامه، پوپک عظیم پور، دیگر هنرمند نمایش عروســکی، پیام روز جهانی تئاتر عروســکی را ارائه و 
یادآوری کرد که روز جهانی تئاتر عروسکی به پیشنهاد زنده یاد جواد ذوالفقاری، هنرمند فقید نمایش 
عروســکی، در یونیمای جهانی مصوب شــد که همزمان با یکم فروردین اســت اما در ایران به دلیل 
همزمانی با جشــن نوروز، برگزاری مراســم های آن برخلاف دیگر کشــورها، به اردیبهشت ماه موکول 

می شود. 
او در ادامه این پیام را که به قلم اینس پسیک، هنرمند بوسنیایی نوشته شده و توسط مریم ایران منش 
ترجمه شده، خواند. بعد از پخش یک کلیپ، نمایشنامه »ملاقات با گودو در کافه پایتخت با ۱۵ درصد 

تخفیف« نوشته غزل اسکندرنژاد رونمایی شد.
او که پیش تر این نمایشــنامه را اجرا کرده اســت، با یادآوری خاطره مهرنوش شریعتی )هنرمند جوان 
تئاتر و تئاتر عروســکی که بــر اثر کرونا از دنیا رفت و در این نمایش حضور داشــته(، گفت: متن این 
نمایش را به مهرنوش تقدیم کرده ام چون این تنها کاری است که می توانم برای یادبود او انجام بدهم.

در ادامه با پخش کلیپ های مجزایی، از فعالان نمایش عروسکی قدردانی شد.
فروزان زاهد بیگی، فاطمه عباسی، آزاده انصاری و سارا اقبال از جمله هنرمندان نمایش عروسکی بودند 

که در بخش اول تقدیرها، مورد قدردانی قرار گرفتند.
سارا اقبال که دچار شکستگی پا شده است، عنوان کرد که به سختی اما با اشتیاق خود را به این برنامه 
رســانده است.سپس چند قطعه موســیقی به سرپرستی عبد آتشانی با همراهی  میلاد پرُصبر و نرگس 

عاشوری اجرا شد. این گروه، قطعه ای هم به یاد مهرنوش شریعتی اجرا کردند.
بعد از این برنامه، طلیعه طریقی، دیگر هنرمند نمایش عروســکی به معرفی نمایش های عروســکی که 
روی صحنه هستند، پرداخت. بخش بعدی برنامه به تقدیر از سهیلا باجلان، عیسی یوسفی پور، محمد 
بحرانی و هادی حجازی فر اختصاص داشــت. باجلان نیز از مهرنوش شریعتی و زنده یاد فرناز بهزادی، 

دو هنرمند فقید نمایش عروسکی یاد کرد.

پاسخوزیرارشاددربارهساختفیلم
بدونمجوزرسولاف

وزیر ارشــاد در جمــع خبرنــگاران درباره 
وضعیــت تولیــد فیلم هــای زیرزمینــی و 
انجیر  فیلم »دانه هــای  راه یابــی  همچنین 
مقدس« از محمد رسول اف به کن گفت: این 
تخلف محرزی اســت. او همچنین می گوید 
نمایشــگاه کتاب روز جمعه انقدر شلوغ بود 

که نگران تردد معمولی افراد بودیم.
محمد مهدی اسماعیلی در حاشیه رونمایی 
از اثــر جدید حســن روح الامین، در جمع 
خبرنگاران حاضر شــد و به ســوالات آن ها 

پاسخ داد.
او در پاسخ به سوالی درباره تولید فیلم هایی 
بدون مجــوز وزارت ارشــاد و بــه صورت 
زیرزمینــی در ایــران و شــرکت آن ها در 
جشــنواره های خارجی گفت: تولید و انتشار 
چنیــن فیلم هایی خلاف قانون اســت. هر 
کجا در جریان باشــیم جلوی آن را خواهیم 
گرفت؛ هم ما چنیــن کاری می کنیم و هم 
نهادهــای قانونی کــه وظیفه دارنــد. این 
تخلفــات، تخلفات آزاردهنده ای اســت که 
ضرر آن را جامعه سینمایی بیش از دیگران 
متحمل می شوند. در وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی خود را تنظیم گر و نگهبان قانون 
می دانیم و از ایــن مرزهای قانونی به خوبی 
صیانت می شود. به همه کسانی که مرتکب 
فعالیت های خارج از قانون می شوند توصیه 

می کنیم در چارچوب قانون حرکت کنند. 
وزیر ارشاد در پاسخ به سوال دیگری درباره 
احتمــال برخورد با محمد رســول اف برای 
تولید فیلم بدون مجوزی به نام »دانه انجیر 
مقدس« که در جشنواره کن پذیرفته شده، 
نیــز گفت: به هر حال ایــن تخلف محرزی 
اســت و حتما در سازمان ســینمایی طبق 
قانون برخورد خواهیم کرد، تا شاهد چنین 

اتفاقاتی دیگر نباشیم.
او درباره حکم محمد خزاعی به عنوان دبیر 
چهل و ســومین جشــنواره بین المللی فجر 
بیان کرد: در ســال های قبــل هم اینچنین 
بوده اســت که مســئول حوزه ســینمایی، 
دبیری همزمان جشــنواره فجــر را برعهده 
داشــته است. با بررســی های صورت گرفته 
دیدیم که امسال نیز این کار را آقای خزاعی 
بر عهده بگیرد. ایشــان ســابقه دبیری نیز 
داشت. انشالله با اســتفاده از همه امکانات، 
امیدواریم شاهد ارتقای جشنواره فیلم فجر 

باشیم.
اســماعیلی همچنین در پاســخ به پرسشی 
دربــاره رونمایــی از اثر امام رضایی حســن 
روح الامین اظهار کــرد: باید به برادر عزیزم 
دکتــر روح الامیــن تبریــک عــرض کنم. 
نشان درجه یک که ایشــان دریافت کردند 
در شورای ارزشــیابی معادل دکتری است. 
امیدواریم ایشان عاقبت به خیر باشند. ایشان 
سنت خوبی را با بنیاد امام رضا )ع( دارد که 
در ایام دهه کرامتِ هر سال تابلوی نفیسی را 
آماده رونمایی می کنند که امسال این تابلو 
رونمایی شــد.او ادامــه داد: این اثر با صفت 
معین الضعفای امام رئوف پیوند دارد. افتخار 
می کنیم به انقلاب اســلامی، که هنرمندی 
را در جایگاه اســتادی داریم که سنشان به 
عدد ۴۰ نرســیده اســت و این مایه افتخار 
جامعه انقلابی، هنری، فرهنگی و... اســت. 
ایشــان ان شالله این درخشــش را در ادامه 
نیز خواهند داشــت و سنت هنری متعلق به 
انقلاب اســلامی را که در آن عشق و علاقه 
و عقلانیت توامان جلوه گر اســت به تصویر 
در می آید. وزیر ارشاد همچنین در پاسخ به 
ســوالی درباره وضعیت نمایشگاه بین المللی 
کتاب در روزهــای اخیر گفت: نمایشــگاه 
کتاب ســه چهار روز اســت که شروع شده 
و به نســبت روزهای آغازین سال قبل، ٢۵ 
تا ۳۰ درصد افزایش استقبال داشتیم. آنجا 
به مخاطبان پیامک ارســال می شود و اعداد 
و ارقام دقیق اســت. ناشــران از همه اقشار 
آمدند و کار مهمی کــه اتفاق افتاده، بحث 
ســامانه مجازی اســت. ما همپای تبلیغات 
برای حضور مــردم خواهش می کنیم مردم 
از طریق ســامانه خرید کنند. تلاش ما این 
اســت که عدالت فرهنگی عملا اتفاق بیفتد. 
کسی که از ســامانه کتاب می گیرد تخفیف 
٢۰ تا ۳۰ درصدی نیز خواهد داشت. جمعه 
تراکم جمعیت آنقدر بــالا بود که همکاران 
ما نگران تردد معمولی افراد بودند.اسماعیلی 
در پایــان، دربــاره آخرین وضعیــت بنیاد 
پویانمایی نیز بیــان کرد: بنیاد پویانمایی به 
ابلاغ ریاست جمهوری رسیده و هیات امنای 
آن طبق قانون معرفی شــده که قرار است 
در شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح شود. 
به محــض اینکه هیات امنا تصویب شــود، 
رســیدگی به هیات مدیره و... سایر مسائل 

را آغاز می کنیم. 

برگزاریسیودومینهمایشسالانهبینالمللی
مهندسیمکانیکدردانشگاهصنعتیاراک

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهیموضوعماده۳قانونوماده۱۳آئیننامهقانون
تعیینتکلیفوضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

 برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳٢۶۰۳۴۰۰۰۴۱٢ هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک همدان_ ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم نرگس صالحی فرزند علی بشــماره شناســنامه ۴۴۳ صادره 
از در ســه دانگ از ششــدانگ یک قطعه باغ به مســاحت ٢۹۹۵/٢۹ متر مربع پلاک ثبتی ۱7٨ اصلی واقع در حومه ٢ همدان واقع در بخش حوزه ثبت 
ملک همدان ناحیه دو پلاک ۳٢7۵ فرعی از ۱7٨ اصلی واقع در حومه ٢ همدان خریداری از مالک رسمی)مع الواسطه( آقای اکبر صحاب نظریان محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۰٨/۱۴۰۳/۰٢
 تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۳/۰٢/٢۴

حمید سلگی - رئیس ثبت اسناد و املاک
م الف:۱۶۳

ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانکرمانشاه

ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملککرمانشاهناحیهیک

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱۴۰٢۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۹٨۶۳ 
مورخ ۱۴۰٢/۱۱/۱7 هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه 
یک تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای غلامرضا فرخی تیرانداز فرزند رضا بشماره شناسنامه ٢۹7 به شماره ملی ۳٢۵٢۶۱۵۳۱٢ صادره از کرمانشاه مبنی بر صدور 
ســند مالکیت نســبت به شش دانگ یک باب ساختمان به آدرس مسکن خیابان نســترن جنوبی کوی ۱۵ متری بنفشه پلاک ۵ به مساحت ۱۹۹ مترمربع مفروز و مجزی 
شده از پلاک باقی مانده  ۴۹ فرعی از ۱۴۰ اصلی واقع در بخش یک حومه کرمانشاه خریداری از مالک رسمی مشاعی آقای محمد حسین خدیوی به صورت مع الواسطه 
به متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد

م الف:۴۱٨
تاریخ انتشار نوبت اول ۰٨/۱۴۰۳/۰٢

تاریخ انتشار نوبت دوم  ۱۴۰۳/۰٢/٢۴

سجاد مؤیدی
رئیس ثبت اسناد و املاک

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهیموضوعماده۳قانونوماده۱۳آئیننامهقانون
تعیینتکلیفوضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

 برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳٢۶۰۳۴۰۰۰۴۱۰ هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک همدان ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمدرضا زردشــتی فرزند غلامرضا بشــماره شناسنامه ۱۴٢۵ 
صادره از در ســه دانگ از ششــدانگ یک قطعه باغ به مساحت ٢۹۹۵/٢۹ متر مربع پلاک ثبتی ۱7٨ اصلی واقع در حومه ٢ همدان واقع در بخش حوزه 
ثبت ملک همدان ناحیه دو پلاک ۳٢7۵ فرعی از ۱7٨ اصلی واقع در حومه ٢ همدان خریداری از مالک رسمی )مع الواسطه( آقای اکبر صحاب نظریان 
محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشــند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰٢/٨ 

تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰٢/٢۴
حمید سلگی -  رئیس ثبت اسناد واملاک

م الف:۱۶۱
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 تلفن : ۳٢۵۳۵۳۶۱-۳٢۵۳۵۳۱٢ -۰۳۴                                        
نمابر: ۳٢۵۳۵۳٢۱
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)یکمرحلهای(

شــهرداری رشــت از ردیــف کــد اعتبــاری پیــش بینی شــده در بودجــه مصــوب در نظــر دارد مناقصه عمومــی یک مرحلهــای خریــد ۱۳۰ دســتگاه کیس با مشــخصات پیوســت را از طریق ســامانه تــدارکات 
 الکترونیکــی دولــت برگــزار نمایــد. کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد مناقصه تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصهگــران و بازگشــایی پاکتهــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت به

 آدرس:WWW.SETADIRAN.IR  انجام خواهد شــد و لازم اســت مناقصهگران واجد شــرایط اعم از حقیقی و حقوقی در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبتنام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 
را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱۴۰۳/۰٢/٢۶میباشد.
مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت: ۱۴۰۳/۰٢/٢۶ لغایت ۱۴۰۳/۰٢/۳۱ از ساعت ٨ صبح الی ۱۹ مهلت ارسال پیشنهاد: ۱۴۰۳/۰۳/۰۱ لغایت ۱۴۰۳/۰۳/۱٢ تا ساعت ۱۳

تاریخ بازگشایی: راس ساعت۱۰  صبح روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۱۳ در دفتر کمیسیون معاملات شهرداری به نشانی رشت میدان گیل ساختمان مرکزی شهرداری رشت قرائت میشود. حضور شرکتکنندگان در جلسه مزبور بلامانع است.
* پیشنهاد دهندگان میبایست مبلغ ۱۴۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال را به بعنوان سپرده شرکت درمناقصه بصورت ضمانتنامه بانکی )که از تاریخ تحویل پاکات به دبیرخانه شهرداری رشت سه ماه اعتبار داشته باشد( یا به شماره حساب شماره ۶۴۰٢۱۱٢٢۱٢٢۵۳۵  
به نام حساب تمرکز وجوه سپرده خزانهداری شهرداری بانک مهر شعبه طالقانی به نام سپرده شرکت در مناقصه به نام شهرداری رشت واریز وضمن بارگذاری در سامانه ستاد در پاکت الف قرارداده و در موعد مقرر به دبیرخانه شهرداری رشت به نشانی 

فوقالذکر تحویل  نمایند. لازم به ذکر است که ارائه پول یا چکهای مسافرتی و یا چک تضمین به عنوان سپرده قابل قبول نمیباشد.
* هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد.

*برنده مناقصه متعهد میگردد سرورهای مورد نظر را به مدت یکسال پس از تاریخ تحویل موقت و استقرار سامانه به صورت رایگان گارانتی نماید.
* سایر شرایط و اطلاعات در اسناد مناقصه مندرج میباشد.

* بدیهی است شرکت در مناقصه و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط شهرداری رشت میباشد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصهگزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف:آدرس رشت -میدان گیل ساختمان مرکزی شهرداری رشت تلفن: ۳۳۶۱۶۳٢۵

رحیم شوقی چهارده شهردار رشت

آگهیمزایدهاموالغیرمنقول)اسنادرهنی(
آگهی مزایده غیرمنقول شماره پرونده: ۱۴۰٢۰۴۰۱۰۳7۰۰۰۱7۳۹ 
و ۱۴۰٢۰۴۰۱۰۳7۰۰۰۱777 بــه موجــب پرونده اجرایی کلاســه 
۱۴۰٢۰۱٨۹۴ و ۱۴۰٢۰۱۹۳۴ ایــن اجــرا و ۱۴۰٢۰۱۹7۱ اجرای 
اســناد رسمی شهرســتان بابل و ۱۴۰٢۰۰۶۵۱ اجرای اسناد رسمی 
بابلســر شــش دانگ پلاک های ۱-پلاک ثبتی ۱۴۱۴۶ فرعی از ۱۹ 
اصلی ، مفروز و مجزا شده از ٢٨٢٨ فرعی از اصلی مذکور قطعه ۱ در 
طبقــه ۱ و واقع در بخش ۱۶ ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک قائم شــهر) 
چهارده هزار و صد و چهل و شش فرعی از نوزده اصلی بخش شانزده( 
واقع در قائم شــهر خیابان شــهید چمران کوچه چمران ۱۵ ) کوی 
ولیعصر( انتهای کوچه ســمت راست ، ســاختمان صائن ۱ طبقه اول 
کدپســتی ۴7۶۵۹٨۶7۳۶ که)٨,٢۶( هشــت متر و بیســت و شش 
دســیمترمربع آن تراس مســقف در دو قسمت اســت که به انضمام 
پارکینگ قطعه ۴ به مســاحت ۱۱,٢۵ مترمربــع واقع در هم کف و 
انباری قطعه ۴ به مســاحت ۴,۵7 مترمربــع واقع در هم کف که در 
داخــل آن داکت به مســاحت )۱,٢۶ ( یک متر و بیســت و شــش 
الکترونیکــی  دفتــر  ذیــل  دارد  قــرار  دســیمترمربع 
۱۴۰۰٢۰۳۱۰۰۰٢۰۰۳٢۳7 به نام آقای محمود اسماعیلی به شماره 
چاپی ۰۰۰۴٨7 ســری ج ســال ۹۹ صادر گردید و برابر سند رهنی 
شــماره ۴٨۰۹۹ مورخ ۱۴۰۰/۰۹/۰۴ دفترخانه اسناد رسمی شماره 
۶۰ شهر کیاکلا استان مازندران که به نفع بانک ملت شعبه شهرستان 
ســیمرغ-کیاکلا کد شــعبه ۵۹۵٢/7 در رهن قرار گرفت ، طبق نظر 
کارشــناس رســمی دادگســتری به مبلغ ۳7,۵۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال 
ارزیابی گردیده اســت و مشــخصات اجمالی آن و حدود اربعه آن به 
شــرح ذیل می باشــد . آپارتمان در طبقه اول یک مجتمع مسکونی 
چهــار طبقه و چهار واحدی واقع گردیده اســت . ســاختمان دارای 
اسکلت بتن آرمه، بام تخت ، نمای سنگ کاری شده دارای آسانسور ، 
راه پله ســنگی و نرده فلزی اســت . این واحد دارای هال و پذیرایی ، 
سه اتاق خواب، آشپزخانه با کابینت MDF مطبخ ، سرویس بهداشتی 
و حمام است . کف واحد سرامیک، دیوارها سفیدکاری و کاغذ دیواری 
، سقف ساختمان سفیدکاری و گچ بری ، سیستم گرمایش ساختمان 
موتورخانه و شــوفاژ و سیستم ســرمایش کولر گازی است . مساحت 
عرصه ٢7۶,۵ مترمربع اعلام شــده، مساحت واحد طبق سند ۵,۱۶۶ 
مترمربع و قدمت بنا حدود ۱٢ ســال می باشد .آپارتمان دارای امتیاز 
آب و برق مســتقل و گاز مشاع است به حدود اربعه شمالا : در دوازده 
قسمت که قسمت های سوم و پنجم آن شرقی ، قسمت های هفتم و 
نهم آن غربی است . اول دیوار و پنجره است به طول )۳,۴٢( سه متر 
و چهل و دو ســانتی متر به فضای حیاط مشاعی دوم دیواری است به 
طول )۰,۱۵( پانزده ســانتی متر به راه پله سوم دیواری است به طول 
)۱,٨٨( یک متر و هشتاد و هشت سانتی متر به راه پله چهارم دیواری 
است به طول )۰,۳7( سی و هفت سانتی متر به راه پله پنجم دیواری 
است به طول )۱,۹٢( یک متر و نود و دو سانتی متر به آسانسور ششم 
دیواری اســت به طول )۱,۴۴( یک متر و چهل و چهار سانتی متر به 
آسانســوز هفتم دیواری اســت به طول )۱,۹٢( یــک متر و نود و دو 
ســانتی متر به آسانسور هشتم درب و دیوار اســت به طول )٨۹,۰( 
هشتاد و نه ســانتی متر به راه پله نهم دیواری است به طول )۵,۰٨( 
پنج متر و هشــت ســانتی متر به راه پله دهم دیواری است به طول 
)۱,۹٢( یک متر و نود و دو سانتی متر به فضای حیاط مشاعی یازدهم 
نیم دیوار جلوی بالکن به طول )۳,7۵( سه متر و هفتاد و پنج سانتی 
متر به فضای حیاط مشــاعی دوازدهم دیواری است به طول )۱,7۳( 
یک متر و هفتاد و سه سانتی متر به فضای حیاط مشاعی شرقا در دو 
قسمت اول دیواری است به طول )۱۰,۵۹( ده متر و پنجاه و نه سانتی 
متر به درز انقطاع دوم دیواری اســت به طول )٢,۵۵( دو متر و پنجاه 
و پنج سانتی متر به درز انقطاع جنوبا در یازده قسمت که قسمت های 
دوم و چهارم و دهم آن شرقی ، قسمت های ششم و هشتم آن غربی 
اســت اول نیم دیوار جلوی بالکن به طول )۱,۶۴( یک متر و شصت و 
چهار ســانتی متر به فضای حیاط مشاعی دوم دیواری است به طول 
)۱,۱7( یک متر و هفده سانتی متر به فضای حیاط مشاعی سوم دیوار 

و پنجره اســت به طول )۱,٨۹( یک متر و هشــتاد و نه سانتی متر به 
فضای حیاط مشــاعی چهارم دیواری است به طول )۰,۳۹( سی و نه 
سانتی متر به فضای حیاط مشاعی پنجم دیوار و پنجره است به طول 
)۳,٢۱( ســه متر و بیست و یک ســانتی متر به فضای حیاط مشاعی 
ششــم دیواری است به طول )۰,۳۹(سی و نه ســانتی متر به فضای 
حیاط مشاعی هفتم دیواری است به طول )۰,7۱( هفتاد و یک سانتی 
متر به فضای حیاط مشــاعی هشتم دیواری اســت به طول )۰,۶۱( 
شصت و یک ســانتی متر به فضای حیاط مشاعی نهم دیوار و پنجره 
اســت به طول )۴,۳۰( چهار متر و سی ســانتی متر به فضای حیاط 
مشاعی دهم دیواری است به طول )۰,۶۱( شصت و یک سانتی متر به 
فضای حیاط مشاعی یازدهم دیواری است به طول )۱,۹٨( یک متر و 
نود و هشــت سانتی متر به فضای حیاط مشاعی غربا دیواری است به 
طول )۱۱,٢۹( یازده متر و بیســت و نه سانتی متر به درز انقطاع می 
باشــد و ٢- شــش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 
۴۴۵,7۰ مترمربع به شماره پلاک ۶۱۳ فرعی از ٢ اصلی بخش ۴ ثبت 
قائم شــهر) ششصد و سیزده فرعی از دو اصلی بخش چهار( به شماره 
مسلسل ۶۰۶۶٨۶ و شماره الکترونیکی ۱۳۹۹٢۰۳۱۰۰۰٢۰۱۴۶۱۱ 
بــه نام خانم لیلا خداوندی صادر گردید به آدرس واقع در : کیاکلا – 
ســیدمحله کوچه شــهید علیزاده – شــقایق ٢ و برابر اسناد رهنی 
۴٨۰۹۹ مــورخ ۱۴۰۰/۹/۴ دفترخانــه ۶۰ کیــاکلا در قبــال مبلغ 
۱۳,۵۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال و مازاد آن برابر ســند رهنی  ۴٨٨۶۴ مورخ 
۱۴۰۱/۶/۱ دفترخانه ۶۰ کیاکلا در قبال مبلغ ۶۵۰ میلیون ریال نزد 
بانک ملت شهرستان سیمرغ در رهن می باشد و طبق نظر کارشناس 
رســمی دادگســتری به مبلغ ۳٢,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال) ســی و دو 
میلیارد ریال( ارزیابی گردیده است و مشخصات اجمالی و حدود اربعه 
آن به شرح ذیل می باشد. در ملک مذکور یک ساختمان مسکونی به 
صورت دوبلکس با اســکلت بتنی نمای اصلی سنگ کاری شده؛ سقف 
شیروانی به صورت خرپای فلزی و پوشش ورق گالوانیزه رنگی، طبقه 
هم کف هال و پذیرایی،آشپزخانه ، تراس،سرویس بهداشتی و حمام ، 
راه پله ســنگی و نرده استیل و طبقه بالا دارای سه اتاق خواب، حمام 
و سرویس بهداشتی است. کف ساختمان سرامیک،دیوارها سفیدکاری 
شــده، سقف سفید کاری شده دارای سقف کاذب و ابزار گچی ، درب 
 UPVC های داخلی چوبی با روکش ملامینه،پنجره های دو جداره
، آیفون تصویری، دیوار محوطه بلوکی که قســمتی از دیوار حیاط و 
ورودی سرامیک شــده است . سیستم گرمایش ســاختمان پکیج و 
رادیاتور می باشد. مســاحت بنا حدود 7۶,۱۹٢ مترمربع و پایان کار 
ساختمان اسفند ماه سال ۱۳۹۹ می باشد . کاربری ۴۰۰ مترمربع از 
زمین به صورت باغ اعلام گردیده و دارای یک حلقه چاه آب اســت به 
حدود اربعه شــمالا در شش قسمت که قسمت سوم آن شرقی است. 
اول درب و دیوار به طول )۰,۵۰( پنجاه سانتی متر به کوچه دوم درب 
و دیوار به طول)۳,۵۰( ســه متر و پنجاه سانتی متر به کوچه سوم به 
دیوار به طول )۱۰,٢۵( ده متر و بیست و پنج سانتی متر به قطعه نود 
و چهــار تفکیکی چهارم به دیوار به طول )7,۵۵( هفت متر و پنجاه و 
پنج ســانتی متــر به قطعه نود و چهــار تفکیکی پنجم بــه دیوار به 
طول)۱,۴۰( یک متر و چهل سانتی متر به قطعه نود و چهار تفکیکی 
ششــم به دیوار به طول) ۱۵,۵۰( پانزده متر و پنجاه سانتی متر به دو 
اصلی شــرقا در سه قسمت که قســمت دوم آن شمالی است اول به 
دیوار به طول )۵,۰۵( پنج متر و پنج ســانتی متر به دو اصلی دوم به 
دیوار به طول )۰,۱۵( پانزده سانتی متر به دو اصلی سوم دیواری است 
به طول )٢,٢۵( دو متر و بیســت و پنج سانتی متر به دو اصلی جنوبا 
در چهار قسمت اول دیواری است به طول )7,٨۰( هفت متر و هشتاد 
سانتی متر به دو اصلی دوم دیواری است به طول )۴,٨۵( چهار متر و 
هشــتاد و پنج ســانتی متر به دو اصلی ســوم دیواری است به طول 
)۱۰,۴۵( ده متر و چهل و پنج سانتی متر به دو اصلی چهارم دیواری 
اســت به طول )۴,۶۰( چهار متر و شصت سانتی متر به دو اصلی غربا 
در ســه قسمت که قسمت دوم آن شمالی است . اول دیواری است به 
طول )۱٨,٢۰( هجده متر و بیســت ســانتی متر به دو اصلی دوم به 
دیوار به طول )۰,٢۰( بیســت سانتی متر به دو اصلی سوم به دیوار به 
طول )۱۳,٢۰( سیزده متر و بیست سانتی متر به دو اصلی و ۳- شش 

دانگ یک قطعــه آپارتمان نوع ملک طلق با عرصه وقف با کاربری به 
پلاک ثبتی ۱۵۱۳ فرعی از ۳۶٢۳ اصلی ، مفروز و مجزا شده از ۱۵۰۰ 
فرعــی از اصلی مذکور، قطعه ۱ طبقه ۱ و واقع در بخش ٢ ناحیه ۰۰ 
حوزه ثبت ملک بابل استان مازندران به مساحت ٢۵,۱۱٢ مترمربع به 
آدرس بابل- کمربندی غربی چهارراه شهاب نیا ابتدای ورودی شهاب 
نیا حر ۶ جنب مشــاور املاک نارین به مالکیت کبری محمدعلی زاده 
امیری فرزند اصغر دارای شــماره ملی ٢۱۶٢۴۱۴٢۱۱ با جزء سهم ۶ 
از کل سهم ۶ به عنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان که مشخصات 
اجمالی ملک به شــرح ذیل می باشــد . وضعیــت و موقعیت مکانی 
محدوده مورد ارزیابی فوق الذکر در یک مجموعه تجاری مسکونی که 
شامل دو واحد تجاری و سه واحد مسکونی در طبقه هم کف و طبقه 
اول می باشد ؛ واقع شــده است . مجموعه آپارتمان تجاری مسکونی 
فــوق الذکر دارای انباری، راهرو ، راه پلــه ، پارکینک، موتور خانه در 
زیرزمین و یک ســرویس بهداشــتی در حیاط جنوب می باشد . هم 
چنین دارای امتیازات آب ، برق و گاز می باشد . واحد آپارتمان مورد 
نظر شــامل دو اتاق خواب،آشــپزخانه اپن با کابینت فلزی ، ســالن 
مفــروش به موکت، به همراه ســرویس های بهداشــتی، پنجره های 
آلومینیومی، درب هــای چوبی، بهار خواب در ضلع جنوبی،دیوارهای 
داخلی ســفیدکاری ، آشپزخانه کاشی کاری،کف سرامیک، دارای پله 
طبقات به همراه نرده چوبی فاقد آسانسور می باشد ؛ دارای امتیازات 
آب و گاز مشترک، برق مستقل، سیستم گرمایش نیز از نوع موتورخانه 
مرکزی و سیستم سرمایش آن کولر اسپلیت می باشد به حدود اربعه 
شمالا به طول های چهار متر و چهل سانتی متر و بیست و پنج سانتی 
متر و ســه متر و هفتاد و پنج سانتی متر و بیست و پنج سانتی متر و 
ســه متر و نود ســانتی متر دیوار و پنجره ای اســت به فضای حریم 
خیابان شــرقا به طول نود ســانتی متر دیواری است به فضای حریم 
خیابــان دوم به طول چهارده متر و چهل و پنج ســانتی متر دیواری 
اســت به دیوار آپارتمان های احداثی در پلاک باقی مانده نه ده فرعی 
جنوبا به طول چهار متر دیواری است به فضای حیاط جنوبی غربا اول 
به طول های هفت متر و ســی و پنج ســانتی متر و سه متر و پنجاه 
سانتی متر و یک متر دیواری اشتراکی است با پلاک یک هزار و پانصد 
و چهارده فرعی دوم به طول های دو متر و چهل ســانتی متر و چهار 
متر و شــصت ســانتی متر درب و دیواری است به پله و پاگرد فضای 
مربوطه ســوم به طول چهار متر و پنجاه سانتی متر دیواری است به 
آپارتمان احداثی در پلاک یک هزار و ســیصد و سی فرعی چهارم به 
طول هفتاد سانتی متر دیواری است به فضای حریم خیابان که طبق 
نظر کارشناس رسمی دادگستری به مبلغ ۳۴,۵۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال) 
ســی و چهار میلیارد و پانصد میلیون ریال( برآورد و قطعی گردید و 
۴- شش دانگ یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق با کاربری به پلاک 
ثبتی ۱٨۱۴۰ فرعــی از ۱ اصلی ) هجده هزار و صد و چهل فرعی از 
یک اصلی بخش دوازده ثبت بابلســر( مفروز و مجزا شده از ۱۶٨۴۴ 
فرعی از اصلی مذکور ، قطعه ۱ در طبقه ۱ و واقع در بخش ۱٢ ناحیه 
۰۰ حوزه ثبت ملک بابلســر استان مازندران به مساحت ٨7 مترمربع 
که از این مقدار مســاحت 7۴,٢ متر مربع در حد غرب بالکن مسقف 
می باشد به انضمام تراس غیرمسقف در حد شمال به مساحت ٢,٨۴ 
مترمربع و دارای انبار شــماره ۴ به مســاحت 7۵,٢ مترمربع واقع در 
طبقه هم کف و این واحد فاقد پارکینگ می باشــد متعلق به محمود 
اســماعیلی فرزند اصغر به کدملی ٢۱۶۰٨۱۴۵٢۰ به آدرس بابلسر – 
بلوار ساحلی – نبش خیابان شــهید علیزاده ۴ مجتمع مسکونی ۳۶ 
واحدی آمین-بلوک غربی-طبقه یک غربی که مشخصات اجمالی آن 
به شرح ذیل می باشد: آپارتمان در طبقه اول ساختمان ۹ طبقه روی 
هم کف با زیرزمین در بلوک غربی مجتمع ۳۶ واحدی با اسکلت بتنی 
دارای آسانســور می باشــد که شــامل ٢ اتاق خواب با کمد، ســالن 
پذیرایی، آشــپزخانه اپن با کابینت، تراس ، ســرویس های بهداشتی 
مجزا و تراس شمالی و جنوبی است . کف سرامیک،دیوار و سقف اندود 
گچ کاری و قســمت هایی از دیوار پوشش پی وی سی دارد . درب ها 
چوبــی و پنجره ها چوبی و آلومینیوم ، گرمایش رادیاتور با موتورخانه 
مرکزی، سرمایش کولر اسپلیت ، نما از شیشه و سنگ ، کنتورهای آب 
و گاز مشترک ولی کنتور برق مستقل می باشد به حدود و مشخصات 

: شــمالا اول به طول ۰,۵۳ متر دیواری است به فضای عرصه مشاعی 
دوم به طول های ۳,٨۳ متر درب و دیوار و ۰,۹۴ متر غربی دیوار هر 
دو به تراس غیر مســقف ســوم به طول های ۰,۱٨ متر غربی دیوار و 
٢,7۰ متر پنجره و دیوار و ۰,7۰ متر شــمال شرقی و ۰,۳۰ متر دیوار 
همگی به فضای عرصه مشاعی چهارم به طول ۰,٢۵ متر دیواری است 
به فضای راه پله شرقا اول به طول های ۴,۵7 متر دیوار و ۱ متر شمال 
شــرقی درب ، دیوار و ۰,۱۵ متر شمال شرقی دیوار همگی به فضای 
راه پله مشاعی دوم به طول های ۱,۱٨ متر و ۰,7۴ متر شمالی هر دو 
دیواری اســت به آسانسور ســوم به طول ۵,۰۵ متر دیوار اشتراکی با 
واحد شــماره ٢ جنوبا به طــول ۶,۵۴ متر پنجره ها و دیوار به عرصه 
مشــاعی غربا اول به طول های ۴,۰۵ متــر دیوار و ۱,٨۰ متر جنوبی 
نرده بالکن مســقف هر دو به فضای عرصه مشاعی دوم به طول های 
۰,۹۵ متر و ۶,7۳ متر دیواری اســت به فضــای کوچه که طبق نظر 
قطعی شده کارشناس رسمی به مبلغ ٢۵,٢۳۰,۰۰۰,۰۰۰ریال معادل 
دو میلیارد و پانصد و بیست و سه میلیون تومان ارزیابی گردیده است 
. پــلاک  های فــوق از ســاعت ۹ الــی ۱٢ روز چهارشــنبه مورخ 
۱۴۰۳/۰۳/۰۹ کــه برابر ماده ۱٢۳ آیین نامه اجرا جلســه مزایده در 
اجرای ثبت محل تنظیم سند که شهر قائم شهر است تشکیل خواهد 
شد از طریق مزایده به فروش می رسد . شرکت در مزایده بدوا منوط 
به پرداخت ۱۰درصد مبلغ کارشناسی ملک به صندوق ثبت به شماره 
حســاب سپرده اداره ثبت از طریق حسابداری اداره ثبت اسناد و اخذ 
تاییدیه واریز است . برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش 
را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حســاب صندوق ثبت تودیع 
کند و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فیش را به حساب سپرده 
ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل اســترداد نبوده و به حســاب خزانه 
واریز خواهد شــد و نیم عشــر و حق مزایده نقدا وصول خواهد شد . 
ضمنا حسب اعلام بانک املاک فوق بیمه نمی باشد و به دلیل این که 
بانک خواهان اســتعلامات قبل از مزایده نبوده اســت لذا این اداره از 
بدهی های مالیاتی و شــهرداری و دارایی و ... ملک مزبور اطلاعی در 

دست ندارد .

 تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۰٢/٢۴
م الف:۱7۱۴٨۵۳

مرتضی قاسم پور
رییس اداره ثبت اسناد و املاک قائم شهر 

آگهیقانونتعیینتکلیفوضعیتاراضیوساختمان
هایفاقدسندرسمیحوزهثبتیشهرستانساری

و   ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۴۵۶۰۰۱٢7۵ شـــــمـــــاره  رأی  بـــــرابـــــــر 
۱۴۰۳۶۰۳۱۰۴۵۶۰۰۱٢7۴ مــورخ ۱۴۰۳/۰٢/۰۹ که در هیأت موضوع 
قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند 
رســمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه ٢  ســاری تصرفــات مالکانه رعنا 
سالمی و ســید محمدتقی سیادتی فرزند عبدالحمید و سیدامیر به شماره 
ملــی ٢٢۹۵٢۰۰٢۳۶ و ٢۰۹۱٨۰۴۱٢۶ هریک نســبت به ســه دانگ از 
شش دانگ یک قطعه زمین مشتمل بر انباری به مساحت ۱۹۴٢ مترمربع 
قســمتی از پلاک ٢۳- اصلی واقع در قریه فرح آباد بخش ۵ ثبت ســاری 
محرز گردیده اســت،  لذا به منظور  اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود ؛ در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار 
اولیــن آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت 
خــود را به مرجع قضایــی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای 
مــدت مذکور و عدم وصول اعتــراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 

خواهد شد.

نوبت اول ۱۴۰۳/۰٢/٢۴ 
نوبت دوم ۱۴۰۳/۰۳/۰٨

شناسه آگهی  ۱7۱۵٢۳٢
بهنام سراج پور
مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو ساری


